
وزیر آموزش و پرورش دولت دوازدهم:
 شورای نگهبان فیتیله سخت گیری 

را کاهش دهد
وزیر پیشین آموزش و پرورش گفت: 
شرط اصلی برای آنکه اکثریت مردم 
در انتخابات شرکت کنند این است 
که اجازه شــرکت بــه کاندیداهایی 
از ســایق مختلــف در انتخابات را 
بدهیم. محمد بطحایی ، در پاســخ 
به این ســوال کــه رهبــری از تعبیر 
انتخابات پرشور، ســالم و رقابتی و 

آقای اژه ای از ترویج امید و ...

خطیب جمعه قم:
نباید دربرابر هتاکان به ساخت 

قرآن سکوت کرد
امام جمعه قم گفت: نباید در برابر 
هتاکان نسبت به مقدسات و قرآن 
کریم ســکوت کرد و زیــرا موجب 
خواهد شــد آنان جلــو بیایند و به 
اقدامات خود ادامه دهند. آیت الله 
سید هاشم حسینی بوشهری در 
خطبه های نماز جمعــه این هفته 
قم که در مصای قدس این شــهر 
برگزار شد با اشاره به فرارسیدن ...

روزنامه
10 تیر ماه 1402  12 ذی الحجه1444   1 جولای 2023  شماره 5756  سال بیست و ششم  5000 تومان  شنبه 

  

ایمان / گزارش / رضا ملکی ؛وقتی به مسیر زندگی بعضی از انسانها نگاه می کنیم که در طول 
حیات خود توانسته اند اثر گذار باشند ودستگیر مردمان بی بضاعت،با خود می اندیشی که 
پروردگار تبارک و تعالی به وجود چنین انسانهای با گذشت و عاشق خدمت به مردم برخود 
می بالد که خالق کسانی است که زندگی خود را مصروف جوانان و کمک رسانی به آنان قرار 
داده است.  یکی از این چهره ها اثر گذار و بی بدیل ورزش و فوتبال قم حسین جاوید فر ملقب 
به بی تا میباشد که جامعه ورزشی قم به افتخار وجود نازنین او سر تعظیم فرو می آورد و به 

وجود چنین فرد شریف، دلسوز و دست و دل باز در هواداران خود بالیده و نیم ...

شهردار قم گفت: تمام بخش های شهرداری برای خدمت رسانی به شهروندان و برگزاری 
هر چه باشکوه تر برنامه های فرهنگی و معنوی در» 15 روز شاد آسمانی « در صحنه هستند.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای مدیران شهرداری قم با تأکید بر حرکت در 
مسیر ولایت در نقش های مختلف اجتماعی اظهار داشت: حفظ خط راستین ولایت فقیه کلید 
اصلی شکست دشمن در بخش های مختلف ازجمله تاش برای ناامید ساختن مردم است.  
وی ضمن گرامیداشت هفته قوه قضاییه و تقدیر از فعالیت های ارزشمند این نهاد افزود: ششم 

تیرماه سالروز ترور مقام معظم رهبری ازجمله روزهایی است که تو خالی بودن ...

مرد خستگی ناپذیر فوتبال قم در بستر بیماری؛
»حسین بی تا «بزرگمرد فوتبال قم واسوه اخلاق و معرفت

دکترسقائیان نژاد مطرح کرد:
تدارک ویژه شهرداری قم برای » 15 روز شاد آسمانی «
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معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد :

تشدید نظارت
 بر مشاوران املاک 
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مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

نانوایی ها صدرنشین بیشترین تخلفات صنفی

۳5۰ مشاور اماک فاقد پروانه صنفی هستند 

8
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رئیس کل دادگستری استان قم:

پیگیری دغدغه های اقتصادی شهید بهشتی 
رفع کننده مشکلات امروز است

اگر جامعه ای مشکل اقتصادی داشته باشد، قطعا آسیب پذیر خواهد بود 

آیت الله سعیدی در خطبه های نمازعید قربان درقم:

برخی نمی خواهند صدای جمهوری اسلامی به گوش جهانیان برسد

عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس:
مشکل دارو حل نشود، به یک 

بحران تبدیل می شود
رئیســه  هیــأت  عضــو  یــک 
کمیســیون بهداشــت و درمــان  
مجلــس گفت: اگــر راه چــاره ای 
اندیشــیده  دارو  کمبــود  بــرای 
نشود، ممکن است به یک بحران 
اقتصادی،  سیاســی،  اجتماعی، 

بهداشتی و درمانی تبدیل شود.
محمدعلی بندپی ، درباره این که 
برخی می گویند تعداد داروهای ... 2 22
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آیت الله نوری همدانی:

مردم با مشکلات اقتصادی فراوانی
 روبرو هستند 

شادی مردم زمانی محقق می شود که مشکلات اقتصادی و معیشتی حل شود
برخی مسئولان آمار های می دهند، ولی در جامعه جور دیگر دیده می شود 

مدعیان حقوق بشر، فضا را برای اهانت به قرآن فراهم می کنند
نباید مسائل فرهنگی کشور به فراموشی سپرده شود

در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاماتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مزایده عمومی به شرح ذیل نسبت 
به فروش اماک تحت اختیار خود با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

موقعیت ملک: زمین به نشانی  قم ، کوه سفید کوچه شماره 2۳ فرعی دوم دست راست
شرایط مزایده :

1( تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانت نامه بانکی یا مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و عمران قم 
و یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم .

2( نحوه پرداخت:1- نقد یا تهاتر با مطالبات تایید شده توسط سازمان.
۳( هزینه خرید اسناد مزایده  3.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانک 

شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .
4(  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 

5( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت  مهر شده ) در بسته ( تسلیم 
گردد. 

6( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( ، هزینه درج آگهی ها و کارشناسی املاک به عهده برنده 
مزایده میباشد.

7( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند. 
8( محل تحویل پاکات : قم ، بلوار امام موسی صدر ساختمان مرکزی شهرداری قم اداره کل حراست.

9( محل دریافت و بازگشایی اسناد مزایده : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی نبش عابدی نهم ، ساختمان 
شهرداری منطقه 3 ، طبقه سوم.

1۰( متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد اداره امور پیمانها و قراردادهای سازمان به آدرس 
قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی نبش کوچه نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 ، طبقه سوم.مراجعه و یا با 

شماره تلفن 36662251-025 داخلی 6380-6381 تماس حاصل فرمایند .

آگهی مزایده عمومی)نوبت اول(

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

سازمان توسعه و عمران قم 

شناسه آگهی: 1520949

 در نظر دارد با رعایت تشریفات قانونی نسبت به واگذاری اجاره عرصه و اعیان مجموعه بازار روز و نمایشگاه 
دائمی عرضه گل و گیاه واقع در قم، بوستان بنیادی به مساحت عرصه حدود 2320 مترمربع به مدت 2 سال 

شمسی، به افراد حقیقی و یا حقوقی واجد شرایط اقدام نماید.

مهلت دریافت و تسلیم اسناد:
1- متقاضیان محترم می توانند با مراجعه به واحد درآمد سازمان نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند.

2- مهلت دریافت اسناد: از روز  چهارشنبه مورخ 14۰2/۰4/۰7 لغایت روز پنجشنبه مورخ  14۰2/۰4/17
۳- مهلت ارائه پیشنهاد: از روز  چهارشنبه مورخ 14۰2/۰4/۰7 لغایت روز دوشنبه مورخ  14۰2/۰4/19
4- شرایط و ویژگیهای مورد اجاره در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم مکلف اند پس از 
دریافت و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند. امضاء اسناد و 

مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
5- متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی و عمومی باواحد درآمد با شماره تلفن 30440030- 025 

تماس حاصل فرمایند.
6- محل تسلیم پیشنهادها: قم، خیابان آذر، بوستان شهداء آذر، سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 

قم، طبقه همکف، حراست سازمان.
7- لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت ۰6:۳۰ الی 1۳:۰۰ و 

روزهای پنج شنبه تا ساعت 12:۰۰ می باشد.

آگهی مزایده عمومی دو مرحله ای ) نوبت دوم(

ارتباطات و امور فرهنگی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم

سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم

شناسه آگهی:1519702

معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان از تشدید نظارت ها 
تابستان  فصل  آغاز  با  همزمان  اماک  مشاوران  بازرسی  و 
بازرسان   : اظهارداشت  نیرومند  داد.  خبر  جابجایی ها  و 

بر  و شهرسازی  راه  و  اصناف  تعزیرات،  سازمان های صمت، 
فعالیت این واحد ها نظارت می کنند. وی با اشاره به تعداد بالای 

مشاوران اماک در استان و شهر قم گفت: حدود هزار ...
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شنبه-10 تیر ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 25756 اخبار

آیت الله نوری همدانی:

مردم با مشکلات اقتصادی فراوانی 
روبرو هستند 

یکی از مراجع با انتقاد از مدعیان حقوق بشر به خاطر زمینه سازی اهانت به قرآن، گفت: 
سران کشور های اسلامی و مردم مسلمان به هر نحو ممکن باید انزجار خود را نسبت به 

اهانت قرآن کریم اعلام بدارند.
آیت الله حسین نوری همدانی در دیدار جمعی از فضلای حوزه علمیه، ضمن محکوم 
کردن اهانت به قرآن کریم گفت: امروز دنیای استکبار بیش از هر زمان دیگری مشغول 
اسلام ستیزی است و به گمان خود با اهانت به مقدسات می تواند به مقصود خود دست 
بیابد و در این بین سازمان های مدعی آزادی و حقوق بشری با سکوت خود فضا را برای این 
جریان فراهم می کنند. این استاد سطوح عالی حوزه های علمیه افزود: سران کشور های 
اسلامی و مردم مسلمان به هر نحو ممکن باید انزجار خود را نسبت به اهانت قرآن کریم 
اعلام بدارند. آیت الله نوری همدانی همچنین در این دیدار با اشاره به اهمیت فرهنگ 
گفت: شکی نیست که امروز مردم با مشکلات اقتصادی فراوانی روبرو هستند؛ اما در 
این بین نباید مسائل فرهنگی کشور به فراموشی سپرده شود. وی افزود: انسان تأسف 
می خورد از اینکه عده ای نسبت به مسائل ضد فرهنگی تذکر می دهند، ولی متولی 
فرهنگ به راحتی افراد را متهم می کند که این ها می خواهند جامعه را دو قطبی کنند. 
این مرجع تقلید در ادامه گفت: عده ای می خواهند اینگونه وانمود کنند که متدینین با 
شادی مخالف هستند در حالی که اینگونه نیست مردم به تفریحات سالم احتیاج دارند و 
این وظیفه متولیان فرهنگی کشور است که زمینه های این امر را فراهم کنند، البته شادی 
مردم زمانی محقق می شود که مشکلات اقتصادی و معیشتی آن ها حل شود. آیت الله 
نوری همدانی با اشاره به سخنان رهبری در جمع مسئولان قضایی کشور مبنی بر داشتنِ 
خروجی در کار گفت: این سخن ایشان بسیار دقیق بوده است و باید اجرایی شود، چون 
بعضی از مسئولان اجرایی آمار های می دهند، ولی در جامعه جور دیگر دیده می شود. 
معظم له خاطر نشان کرد: ما وظیفه داریم از اصل نظام و انقلاب و رهبری دفاع کنیم، ولی 
نباید توجیه گر عمل اشتباه فلان مسئول باشیم، بله! هر کسی به مردم و نظام و انقلاب 
صادقانه خدمت کرد باید حمایت شود هیچ کس حق ندارد مردم را ناامید کند امروز باید 
همه با هم وحدت داشته باشند، اختلاف بسیار مضر است و در این میان وظیفه ما طلبه ها 
سنگین است ما باید در کنار مردم باشیم و رنج آن ها را بفهمیم. آیت الله نوری همدانی در 
پایان گفت: بنده به عنوان یک طلبه در حوزه علمیه قم باید عرض کنم از شما می خواهم 
به مردم اطلاع رسانی کنید ما مشکلات آن ها را تا حد ممکن اطلاع رسانی می کنیم و تذکر 

می دهیم و خودمان هم این مشکلات را درک می کنیم.

وزیر آموزش و پرورش دولت دوازدهم:

 شورای نگهبان فیتیله سخت گیری را 
کاهش دهد

وزیر پیشین آموزش و پرورش گفت: شرط اصلی برای آنکه اکثریت مردم در انتخابات 
شرکت کنند این است که اجازه شرکت به کاندیداهایی از سلایق مختلف در انتخابات را 
بدهیم. محمد بطحایی وزیر پیشین آموزش و پرورش در دولت دوازدهم، در پاسخ به این 
سوال که رهبری از تعبیر انتخابات پرشور، سالم و رقابتی و آقای اژه ای از ترویج امید و 
امیدآفرینی استفاده کردند. در این ایام مانده به انتخابات، این تعابیر به چه شکل قابل 
اجرایی شدن است، گفت: شرط اصلی برای آنکه در انتخابات، اکثریت مردم شرکت کنند 
این است که اجازه شرکت به کاندیداهایی از سلایق مختلف را بدهیم. بنابراین این شرط 
اصلی و مقدماتی است که ما انتخاباتی داشته باشیم که مورد استقبال جامعه قرار بگیرد.
وی تصریح کرد: اگر شورای نگهبان با سخت گیری کمتری صلاحیت کاندیداها را مورد 
بررسی قرار داده و تایید کند تا افراد بیشتری از طیف های مختلف و سلیقه های مختلف 
جامعه بتوانند در آن شرکت کنند، با انتخابات پرشوری در اسفندماه مواجه خواهیم شد.

بطحایی در پاسخ به این سوال که رهبری از تعبیر جفا در انتخابات گذشته استفاده 
کردند. شورای نگهبان این تعبیر رهبری را به چه صورت باید جبران کند، گفت: اتفاقاتی 
در دوره قبلی افتاد که به تعبیر رهبری جفا شد و رهبری همان  زمان هم اندکی بعد از 
اعلام تایید صلاحیت های شورای نگهبان، موضعی گرفتند و نکاتی را اشاره کردند. زیرا 
افرادی که به صورت مصداقی در حق شان جفا شد، خیلی توقعی ندارند، اما توقع این 
است که شورای نگهبان فتیله سخت گیری اش را مقداری کاهش دهد و اجازه دهد افراد با 
سلیقه های مختلف با رعایت اصولی که در قانون اساسی آمده و تعهدی که باید نسبت به 
وظایف نمایندگی داشته باشند، در انتخابات شرکت کنند. وزیر پیشین آموزش و پرورش 

در پاسخ به این سوال که آیا در انتخابات آتی شرکت خواهید کرد، گفت: فکر نمی کنم.
 

عضو کمیسیون امور داخلی و شوراها در مجلس مطرح کرد:

 نظر موافق کمیسیون شوراها 
با تعطیلی شنبه ها

عضو کمیسیون امور داخلی و شوراها در مجلس از اجماع اعضای این کمیسیون 
برای تصویب تعطیلی شنبه ها خبر داد و پیش بینی کرد این طرح در صحن مجلس رأی 
بالایی کسب کند. ابوالفضل ابوترابی، درباره اما و اگرهای تعطیلی در روز شنبه گفت: 
امروزه روابط بین المللی از جمله گردشگری، زیارت، مسائل اقتصادی و... در کشورها 
که  کردند  توافق  اسلامی  کشورهای  پیش تر  زمینه  این  در  و  است  به هم تنیده شده 
میزان تعطیلاتشان را نسبت به دیگر کشورها به حداقل برسانند. بر اساس پیمان میان 
کشورهای اسلامی، تصمیم بر این گرفتند که روزهای جمعه و شنبه را تعطیل کنند تا 
کمترین روز تعطیل را نسبت به دیگر کشورهای دنیا داشته باشند و فقط جمهوری 
اسلامی است که پنجشنبه و جمعه تعطیل است که موجب قطع رابطه 4 روزه با سایر 
نقاط دنیاست. وی نگاه صادرات محور را متذکر شد و افزود: ما نیز باید به این سمت 
قدم برداریم؛ مخصوصاً این که شمار بالایی از دانشجویان خارجی در ایران به تحصیل 
می پردازند و این مسئله در گردشگری و مسائل زیارتی نیز اهمیت دارد.ابوترابی یکی از 
موانع بزرگ بر سر راه تجارت صادرات محور را تعداد تعطیلات بسیار زیاد ایران نسبت به 
دیگر کشورها دانست و افزود: تعطیلات میان هفته نیز بسیار زیاد است و ازاین رو گاه یك 
هفته کامل با دنیا در قطع ارتباط هستیم. این نماینده مجلس بار دیگر تدبیر کشورهای 
اسلامی در تعطیلی شنبه ها را مثبت ارزیابی کرد و گفت: این مسئله نیازمند پیوست 
فرهنگی است؛ خاصه باتوجه به سفارش دین درباره عصر پنجشنبه که به زیارت شهدا 
و اهل قبور اختصاص داده می شود که این مسئله نیز در طرح مجلس دیده شده است. 
وی در این باره توضیح داد: کارمندان و کارگران در هفته باید 44 ساعت سر کار می بودند 
که این میزان را به 40 ساعت کاهش دادیم و برای روز پنجشنبه نیز تعطیلی زودهنگام را 

در نظر گرفتیم –ساعت 15- که خانواده ها قادر به زیارت اهل قبور و گلزار شهدا باشند.
 

وزیر بهداشت:

 ۵۰۰ آمبولانس به ناوگان حوزه سلامت 
اضافه می شود

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از اضافه شدن حدود 500 آمبولانس در دو ماه 
آینده به شبکه حمل و نقل حوزه سلامت کشور خبر داد و گفت: همراهی دولت و مجلس 
در بخش دارو نیز سبب رفع نگرانی ها شده است. بهرام عین اللهی روز چهارشنبه در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: در دولت سیزدهم از ابتدای آغاز به کار خود، 
ساخت بیمارستان های مختلف را در دستور کار قرار داد و به زودی بیمارستانی که در 2 سال 
گذشته تکمیل و تجهیز شده و دارای پد بالگرد برای انتقال مصدوم است، افتتاح می شود. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به وجود حدود سه هزار آمبولانس فرسوده 
در کشور و برنامه ای که این وزارتخانه برای جایگزینی آنها دارد، افزود: از طریق مناقصه 
تلاش می کنیم حدود 500 آمبولانس را تامین کنیم و تا دو ماه آینده این تعداد به ناوگان 
آمبولانس های کشور اضافه می شود و پیگیر هستیم تا کمبودهای این بخش هم تامین 
اعتبار شود. وی درباره اینکه آیا کرونا پایان یافته یا خیر، تصریح کرد: هنوز کرونا در بخش های 
آلوده مانند اورژانس یا در بیمارستان ها تمام نشده و باید افراد مشغول در این بخش ها مسائل 

بهداشتی را رعایت کنند. اما در سطح جامعه فعلا نیاز به استفاده از ماسک نیست.
 

دلخوش نماینده مجلس :

حرف های زائد در شرایط فعلی ضرورتی ندارد
یک نماینده مجلس گفت: مردم در حال حاضر در فشار اقتصادی هستند آقایان فکری 
به حال ساماندهی اقتصادی کنند نه اینکه بگویند چه کسی چقدر بخورد و چقدر نخورد.
کاظم دلخوش اباتری درباره اظهارنظر یکی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مبنی بر اینکه مردم باید مانند مردم برخی از کشورها برای توسعه و رشد اقتصادی روزی 
یک یا 2 وعده غذا بخورند و صرفه جویی در پیش گیرند، گفت: به نظر من این حرف ها 

حرف های زائدی است، حرف هایی است که در شرایط فعلی ضرورتی ندارد.

مشکلات بخش صعنت و 
یک راهکار

روز  انقلاب فرهنگی،  با مصوبه ی شورای عالی  تیر  دهم 
برای  خوبی  فرصت  شده  است.  نامیده  معدن  و  صنعت 

پاسداشت و یادآوری اهمیت معدن، صنایع معدنی صنعت و چه بسا تجارت کشور است.
در ایران بیش از 118 سال است که یک تا چهار وزارتخانه به موضوع صنعت و معدن و تجارت 

می پرداخته است.
اکنون نیز تبدیل وزارت صمت به دو وزارتخانه از اولولیت های مجلس است.

هر سال 2۹ مهر روز ملی صادرات با محوریت تجلیل از برگزیدگان تجارت و 10تیر روز ملی 
صنعت و معدن با حضور بالاترین مقامات کشور ارج گذاری می شود.

همین هم شاید نشانی از لزوم تفکیک تخصصی این وزارتخانه ها باشد. هرچند که به نظر 
می رسد پایان دوره مجلس است و برای تصویب این انتزاع دیگر وقت نمانده است.

امسال برای این روز شعار »صنعت و معدن؛ پیشران پیشرفت در گام دوم انقلاب«انتخاب شده 
است.

شعار خوبی است.
برای پیشرفت راهی جز توجه به تولید نداریم.

خوب حالا از تجلیل چند ساعته بگذریم، دست همه مجریان مراسم درد نکند.
اکنون بعد از همایش چه خروجی دهیم که در این پیشران بودن بدون مانع و توقف حرکت 

کند.
طی ده ها سال گذشته با تحقیقات میدانی و نظر سنجی ها از مدیران صنایع و گفت و گوهای 
بخش خصوصی و دولت و نامه های پی در پی تشکل های اقتصادی، شاید صدها عنوان از 
معضلات و مشکلات ارائه شده که با یک جست وجوی ساده، همه ی آنها سریعا قابل دسترسی 

است.
اما تاکنون دیده ایم در دوره زمانی مسوولیت مدیران، وقتِ شناخت و رفع تک تک و یا همه  آنها 
را که گاهی هم در زنجیره تعارض منافع و تضاد در بالا دست صنایع مادر و پایین دست صنایع 

تکمیلی، نمی گذارد تصمیم مناسب را فراهم کند!
پس چه کنیم؟

پیشنهاد می شود هر وزیر و مدیر در هر سال همت کند و از این همایش ها بخواهد مثلا فقط 
پنج مورد از درخواست های صنایع کوچک و متوسط و بزرگ در رسته های مختلف را شناسایی و 
مضرب درست مخرج مشترک مشکلات یکسان را پیدا کرده، پس از شناخت و ساده کردن آن 
راه حل را با اتاق ها یا فدراسیون های تخصصی به اشتراک بگذارند و در صورت تایید به عنوان 

سند همایش رو نمایی و برای اجرا، همه همت کنند.
با روش پرداختن مشکلات مشترک می توان موانع بزرگ را به یک باره برای هزاران کارخانه و 
هزاران معدن و ده ها انجمن در کشور رفع کرد. یعنی به جای حل مشکلات جز به جز، با شیوه 

استقرایی و به حل مشکلات کلی با روش قیاسی برای بهبود جزئیات عمل کنیم.
در این مقطع بدون داشتن و درک تصویر کلی از شرایط واقعی کشور نمی توان ارتباط بین 

اجزاء و ارکان موضوع را به خوبی درک کرد.
به مسوولان عزیز که وقت مسوولیت آنان مثل باد می گذرد، پیشنهاد می شود که از شنیدن 

جزئیات واهمه داشته و دوری کنند و از بررسی مصادیق برای تک تک صنایع بر حذر باشند.
یا اولولیت بندی و اصلی و فرعی کردن، مشکلات مشترک همه صنایع را پیدا کنند، آنها را در 

چند محور جمع بندی و با شناخت کلی محیط پیرامون، برای رفع آن اقدام کنند.
چون که صد آمد نود هم پیش ماست.

فعال صنعتی

 

لزوم بازنگری در برخی از 
محورهای سیاست خارجی

سیاست خارجی غربی و شرقی را آزمایش کردیم. سیاست 
خارجی منطقه ای را هم اشاره کردیم ولی عملیاتی نشد. تنش با افغانستان، رقابت با ترکیه، 
شک و تردید رابطه با اعراب، آوردن چین به امور منطقه، تردید در ثبات مواضع کرملین، جایگاه 
متزلزل غربی ها در منطقه، آشفتگی حاکم بر قفقاز، موفقیت اسرائیل در جذب همسایگان ما و 

برقراری رابطه با آنها، همگی موید نظریه عدم عملیاتی شدن سیاست منطقه ای است. 
به احتمال بسیار دولت بعدی سیاست منطقه ای با برنامه را در دستورکار قرار خواهد داد. 
خصوصیات سیاست منطقه ای با برنامه شامل مشارکت  ترکیه، عربستان در کنار جمهوری 
اسلامی ایران در امور منطقه خواهد بود. سیاست تک روی ترکیه در قفقاز و آسیای مرکزی و 
نفوذ عربستان بر کشورهای عربی برای برای مخالفت با جمهوری اسلامی ایران را شاهد بودیم و 

لذا ادامه چنین روندی را نمی توان به عنوان سیاست منطقه ای ثابت خود عنوان کرد. 
همانطور که اخلاق در سیاست خارجی عنصر مهم محسوب می شود، حسادت بین دولت 

ها نیز برای سبقت گرفتن یکی بر دیگری عنصر مخربی است که باید به آن پایان داده شود. 
شاهدیم چگونه آذربایجان به خاطر حسادت با جمهوری اسلامی و گرفتن بهانه های واهی 
با اسرائیل روابط تنگاتنگ ایجاد کرده است. حسادت دولت ها در منطقه عمومیت دارد و فقط 

شامل حال آذربایجان نمی شود و باید در رفع آن کوشا باشیم. 
اعتماد بین دولت ها در منطقه به دلایل چند دهه گذشته مخدوش شده است که با توجه به 
مرکزیت، جغرافیا و برادر بزرگ تری ایران باید امتیازاتی یک طرفه به همسایگان برای ترمیم اعتماد 
ارائه شود. مشارکت منطقه ای در ثروت، آب، قدرت اتمی، نظامی، مراسلاتی در حد حذف 
مرزها و همکاری اطلاعاتی برای استرداد مجرمین و همچنین تشویق توریسم و گردشگری و 
توسعه جایگاه زبانی با همسایگان باید ترویج شود. در این راستا باید هیات های دانشگاهی و 

نخبگانی در کنار هیات های سیاسی افزایش یابد. 
سیاست جمهوری اسلامی در رابطه با اسراییل نه تنها به سرانجام نرسیده و نتوانسته 
کشورهای همسایه را از برقراری رابطه با آن بازدارد، بلکه همسایگان مردد از هدف جمهوری 
اسلامی را به سنگر حمایت و محافظت از اسرائیل سوق داده است. اتفاقی که اگرچه محکوم 
است اما واقعیتی است که باید برای حل مشکل آن به طور جدی اندیشید و فکری برای آن 
کرد. هدف دشمنان ایران به ویژه اسرائیل را نمی توان از خاطر دور نگه داشت. به نظر می رسد 
دومینوی محاصره ایران دور از ذهن نباشد و این درحالی است که جمهوری اسلامی می تواند 
با استقرار در دریای مدیترانه و محیط پیرامونی آن، ماهیت وجودی اسرائیل برای اروپا و امریکا 
را خنثی کند. باید در این زمینه به طور جدی اندیشید و استراتژی روشن و عملی تعریف کرد. 
نباید گذاشت دشمنانمان از فرصت ها سوء استفاده کنند و برای ما مزاحمت ایجاد کنند. تعریف 
استراتژی در دیپلماسی و رسیدن به اهداف مطابق با استراتژی از پیش تعریف شده، باید از 

سیاست های ثابت عرصه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران باشد.
دیپلمات و دکترای روابط بین الملل

در بیانیه جامعه مدرسین حوزه علمیه عنوان شد؛

قد سیت و نورانیت قرآن کریم با این 
جهالت ها فرو نخواهد نشست

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای تاکید کرد: قدسیت و نورانیت قرآن کریم با این 
جهالت ها فرو نخواهد نشست و همچنان تلألو پر فروغ آن، چشم خفاشان هتاک را کور خواهد 

کرد.
براساس این گزارش، در پی اهانت به ساحت مقدس قرآن کریم در سرزمین های اشغالی، 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیانیه ای به شرح زیر صادر کرد:
بسم الله الرحمن الرحیم

تِیهِ الْبَاطِلُ مِنْ بَیْنِ یَدَیْهِ وَلَا مِنْ خَلْفِهِ تَنْزِیلٌ مِنْ حَکِیمٍ حَمِیدٍ« )فصلت، 42(
ْ
»لَا یَأ

اقدام انزجار برانگیز صهیونیست های کودک کش در هتک حرمت قرآن مجید و اهانت به 
مقدسات اسلامی بار دیگر اوج فساد و خباثت این شیاطین را آشکار کرد.

سکوت در برابر این جرثومه ها جایز نیست و امت اسلامی و آزادگان جهان باید به این مفسده 
انگیزی ها پاسخی کوبنده بدهند. جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با محکوم کردن اقدام 
جنایتکارانه صهیونیست های ظالم اعلام می دارد: قدسیت و نورانیت قرآن کریم با این جهالت ها 
فرو نخواهد نشست و همچنان تلألو پر فروغ آن، چشم خفاشان هتاک را کور خواهد کرد. آینده 
به اسلام و قرآن تعلق دارد و دشمنان دین، اخلاق و معنویت نمی توانند با وعده صدق الهی در 
تحقق حاکمیت قرآن مقابله کنند. جهان به زودی سقوط و نابودی رژیم غاصب صهیونیستی را 

خواهد دید و موجودیت سیاه این دوزخیان به پایان خواهد رسید.
 

جانشین معاون اردویی و راهیان نور سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع(خبرداد:

آغاز اعزام کاروان های راهیان نور غرب و 
شمالغرب کشور 

جانشین معاون اردویی و راهیان نور سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( گفت: اعزام کاروان های 
راهیان نور غرب و شمالغرب کشور از روز پنجشنبه  آغاز شد.

سرهنگ علی اصغر فرح آبادی با بیان اینکه اعزام کاروان های راهیان نور در قالب 15 کاروان تا 
23 تیرماه ادامه دارد افزود: قرار است حدود 1800 نفر در قالب کاروان های اتوبوسی و خودروی 

شخصی از یادمان های دفاع مقدس در منطقه غرب و شمالغرب کشور بازدید کنند. 
سرهنگ فرح آبادی گفت: علاقمندان برای ثبت نام در کاروان های راهیان نور غرب و 

شمالغرب کشور می توانند به حوزه ها و پایگاه های مقاومت بسیج مراجعه کنند.

رئیس جمهور لازمه پیشرفت کشور به ویژه استان کرمان در بخش های مختلف 
کشاورزی، صنعت، گردشگری و ترانزیت را تکمیل و توسعه زیرساخت ها عنوان 
کرد و گفت: مشغله های متعدد، دولت را از این مسائل حیاتی غافل نکرده و یکی 
از محورهای مهم اقدامات دولت، تکمیل و توسعه زیرساخت ها در استان است.

دکتر سید ابراهیم رئیسی صبح روز جمعه در آیین بهره برداری از پروژه های 
آب، برق و فاضلاب استان کرمان ضمن تبریک اعیاد قربان و غدیر یکی از 
عرصه های مهم بندگی در پیشگاه خدای متعال را تلاش برای گره گشایی و رفع 
مشکلات مردم دانست و افزود: امروز این زمینه برای مدیران و مسئولان فراهم 
است که با خدمت خود و توجه به مشکلات مردمی که در مقاطع مختلف در 
تاریخ شکوهمند انقلاب اسلامی امتحان خود را به خوبی پس داده اند، به رشد 

و تعالی برسند.
رئیس جمهور در ادامه لازمه جبران عقب ماندگی ها در طرح ها و پروژه های 
و  دانست  و مسئولان  روحیه جهادی مدیران  را  زیرساختی کشور  و  عمرانی 
در  می بایست  که  داریم  مشکلاتی  فاضلاب  و  برق  آب،  بخش  در  ما  گفت: 
سال های گذشته مرتفع می شد و به دلایلی مورد بی توجهی قرار گرفت اما این 
دولت ضمن ارج نهادن به همه اقدامات صورت گرفته مصمم به جبران این 

عقب ماندگی هاست.
دکتر رئیسی با بیان اینکه تکمیل پروژه های نیمه تمام از دستور کارهای مهم 
دولت مردمی با روحیه جهادی مدیران است، افزود: نتیجه چنین رویکردی 
بهره برداری از پروژه های مختلف آب، برق و فاضلاب در جای جای استان کرمان 

است.
رئیس جمهور هدف گذاری برای رفع تنش آبی 10 هزار روستا از سوی وزیر 
جهادی و پرتلاش نیرو را از جمله اقدامات مهم و قابل توجه دولت در رفع 
مشکلات مردم دانست و گفت: امروز اعلام می کنیم در نتیجه چنین رویکردی 
مشکل تنش آبی بیش از 3 هزار روستا در کشور حل شده و تا آخر دولت نیز 

مشکل مابقی روستاها نیز به تدریج حل خواهد شد.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه امروز جبهه تولید قدرت در کشور رفع مشکلات 
مردم است، افزود: ما معتقدیم روح مطهر امام خمینی)ره(، شهید حاج قاسم 

سلیمانی و همه شهدای گرانقدر کشور ناظر بر ماست و رضایتمندی آنها در گرو 
کار جهادی است. رئیس جمهور در ادامه لازمه پیشرفت کشور به ویژه استان 
کرمان در بخش های مختلف کشاورزی، صنعت، گردشگری و ترانزیت را تکمیل 
و توسعه زیرساخت ها عنوان کرد و افزود: مشغله های متعدد، دولت را از این 
مسائل حیاتی غافل نکرده و یکی از محورهای مهم اقدامات دولت تکمیل و 

توسعه زیرساخت ها در استان است.
دکتر رئیسی تکمیل و بهره برداری از پروژه آب رسانی به شهرستان بم و بروات و 
بهره مندی مردم این منطقه از آب گوارا را از جمله اقدامات مهم و ارزشمند دولت 
در تکمیل زیرساخت های استان دانست و از وزارت نیرو،  پیمانکاران، کارگران و 

مدیران استانی برای به سرانجام رساندن این طرح مهم قدردانی کرد.
رئیس جمهور استفاده از تجهیزات ساخت داخل و بهره مندی از تخصص 
مهندسان ایرانی را از ویژگی های مهم این پروژه دانست و گفت: طرحی که امروز 
به بهره برداری می رسد بخشی از پروژه بزرگ آب رسانی به نقاط مختلف استان 
کرمان است که هر ماه بخش دیگری از آن بهره برداری و این طرح به مرور تکمیل 

خواهد شد.
و  اقتصادی  بزرگ  شرکت های  نقش آفرینی  ادامه  در  رئیسی  آیت الله 
مسئولیت  ایفای  و  زیرساختی  پروژه های  تکمیل  در  استان  سرمایه گذاری 
اجتماعی در رفع مشکلات شهر و روستا را بسیار مهم و قابل تقدیر دانست و 
گفت: این همگرایی، همراهی و هم آهنگی برای رفع مشکلات زیرساختی 

استان باید با قوت ادامه یابد.
رئیس جمهور با بیان اینکه استان کرمان بهشت معادن است اما به میزان 
معادن موجود در استان فراوری و بهره وری وجود ندارد بر ضرورت توجه به این 

مسئله و جلوگیری از خام فروشی تاکید کرد.
دکتر رئیسی با اشاره به اینکه برخی از طرح های تکمیل شده اگر به صورت 
عادی پیگیری می شد قطعا امروز شاهد بهره برداری از آنها نبودیم، افزود: بر 
اساس گزارش های ارائه شده از سوی وزارت نیرو، در این مدت با روحیه جهادی 
به اندازه چند سال برای تکمیل این پروژه ها کار صورت گرفته و همه مدیران و 

مسئولان باید این رویه را با قوت ادامه دهند.
رئیس جمهور در ادامه به بهره برداری از پروژه های برق رسانی در استان کرمان 
نیز اشاره کرد و بهره مندی عشایر استان کرمان از نعمت برق با تکمیل این 

پروژه ها را مایه خرسندی دانست.
آیت الله رئیسی در ادامه با یادآوری منش و روحیه جهادی و خستگی ناپذیر 
شهید حاج قاسم سلیمانی در مواجهه با مشکلات از همه مدیران و فعالین در 
عرصه خدمت رسانی به مردم استان کرمان خواست در این مسیر مشکلات را به 
رسمیت نشناخته و با همین روحیه در جهت رفع گره ها و مشکلات مردم عزیز 

کرمان گام بردارند.
رئیس جمهور با بیان اینکه حضور امروز بنده در این استان برای سرعت گیری 
کارها و عدم فرسایشی شدن پروژه هاست، افزود: یقین داشته باشید اگر مشکل 
در همه بخش های  توسعه  و  رونق  مرتفع شود حتما  استان  زیرساخت های 

مختلف کشاورزی، گردشگری و ترانزیتی محقق خواهد شد.
دکتر رئیسی همچنین در پایان از مشارکت نیروهای بسیج و گروه های جهادی 

در تکمیل این پروژه ها و جهاد آب رسانی به مردم روستاها تقدیر و تشکر کرد.

رئیس جمهور در آئین بهره برداری از پروژه های آب، برق و فاضاب استان کرمان:

دولت مصمم به جبران عقب ماندگی ها در پروژه های زیرساختی است

امیر حسین کاوه*

سید وحید کریمی*

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در بیانیه ای اهانت 
به قرآن کریم، یک ستیز سازمان یافته از سوی قدرت های 
استکباری دانست و اعلام کرد: چنین اقداماتی ریشه در 
اندیشه های غیر توحیدی دارد و پس از رشد چشمگیر 
اسلام در جوامع غربی و با هدف تخریب اسلام صورت 

گرفته است.
بیانیه ای  در  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای 
صدور مجوز دولت سوئد به گروه ها و جریانات افراطی و 
نحله های شیطانی جهت سوزاندن قرآن کریم را به شدت 
پرفروغ  تابش  آمده است:  بیانیه  این  در  محکوم کرد. 
و روزافزون کلام نورانی خداوند منان، که کامل ترین و 
جامع ترین کتاب آسمانی و سرشار از پیام ها و آموزه های 
راستین برای هدایت انسان ها در مسیر صحیح زندگی و 
سعادت بشریت در هر عصر و زمان و در هر نقطه و مکان 
است روز بروز دلهای بیشتری از مشتاق معنویت و اخلاق 
و توحید را در سراسر جهان به خدای سبحان رهنمون 
نورانیت که ثمره  از هر گونه  و مکاتب بی فروغ و تهی 
تاریک خانه ها و افکار نحله های شیطانی و توطئه های 

صهیونیسم بین الملل است را به چالش کشیده است. 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی افزود: از همان آغاز 
نزول وحی الهی، شیطان و شیاطین زمان در کمال یأس 
و درماندگی سعی در تکذیب کلام الهی برآمدند. و هر روز 
با خشم از ظهور این خورشید پر فروغ عالم تاب و ناتوان در 
برابر منطق محکم و قوی وحی الهی به روش های مختلف 
جهانگیر  آفتاب  این  عظیم  تابش  کردن  خاموش  در 
برآمدند )یُریدون لِیُطفِئوا نورَ اللهِ بِاَفواهِهم( غافل از آنکه 
قرآن کریم این مأدبة الهی روزبه روز پرفروغ تر شده و آینده 
از آن اسلام است. این بیانیه خاطرنشان کرد: در ایام 
مبارک و پر میمنت حج ابراهیمی که دل های قریب به 2 
میلیارد مسلمان متوجه خانه وحی و بیت الله الحرام است 
و گنگره عظیم حج با حضور میلیون ها مسلمان با ندای 
لبیک اللهم لبیک دعوت الهی را اجابت می کنند، بار 
دیگر صهیونیسم بین الملل و نحله های شیطانی عظمت 
اجتماع عظیم و توحیدی مسلمان را برنتافتند و با کمال 
وقاحت و بی شرمی در بلاد معنویت ستیز غرب و مأمن 
خفاشان و منافقان و بی خدایان و به بهانه پوچ و نخ نمای 

آزادی بیان با پشتیبانی کشور سوئد اهانت و سوزاندن 
کتاب آسمانی سخن الهی، توسط عناصر افراط گرا و 
تندرو را که در مسیر نفرت پراکنی علیه مقدسات است 
را مجاز شمردند. شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
این اقدامات نابخشودنی و اهانت به قرآن کریم، یک 
استکباری  قدرت های  سوی  از  یافته  سازمان  ستیز 
دانست و افزود: چنین اقداماتی ریشه در اندیشه های 
غیر توحیدی و دین گریزانه دارد و پس از رشد چشمگیر 
اسلام در جوامع غربی و با هدف تخریب اسلام صورت 
گرفته و هرگز با تعالیم ادیان الهی قابل جمع نبوده و قابل 

تحمل نیست.
 شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی ضمن محکومیت 
این اقدام ننگین کشور سوئد از همه  آزادی خواهان و 
موحدان جهان خواست درکنار مسلمانان با سیاست 
پلید توهین به مقدسات و نفرت پراکنی مقابله کرده و این 
اقدام نفرت انگیز که با هدف اسلام هراسی، ناامن سازی 
جهان، تقویت افراط گری و خشنونت در جهان صورت 

می گیرد، مقابله کنند.

شورای هماهنگی تبلیغات اسامی در بیانیه ای تأکید کرد:

اهانت به قرآن کریم، ستیز سازمان یافته از سوی قدرت های استکباری است

امام جمعه قم گفت: نباید در برابر هتاکان نسبت به مقدسات و قرآن کریم سکوت کرد و 
زیرا موجب خواهد شد آنان جلو بیایند و به اقدامات خود ادامه دهند.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه این هفته قم که در 
مصلای قدس این شهر برگزار شد با اشاره به فرارسیدن دهه امامت و ولایت اظهار داشت: 
این دهه فرصتی مناسب برای ارتباط بیشتر شیعیان با اهل بیت عصمت و طهارت علیهم 
السلام و قدم گذاشتن در مسیر آنان و تلاش در راستای اطعام مساکین در عید غدیر که 

بسیار سفارش شده و انجام کارهای خیر است.
خطیب جمعه قم با بیان اینکه پیامبر اسلام دستان امام علی علیه السلام را در روز غدیر 
خم بلند و به عنوان جانشین معرفی کرد، افزود: از مستجاب روز عید غدیر اطعام است که 
مقدمات اجرای برنامه های گسترده ای برای عید غدیر در سراسر کشور در حال انجام است 

تا جایگاه امام علی علیه السلام در جامعه اسلامی مشخص شود.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به در پیش بودن میلاد امام هادی )ع( بیان داشت: 
این امام نیز در دوران خلفای ظالم، مورد ستم قرار گرفت و متوکل عباسی آنچه که توانست 
نسبت به امامان از ویران کردن قبر سیدالشهدا )ع( تا زندانی کردن سایر امامان انجام داد. 
امام جمعه قم بیان داشت: امام هادی علیه السلام را از مدینه به سامرا تبعید کردند و آن 
حضرت شخصیت تأثیرگذاری در جامعه داشتند و امامان ما همواره نقش آفرین بوده و 

اثربخش هستند.
وی در بخش دیگری از خطبه های نماز جمعه با اشاره به حمله آمریکا به هواپیمای 
مسافربری جمهوری اسلامی در خلج فارس بیان داشت: این فاجعه نشان از چگونگی 
رعایت حقوق بشر از سوی آمریکایی ها دارد که 2۹8 نفر از انسان های مظلوم و بی گناه 
مورد حمله ناو آمریکایی قرار گرفتند و به شهادت رسیدند و این گوشه ای از جنایت های 

آمریکا علیه بشریت و ایران اسلامی است.

محکوم کردن جنایت هتک حرمت قرآن کریم در سوئد
آیت الله حسینی بوشهری در ادامه با محکوم کردن جنایت هتک حرمت قرآن کریم در 
سوئد گفت: این روزها شاهد هتک حرمت نسبت به قرآن کریم در سوئد هستیم و این مایه 
تأسف است که پلیس این کشور با این اقدام مخالفت می کند، اما دادگاه سوئد می گوید 
برای ما آزادی مهم است و به همین خاطر دستور پلیس را لغو می کند و در ادامه قرآن را پاره 
و آتش می زنند که ما این جنایت را به شدت محکوم و به وزارت خارجه این پیام را مخابره 
می کنیم که سران کشورهای اسلامی اجتماع کنند و این جنایت را محکوم و در روابط با 
این کشور تجدید نظر کنند. امام جمعه قم گفت: نباید در برابر هتاکان نسبت به مقدسات 
سکوت کرد و سکوت موجب خواهد شد آنان جلو بیایند و به اقدامات خود ادامه دهند و 
دشمنان تصور کردند با آتش زدن قرآن می توانند مانع نفوذ این کتاب آسمانی شوند در 
حالی که اینگونه نخواهد بود و اتفاقاً این اقدام موجب آشنایی بیشتر مردم جهان با این 
کتاب آسمانی مسلمین می شود و روزی می رسد که این کتاب سرلوحه همه مردم جهان 

خواهد بود.
مبارزه با فساد از درون دستگاه قضا آغاز شود

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم افزود: مبارزه با فساد باید جدی گرفته شود 
که رهبری نیز تاکید کردند این امر باید از درون قوه قضائیه آغاز شود که در این صورت 
نمی توان کاری از پیش برد. وی گفت: رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولین دستگاه قضا 
فرمودند با مراجعین به قوه قضائیه باید برخورد مناسب شود و رنجیده خاطر نشوند و در 
مواجه با دستگاه قضا باید پاسخ مناسب دریافت کنند و از سویی دیگر تاکید کردند که 
خروجی کار مهمتر از ارائه آمار است. آیت الله حسینی بوشهری ادامه داد: امنیت روانی 
اگر از جامعه گرفته شود زندگی برای جامعه تلخ خواهد شد و دستگاه قضا باید با شایعه 

پراکنان در فضای مجازی برخورد کند تا مردم احساس امنیت کنند.

خطیب جمعه قم:

نباید دربرابر هتاکان به ساخت قرآن سکوت کرد

یک عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان  مجلس 
نشود،  اندیشیده  دارو  برای کمبود  راه چاره ای  اگر  گفت: 
ممکن است به یک بحران اجتماعی، سیاسی، اقتصادی، 

بهداشتی و درمانی تبدیل شود.
محمدعلی بندپی ، درباره این که برخی می گویند تعداد 
داروهای کمیاب به بیش از 200 قلم رسیده است، گفت: 
هفته پیش در جلسه ای که در این خصوص تشکیل شد، 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاونین شان، وزیر بهداشت 
بودجه،  و  برنامه  سازمان  رئیس  معاونین شان،  و  درمان  و 
نماینده و معاون بانک مرکزی، مرکز پژوهش های مجلس، 
همکاران  همین طور  و  بازرسی  سازمان  محاسبات،  دیوان 
همه  و  داشتند  حضور  سپاه  اطلاعات  و  اطلاعات  وزارت 
اذعان داشتند اگر راه چاره ای اندیشیده نشود، ممکن است 
اقتصادی،  اجتماعی، سیاسی،  بحران  یک  به  این مساله 
بهداشتی و درمانی تبدیل شود. این عضو کمیسیون بهداشت 

و درمان مجلس شورای اسلامی ادامه داد: یک بحث این 
بود که بیمارستان های ما بخش عمده طلب های شان را از 
سازمان تامین اجتماعی دریافت نکرده بودند، سازمان تامین 
اجتماعی هم اعلام می کند چند ده برابر بدهکاری هایم از 
دولت طلب دارم و باید دولت طلب های من را بدهد. این که 
کدام وزارتخانه مقصر است؟ وزارت بهداشت، اقتصاد، رفاه 
و تامین اجتماعی، سازمان های بیمه گر، بانک مرکزی و یا 
سازمان برنامه و بودجه ممکن است برای ما مهم باشد اما برای 
مردم مهم نیست؛ مردم دارو های خودشان را به اندازه کافی 
می خواهند. وی ادامه داد: در بازدید هفته پیش در یکی از 
بیمارستان های شهرمان در اورژانس مشاهده کردم بچه ای 
بستری شده است، گفتم چه اتفاقی افتاده است؟ گفت تب 
کردم و استفراغ می کنم، گفتم با چه کسی آمدی؟ گفت با 
دارو  رفته  پدرم  پدرت کجاست؟ گفت  گفتم  آمده ام.  پدرم 
بگیرد، ببینید در بخش اورژانس در  طول 44 سال گذشته 

حتی در زمان جنگ ما چنین شرایطی را نداشتیم، یک بچه 
یا بیماری را همراهان به بیمارستان بیاورند و تحویل دهند 
بعد تازه خودشان در آن باران دنبال دارو از این داروخانه به 
آن داروخانه بروند و این آغاز یک بحران بسیار جدی است. 
فردا کنیم، من  فردا شود فکر  متاسفانه چو  ما  افزود:  وی 
همیشه می گویم پیشگیری تنها در بهداشت و درمان نیست 
باشد. در همه جا، در بحران های  باید  بر درمان  که مقدم 
اجتماعی و سیاسی و در همه جا پیشگیری مقدم بر درمان 
است. در آن جلسه ماحصل این شد که روز شنبه ) 3 تیر(  
3 هزار میلیارد تومان از بدهی تقریباً ۹ هزار میلیارد تومانی 
تامین اجتماعی به بیمارستان های وزارت بهداشت و عمدتاً 
مطالبات بیمارستان ها پرداخت شود که آنها بتوانند مطالبات 
شرکت های تولیدکننده و تامین کننده دارو را پرداخت کنند. 
بخش  و  شد  پرداخت  عمده اش  بخش  یک  خوشبختانه 

دیگری را گفته اند در ماه جدید پرداخت می شود.

یک عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس:
مشکل دارو حل نشود، به یک بحران تبدیل می شود
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استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی مطرح کرد؛

عوارض مرگبار سوءتغذیه بیمارانی که عمل 
جراحی دارند

عوارض  به  نسبت  بهشتی،  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
سوءتغذیه بیمارانی که عمل جراحی دارند، هشدار داد.

غزاله اسلامیان گفت: براساس یافته های مطالعات صورت گرفته، میزان مرگ و 
میر در بیماران مبتلا به سوءتغذیه که تحت عمل جراحی قرار می گیرند حدود 33 
درصد است. در حالی که این آمار در افرادی که مبتلا به سوءتغذیه نیستند 3.5 درصد 

گزارش شده است.
وی، عوارض سوءتغذیه در بیمارانی که تحت عمل جراحی قرار می گیرند را شامل 
افزایش ابتلاء به عفونت ها، افزایش تعداد زخم های بستر، بهبود آهسته زخم ها 
و افزایش رشد باکتری های دستگاه گوارش برشمرد و خاطرنشان کرد: بیمارانی 
که مورد عمل جراحی قرار می گیرند به واسطه شرایط بیماری و جراحی، نیازمند 

مراقبت های خاصی هستند.
به گفته اسلامیان، تغذیه مناسب قبل از جراحی هایی که با برنامه ریزی انجام 

می شود، تأثیر به سزایی بر روند بهبود بیمار پس از جراحی دارد.
این استادیار دانشگاه با اشاره به روند اجرای برنامه تغذیه ای در بیماران تحت عمل 
جراحی، گفت: فرایند تغذیه در بیمار کاندید جراحی باید از زمان بستری شدن وی 
در بیمارستان )قبل از عمل جراحی( شروع شود و تا دوره بهبود پس از عمل ادامه 
داشته باشد. این دکترای علوم تغذیه با بیان اینکه بیمار یک تا دو روز قبل از جراحی 
بهتر است از رژیم های غذایی کم فیبر یا رژیم های غذایی مایع پیروی کند، افزود: 
 )NPO قبل از جراحی طبق دستور پزشک، تغذیه بیماران متوقف می شود )ناشتا یا

تا روده بزرگ بیمار فاقد مواد باقی مانده باشد و خطر ابتلاء به عفونت ها کاهش یابد.
به گفته وی، بر اساس نوع جراحی و شرایط بیمار ممکن است مدت زمان این 
وضعیت )ناشتا بودن( در بیماران متفاوت باشد و حتی در جراحی های اورژانسی این 
شرایط مهیا نباشد. این استادیار دانشگاه خاطرنشان کرد: بعد از جراحی و به هوش 
آمدن بیمار، پزشک با توجه به نوع جراحی و عملکرد دستگاه گوارش بیمار نوع تغذیه 
وی را تعیین می کند که بهتر است در صورت امکان در اسرع وقت تغذیه از راه دهان 
آغاز شود. اسلامیان افزود: پس از جراحی با تجویز پزشک، تغذیه بیمار با رژیم غذایی 
مایع صاف آغاز می شود. سپس رژیم غذایی مایع کامل، رژیم غذایی پوره و نیمه جامد 
و رژیم غذایی معمولی برای بیمار تجویز می شود. وی یادآور شد که برخی از بیماران 
افزود: ممکن است به تغذیه حمایتی نیاز داشته باشند که بر حسب شرایط بیمار 
تغذیه با لوله مری معده )انترال( یا تغذیه وریدی )پرنترال( اجرا می شود. این استادیار 
دانشگاه خاطرنشان کرد: نوع تغذیه بیمارانی که پس از جراحی به بخش مراقبت های 
ویژه منتقل می شوند با توجه به عملکرد دستگاه گوارش، وضعیت سوءتغذیه و 

نارسایی های ارگانی توسط کارشناسان تغذیه بیمارستان تنظیم و پایش می شود.
وی افزود: مقدار کالری و میزان پروتئین دریافتی بر اساس نوع جراحی و شرایط 
بیمار تعیین می شود. تأمین پروتئین کافی نقش مهمی در بهبود شرایط بیمار به ویژه 

عملکرد سیستم ایمنی، بهبودی زخم ها و ترمیم بافت ها دارد.
اسلامیان با اشاره به نیاز برخی بیماران به دریافت مکمل های پروتئین، مولتی 
ویتامین و املاح گفت: در این بیماران بسته به نوع جراحی و شدت آسیب و جراحات 
ممکن است پس از ترخیص از بیمارستان برای مدت زمان مشخصی نیاز باشد این 

مکمل ها را دریافت کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خاطرنشان کرد: مقدار 
الکترولیت و مایعات دریافتی بر اساس شرایط بیمار و نتایج آزمایش ها با دستور پزشک 

از طریق سرم درمانی یا به صورت خوراکی تأمین می شود.

حفظ سلامت کلیه ها در تابستان

مدیر درمانگاه دی قم  مطرح کرد:

استقبال کم نظیر شهروندان قمی
 از خدمات درمانگاه دی

مدیر درمانگاه دی قم گفت :شاهد استقبال کم نظیر شهروندان قمی از خدمات 
درمانگاه دی هستند به نحوی که حتی برخی از مراجعه کنندگان از مناطق دور 

قم به این درمانگاه مراجعه می کنند.
دکتر سید روح الله طاهایی  در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به بیست و سومین 
سال تاسیس درمانگاه دی، در سخنانی اظهار کرد: این درمانگاه در سال 7۹ 
خدمت رسانی به همشهریان قمی را با کمتر از پنج پرسنل آغاز و با گذشت زمان 

خدمات رسانی خود را افزایش داده است.
وی با بیان اینکه امروز درمانگاه دی با داشتن بخش های تخصصی بهترین 
خدمات پزشکی را به بیماران قمی ارائه می کند،تصریح کرد:   شاهد استقبال کم 
نظیر شهروندان قمی از خدمات درمانگاه دی هستند به نحوی که حتی برخی از 
مراجعه کنندگان از مناطق دور قم مانند پردیسان برای دریافت خدمات پزشکی به 

این درمانگاه مراجعه می کنند.
دکتر طاهایی با بیان اینکه در طول سال هایی که از عمر درمانگاه دی می گذرد 
حتی یک ثانیه نبوده که اورژانس درمانگاه بدون پزشک باشد، افزود: در حال 
حاضر 1۹ پزشک عمومی و 30 پزشک متخصص و 20 پرستار در کنار 50 پرسنل 

درمانگاه به مردم عزیز قم خدمات رسانی می کنند.
درمانگاه دی  با تمام بیمه ها طرف قرارداد است

وی با اشاره به اینکه در حال حاضر روزانه حدود 300 مراجعه کننده برای دریافت 
خدمات پزشکی به این درمانگاه مراجعه می کنند، اظهار کرد: درمانگاه دی در 
دوران کرونا تواست یکی از بازوان قوی برای مبارزه با این بیماری باشد به نوعی 
که در طول این سه سال روزانه به حدود 700 مراجعه خدمات رسانی می کرد و 
کادر درمان این درمانگاه تا جان در بدن داشتند به فکر خدمت به شهروندان قمی 
بودند به نحوی که در این ایام به دلیل تعداد بالای بیماران 3 پزشک عمومی به طور 
همزمان در طول شبانه روز مشغول طبابت بوده اند و طبقه فوقانی درمانگاه را برای 

بخش تزریقات تجهیز و 20 تخت به برای انجام تزریقات بیماران اضافه نمودند.
مدیر درمانگاه دی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به فعالیت بخش 
های تخصی از قبیل قلب و عروق، پوست و مو و زنان و اطفال و ... در این درمانگاه، 
تصریح کرد: به جرات می توان گفت که درمانگاه دی یکی از معدود مراکز درمانی 
بخش خصوصی محسوب می شود که با تمامی بیمه هاقرارداد دارد و به تمام 

شهروندان قمی میتواند خدمات رسانی کند.
 

پیشگیری از میگرن با داروهای کاهنده 
فشار خون

داروهای کاهش دهنده فشار خون می توانند به طور گسترده ای برای پیشگیری 
از میگرن استفاده شوند.

به گزارش ایسنا و به نقل از مدیکال نت، اولین بررسی در مقیاس بزرگ شناخته 
شده از مطالعات بین المللی در مورد تأثیر مثبت داروهای فشار خون در همه 
طبقات در پیشگیری از میگرن نشان می دهد این داروهایی که به طور گسترده 
در دسترس هستند می توانند بسیار گسترده تر و با هزینه کم نسبت به روش فعلی 

مورد استفاده قرار گیرند.
این تحقیق که توسط محققان موسسه جورج برای سلامت جهانی در سیدنی 
استرالیا انجام شده است، تأیید می کند که به طور تقریبی تمام گروه های داروهای 
ضد فشار خون تا حدی توانایی کاهش تعداد روزهای سردرد در افراد مبتلا به 
میگرن را دارند؛ بنابراین تحقیقات بیشتری برای درک بهتر مکانیسم های درگیر 

ضروری است.
متاآنالیز شامل 50 کارآزمایی با بیش از 4300 نفر بود که داروهای کاهش دهنده 
فشار خون به طور متوسط تعداد روزهای سردرد تجربه شده در ماه را حدود یک روز 

بالاتر از میانگین اثر دارونما کاهش داد.
برای کشورهایی که داروهای جدید میگرن گران هستند، با معیارهای تجویزی 
محدود می شوند یا در دسترس نیستند، یافته های این تحقیق تا حدی همه 
کشورها را پوشش می دهد. این یافته ها نشان می دهد که داروهای رایج فشار خون 
که پزشکان عمومی با تجویز راحت آن ها را تجویز می کنند، می توانند یک اقدام 

پیشگیرانه مهم برای بیماران مبتلا به میگرن یا دوره های سردرد شدید باشند.
دکتر شریل کارسل، محقق اصلی این تحقیق، پژوهشگر ارشد موسسه جورج و 
مدرس ارشد دانشکده پزشکی دانشگاه نیو ساوت ولز، سیدنی بیان کرد: علاوه 
بر این، در حالی که می توانیم با تجزیه و تحلیلدرک کنیم که این اثر به طور تقریبی 
برای همه انواع داروهای فشار خون صادق است، این اثر در دستورالعمل های 
بالینی که فقط یک یا دو نوع )مانند مسدودکننده های بتا( را مشخص می کنند 
اما طیف کاملی از درمان هایی که می توانند مفید باشند را مشخص نمی کنند، 

منعکس نشده است.
شیوع جهانی میگرن 14 تا 15 درصد جمعیت برآورد می شود که عامل اصلی 
بیماری یک میلیارد نفر است. بر اساس آمار سازمان بهداشت جهانی، اختلالات 
سردرد که میگرن یکی از آنهاست، به طور کلی دومین علت ناتوانی در جهان و 

اولین علت در بین زنان است.
فریدون حق دوست، پزشک عمومی ابراز کرد: حدود ۹0 درصد از افراد مبتلا 
به میگرن را می توان به طور کلی مدیریت کرد، وقتی که هدف پیشگیری از هر 
چه بیشتر موارد ممکن به خاطر تأثیر ناتوان کننده آنها بر کیفیت زندگی بیمار 
است. خبر خوب این است که داروهای فشار خون به طور گسترده با هزینه کم 
در دسترس هستند و بسیاری از آنها در اشکال عمومی در دسترس قرار گرفتند و 
یک گزینه درمانی قابل اعتماد در کنار سایر اقدامات پیشگیرانه مانند اجتناب از 

محرک ها و ایجاد تغییرات در سبک زندگی ارائه می دهند.
نتایج همچنین نشان داد که همه داروهای فشار خون به یک اندازه در پیشگیری 
از میگرن موثر نیستند. گروه تحقیقاتی موسسه جورج به زودی نتایج یک بررسی 

بیشتر را منتشر می کند تا بینش بیشتری در مورد بهترین مکانیسم، ارائه دهد.
حق دوست ادامه داد: تعداد افرادی که با اختلالات سردرد زندگی می کنند 
بسیار زیاد است و درمان های رایج پس از شروع یک دوره می تواند عوارض جانبی 
داشته باشد که به خودی خود مشکلاتی مانند خواب آلودگی یا افزایش وزن ایجاد 
می کند. در حالی که داروهای فشار خون می توانند از بروز موارد بدون عوارض 

جانبی قابل توجه جلوگیری کنند.

 پرکاری تیروئید عارضه ای است که در آن غده تیروئید، هورمون هایی بیشتر 
از حد نیاز بدن تولید و ترشح می کند. هورمون های اصلی که تیروئید می سازد 
تیروئید  پرکاری  می شوند.   )T4( تیروکسین  و   )T3( تری یدوتیرونین  شامل 
می تواند بر تمام بدن اثر بگذارد و عارضه ای است که باید توسط پزشک درمان 

شود. ضمناً پرکاری تیروئید در میان خانم ها شایع تر است.
عائم پرکاری تیروئید

پرکاری تیروئید علائم بسیار زیادی می تواند داشته باشد زیرا بر تمام قسمت های 
بدن اثر می گذارد. البته همهٔ علامت ها در همهٔ موارد این عارضه دیده نمی شود یا 

خیلی از این علائم هم زمان ظاهر نمی شوند:
. ضربان تند قلب

. احساس رعشه و یا اضطراب
. کاهش وزن

. افزایش اشتها
. اسهال و اجابت مزاج مکررتر

. تغییرات بینایی
. نازک شدن و گرمی و رطوبت پوست

. تغییرات در قاعدگی
. عدم تحمل نسبت به گرما یا تعریق زیاد

. مشکلات خواب
. تورم و بزرگ شدن جلوی گردن در اثر بزرگ شدن غده تیروئید )گواتر(

. ریزش مو و تغییرات در بافت مو
. بیرون زدگی چشم ها )در بیماری گریوز دیده می شود(

. ضعف عضلانی

. بی قراری
. مشکل در تمرکز

. خارش
. رشد سینه در مردان

. سرگیجه
. تنگی نفس

علت های پرکاری تیروئید
عوارض و شرایطی که می توانند سبب پرکاری تیروئید شوند شامل موارد زیر 

می شوند:
. بیماری گریوز: در این اختلال، سیستم ایمنی بدن به غده تیروئید حمله ور 
می شود و در نتیجه تیروئید، هورمون زیادی تولید می کند. بیماری گریوز یک 
عارضهٔ وراثتی می باشد، یعنی اگر عضوی از خانواده شما بیماری گریوز داشته 
باشد، این احتمال وجود دارد که شما و دیگر اعضای خانواده تان نیز به این 
بیماری دچار شوید. بیماری گریوز، شایع ترین علت پرکاری تیروئید بوده و 85 

درصد موارد را شامل می شود.
از  متشکل  برآمدگی  تیروئید،  ندول  یک  تیروئید:  ندول های  یا  گره ها   .
سلول هایی در غده تیروئید است. این ندول ها یا گره ها می توانند هورمون های 
سرطانی  به ندرت  تیروئید  ندول های  کنند.  تولید  بدن  نیاز  حد  از  بیشتری 

می شوند.
. تیروئیدیت: به التهاب غده تیروئید، تیروئیدیت گفته می شود که می تواند با 
درد یا بدون درد باشد. تیروئیدیت ممکن است در عرض یک سال بعد از زایمان 
به وجود بیاید )تیروئیدیت پس از زایمان(. بعد از ابتلا به تیروئیدیت، غده تیروئید 

احتمالًا نمی تواند خودش را بازیابی کند و منجر به پرکاری تیروئید خواهد شد.

. مصرف زیاد یُد: اگر در معرض پرکاری تیروئید باشید و یُد زیاد مصرف کنید )از 
طریق رژیم غذایی یا داروها(، باعث می شود غده تیروئیدتان هورمون تیروئید زیاد 
تولید کند. یُد یک ماده معدنی است که غده تیروئید از آن برای تولید هورمون 
تیروئید استفاده می کند. دریافت یُد به صورت تزریقی هم می تواند باعث پرکاری 
تیروئید شود. آمیودارون )داروی تخصصی قلب( نیز دارویی است که حاوی 

مقدار زیادی یُد بوده و می تواند منجر به پرکار شدن تیروئید شود.
. تومورهای تخمدان یا بیضه

. تومورهای خوش خیم تیروئید یا غده هیپوفیز
. دریافت مقدار زیاد تترایدوتیرونین از طریق رژیم غذایی یا دارو

پرکاری تیروئید چگونه تشخیص داده می شود؟
پزشک از چند طریق می تواند پرکاری تیروئید را تشخیص بدهد:

. معاینهٔ فیزیکی گردن تا ببیند غده تیروئید بزرگ تر از حد نرمال است یا نه
. آزمایش خون برای بررسی سطح هورمون تیروئید در بدن

. تست های تصویری برای دیدن غده تیروئید
پرکاری تیروئید چگونه درمان می شود؟

دارودرمانی
متوقف  را  تیروئید  تولید هورمون  متی مازول،  مانند  تیروئید  آنتی  داروهای 

می کنند. دارودرمانی، شیوهٔ معمول درمان پرکاری تیروئید است.
یُد رادیواکتیو

ید رادیواکتیو برای درصد زیادی از افرادی که به پرکاری تیروئید دچارند تجویز 
می شود. در این شیوه، سلول هایی که هورمون تولید می کنند به طور موثر نابود 
می شوند. عوارض جانبی معمول یُد رادیواکتیو شامل خشکی دهان، خشکی 
یُد  با  درمان  از  بعد  تغییرات در حس چشایی می شوند.  و  گلودرد  چشم ها، 
رادیواکتیو لازم است برای مدت زمان کوتاهی بیمار از سایر افراد جدا باشد تا 

پرتوها به دیگران منتشر نشوند.
عمل جراحی

ممکن است بخشی از غده تیروئید یا کل آن طی عمل جراحی برداشته شود. 
سپس لازم است بیمار مکمل های هورمون تیروئید مصرف نماید تا به کم کاری 
تیروئید دچار نشود. همچنین مهارکننده های بتا مانند پروپرانول می توانند به 
کنترل ضربان تند قلب، تعریق، اضطراب و فشارخون بالا کمک کنند. بیشتر 

افراد به این شیوه درمان پاسخ خوبی می دهند.
برای بهبود عائم پرکاری تیروئید چه می توانید بکنید؟

به گزارش وب گاه تبیان، داشتن رژیم غذایی مناسب، با تمرکز بر کلسیم و 
سدیم بسیار مهم است، خصوصاً برای پیشگیری از پرکاری تیروئید. با مشورت 
پزشکتان یک دستورالعمل غذایی مناسب تهیه کنید، داروهای تجویز شده را 

مصرف کرده و ورزش کنید.
پرکاری تیروئید می تواند باعث ضعیف و نازک شدن استخوان ها نیز بشود که 
در نهایت پوکی استخوان را به دنبال خواهد داشت. مصرف ویتامین D و کلسیم، 

حین و بعد از درمان به تقویت استخوان ها کمک می کند.
تفاوت پرکاری تیروئید با کم کاری تیروئید

پرکاری تیروئید و کم کاری تیروئید هر دو عوارضی هستند که به مقدار هورمون 
این  تفاوتشان در میزان  و  تیروئید مربوط اند  تولید شده توسط غده  تیروئید 
هورمون های تولید و ترشح شده است. در پرکاری تیروئید، غده تیروئید فعالیت 
بیش از حد دارد و هورمون زیادی تولید می کند و در کم کاری تیروئید، این غده 

کم کار است و هورمون کمی نسبت به حد نیاز بدن تولید می نماید.

هیپرتیروئیدیسم؛

پرکاری تیروئید و آنچه باید درباره آن بدانید
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

چهار هزار میلیارد ریال در موقوفات قم 
سرمایه گذاری شد

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: حجم سرمایه گذاری اوقاف در موقوفات قم طی 
سال گذشته حدود چهار هزار میلیارد ریال بوده است.

حجت الاسلام عباس اسکندری شامگاه سه شنبه در دیدار با آیت الله سید هاشم 
حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار کرد: در صورت 
بهره برداری از همه این سرمایه گذاری ها، میلیاردها تومان درآمدزایی ایجاد خواهد 

شد.
اسکندری به برنامه های اجتماعی اوقاف اشاره و اظهار کرد: تاکنون 50 دوره طرح 
ویزیت و داروی رایگان از محل عواید موقوفات در قم اجرایی شده که این طرح با 

همکاری بسیج جامعه پزشکان استان قم بوده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: قراردادی هم با بیمارستان علی 
بن ابیطالب)ع( به امضا رسیده تا در روزهایی از پیش اعلام شده، ویزیت، تشخیص، 

دارو و وسایل کمک پزشکی رایگان در اختیار نیازمندان قرار بگیرد.
وی به آزادسازی زندانیان جرایم غیر عمد، تهیه و توزیع بسته های معیشتی و 
برپایی مواکب اربعین و دیگر مناسبت های مذهبی و ملی به عنوان دیگر برنامه های 
اجتماعی اوقاف قم اشاره کرد و افزود: علاوه بر وظایف سازمانی، اقدامات افزون تری 
هم در دستور کار اوقاف قرار گرفته تا شاهد توسعه فرهنگ وقف و رفع نیازهای جامعه 
از این طریق باشیم. امام جمعه قم همچنین بیان داشت: بخش معارفی مسابقات 
بین المللی قرآن کریم، به استان قم واگذار شده، در حالی که این قسمت به عنوان 

یکی از بخش های جنبی مسابقات اصلی و در تهران برگزار می شد.
وی افزود: سال گذشته نخستین تجربه برگزاری بخش معارفی مسابقات سراسری 

قرآن کریم را در قم داشتیم که مورد رضایت مسئولان امر قرار گرفت.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه درخواست قم برای برگزاری 
مسابقات معارفی قرآن، نهج البلاغه و صحیفه سجادیه مورد قبول واقع شده است 

گفت: بر این اساس دبیرخانه دائمی این مسابقات در استان راه اندازی شده است.
وی ادامه داد: همکاران با تجربه و متخصص در حوزه معارف قرآن و نهج البلاغه در 

قم حضور دارند و توانستند در نخستین دوره، عملکرد موفقی داشته باشند.
اسکندری با اشاره به استقبال گسترده از این مسابقات عنوان کرد: حتی در بخش 

صحیفه سجادیه، برخی شرکت کنندگان از اهل سنت بودند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم در بخشی دیگر از این دیدار به مسئله 
سرمایه گذاری در موقوفات اشاره و تصریح کرد: تا پیش از این اوقاف به صورت جدی 
وارد بحث سرمایه گذاری نشده بود اما طی دوره جدید، مباحث صنعتی، کشاورزی 
و خدماتی با محوریت شرکت های دانش بنیان در دستور کار قرار گرفته و پروژه های 
متعددی در دست اجرا هستند که امیدواریم بخشی از آنها تا پایان سال جاری به 

بهره برداری برسند و موجب تحول در زمینه درآمدزایی موقوفات شوند.
وی افزود: پنل های خورشیدی هم سال گذشته بر فراز بام ده ها بقعه متبرکه نصب 

شده و عواید فروش برق آنها، در اختیار آستان مقدس امامزادگان قرار می گیرد.
برنامه بلندمدت مسابقات معارفی قرآن در قم تدوین شود

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم   نیز دراین دیدار با اشاره به برگزاری بخش 
معارفی مسابقات سراسری قرآن در قم گفت: باید نقشه راهی میان مدت و بلندمدت 
داشته باشیم تا بتوانید اهداف خود را از هم اکنون مشخص کرده و برای تحقق آنها 
تلاش کنیم. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری ظهار کرد: در بخش معارفی 
مسابقات سراسری قرآن کریم که به صورت دائمی به قم واگذار شده، باید نقشه راهی 
میان مدت و بلندمدت داشته باشید تا بتوانید اهداف خود را از هم اکنون مشخص 

کرده و برای تحقق آنها برنامه داشته باشید.
وی افزود: در واقع باید از هم اکنون به فکر تدوین این برنامه باشید تا ببینید 

می خواهید خروجی کار چه باشد و چه کاری برای آن باید انجام شود.

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان جعفریه خبرداد:

اجرای طرح ارتقا ایمنی
 محورهای بخش قاهان 

کرد:  مطرح  جعفریه  شهرستان  ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  اداره  رئیس 
درراستای ارتقا ضریب ایمنی محورهای جاده ای بخش 

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان جعفریه اعلام کرد:طرح 
ارتقا ایمنی محورهای جاده ای بخش قاهان شهرستان جعفریه اجرا شد.

مسعود زوار زاده افزود: بخش قاهان شهرستان جعفریه از ییلاقات مهم استان بوده 
و به دلیل تنوع محصولات باغی و آب وهوای معتدل، محورهای ارتباطی آن از ترافیک 
چشمگیری بویژه در ایام پایانی هفته و دیگر تعطیلات مناسبتی سال برخوردارست.

و  ترکیبی  ترافیک  بخش،  محورهای  بودن  کوهستانی  کرد:  تصریح  زاده  زوار 
تردد وسائط نقلیه کشاورزی و ... ضرورت صیانت و ارتقا ضریب ایمنی محورهای 

مواصلاتی آن را دوچندان کرده است.
وی درادامه به اجرای طرح ارتقا ایمنی محورهای بخش قاهان پرداخت و اظهار 
کرد: دربخشی از عملیات اجرایی این طرح نسبت به نصب، تعویض و تعمیر 400 

عدد انواع تابلو و علائم ترافیکی درسطح راههای بخش اقدام شد.
رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان جعفریه اجرای 80 کیلومتر 
خط کشی را درزمره دیگر اقدامات اداره متبوع جهت ارتقا ایمنی محورهای بخش 
قاهان برشمرد و گفت: عملیات خط کشی در طول محورروستاهای مهرزمین، 

چاهک، قاهان، کهندان، تقاطع محور ساوه- سلفچگان و... این بخش انجام شد.
مسعود زوارزاده تعویض و نصب 70 عدد سرسپری گاردریل را بخش دیگری از 
اقدامات ارتقا ایمنی محورهای بخش قاهان دانست و اضافه کرد: آشکار سازی 
صدها شاخه پایه گاردریل با نصب شبرنگ، نصب دوسامانه پلیس مجازی، نصب 
دهها استوانه ارتجاعی و ... درزمره دیگر فعالیتهای اداره متبوع طی مدت اجرای 
ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  اقدامات  دیگر  بیان  در  وی  است.  بوده  طرح 
شهرستان جعفریه جهت ارتقا ایمنی محورهای بخش قاهان عنوان کرد: با عنایت به 
کوهستانی بودن محورهای بخش و استهلاک بالای سطوح آسفالتی آن، طرح لکه 

گیری با آسفالت گرم، درچند نوبت درطول راههای آن اجرا شد.
زوارزاده با یادآوری این مطلب که پروژه ارتقا ایمنی محورهای بخش قاهان درقالب 
طرحهای امانی اجراشده تاکید کرد: صفر تا صد طرح) اعم از تمهیدات مطالعاتی و 
اقدامات عملی(  توسط عوامل فنی و ماشین آلات و ملزومات اداره کل متبوع انجام 
شده است. وی درخاتمه بازه زمانی اجرای طرح را 4 ماهه دانست و تصریح کرد: این 
پروژه از اسفندماه سال گذشته کلید خورد و با عزم جهادی مجموعه در پایان خرداد 

ماه امسال تکمیل شد.

باحضور مسئولین استان قم ؛

آیین افتتاحیه پایگاه های اوقات فراغت 
مساجد قم برگزار شد

آیین افتتاحیه پایگاه های اوقات فراغت مساجد استان قم با حضور مسئولین استان 
قم در شبستان حضرت زهرا)س( حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار شد.

براساس این گزارش ،آیین افتتاحیه پایگاه های اوقات فراغت مساجد استان قم در 
شبستان حضرت زهرا)س( حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار شد.

سردار محمدرضا موحد در این مراسم با بیان اینکه در بحث اوقات فراغت دو هدف 
را دنبال می کنیم، گفت: هدف اول ما جذب جوانان و نوجوانان به مسجد، حفظ 
آنها در مسجد و تربیت مسجدی است. فرمانده سپاه استان قم ادامه داد: نکته مهم 
دیگر کنار هم قرار گرفتن همه دستگاه ها در بحث اوقات فراغت است که ان شاءالله 
با هم افزایی و هماهنگی و استفاده از همه ظرفیت های استان بتوانیم اوقات فراغت 

پرباری را در مساجد برای جوانان ونوجوانان رقم بزنیم.
ابوالقاسم مقیمی معاون اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم نیز در این 
مراسم با اشاره به اهمیت پرداختن به موضوع اوقات فراغت گفت: نکته محوری 

اوقات فراغت تربیت نسل جدید انقلاب با محوریت مسجد است.
مقیمی تصریح کرد: امیدواریم با هم افزایی دستگاه های متولی اوقات فراغت 
بتوانیم با تربیت نسل جدید در مسجد علمداران آینده انقلاب را تحویل جامعه دهیم.

رئیس کل دادگستری استان قم گفت: شهید دکتر بهشتی به مسئله اقتصاد 
اهتمام زیادی داشتند و اگر دغدغه های اقتصادی شهید بهشتی دنبال می شد 

امروز با این مشکلات مواجه نبودیم.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در ویژه برنامه گرامیداشت شهدای 
حادثه تروریستی هفتم تیرماه که در بقعه علی بن بابویه برگزار شد اظهار کرد: 
انقلاب محسوب  تاریخ  اتفاقی استثنائی در  حادثه تروریستی هفتم تیرماه، 
می شود زیرا وقتی دشمنان از خط لیبرالیستی و انحرافی که در خط اصیل امام و 
انقلاب با محوریت بنی صدر نا امید شد، بر آن شد که مسیر توطئه را تغییر دهد 
و با فاصله کمی یعنی در 4 روز، ترور حضرت آیت الله خامنه ای را شاهد بودیم و 
سپس در هفتم تیرماه، شهید بهشتی و 72 تن از یاران انقلاب توسط منافقین و 

ایادی استکبار، به شهادت رسیدند.
وی افزود: بسیاری از افراد تاثیرگذار در انقلاب اسلامی، در حزب جمهوری 
اسلامی حضور داشتند و در این حادثه تروریستی، به شهادت رسیدند و اگر لطف 
و عنایت خداوند و امام عصر)عج( و رهبری حکیمانه امام راحل نبود، کار انقلاب 

تمام می شد زیرا عناصر اصلی نهضت در این حادثه ترور شدند.
رئیس کل دادگستری استان قم با اشاره به سوابق اجتماعی و مبارزاتی شهید 
بهشتی در دوران قبل و بعد از انقلاب اشاره و خاطرنشان کرد: او در دوران نهضت 
اسلامی همواره سعی می کرد عناصر انقلابی را کنار هم قرار بدهد زیرا اعتقاد 
داشت تحول در جامعه، به صورت انفرادی ممکن نیست و باید کار تشکیلاتی 

انجام داد به همین دلیل نگاهش مبتنی بر جذب حداکثری بود.
وی ادامه داد: افرادی که در تشکیلات مد نظر شهید بهشتی وارد شدند، بعدها 
به مسئولیت های حساس در دوران پس از انقلاب رسیدند و توانستند تاثیرگذار 

باشند.

حجت الاسلام والمسلمین مظفری با بیان اینکه هیات مذهبی در دوران پیش 
از انقلاب و در قالب نهضت اسلامی، محلی برای گردهم آمدن عناصر فعال و 
تاثیرگذار بودند گفت: شهید بهشتی به همین دلیل عضویت در هیئت موتلفه را 

پذیرفتند و نقش نظارتی دقیقی را هم ایفا کردند.
رئیس کل دادگستری استان قم اضافه کرد: عضویت در شورای انقلاب و انجام 
خدمات مهم تا پیش از تشکیل مجلس و دولت، ایجاد جامعه روحانیت که تا پیش 
از آن تجربه فعالیت های تشکیلاتی را نداشت، هماهنگی حرکت های سیاسی 
گروه های باورمند به رهبری امام خمینی)ره( و نگارش و گردآوری 40 کتاب 
شامل تالیفات و سخنرانی ها با موضوعاتی همچون بانکداری و اقتصاد اسلامی و 

مسئله ربا، از جمله نقش های تاثیرگذار شهید بهشتی محسوب می شوند.
وی ادامه داد: موضوع همان جلسه ای که شهید بهشتی و یارانش به شهادت 
رسیدند، بررسی راهکارهای کنترل تورم بود، زیرا ایشان می دانست که اگر مردم 
مشکل اقتصادی داشته باشند، نخستین چیزی که مطرح می شود، شبهه افکنی 

دشمنان برای عدم صلاحیت حکومت اسلامی خواهد بود.
اگر جامعه ای مشکل اقتصادی داشته باشد، قطعا آسیب پذیر خواهد بود 
حجت الاسلام والمسلمین مظفری با بیان اینکه مسائل اقتصادی را نمی توان از 
مسئله حاکمیت و زندگی اجتماعی جدا کرد گفت: دغدغه اصلی هر فرد، تامین 
معاش خود و خانواده اش است و اگر جامعه ای مشکل اقتصادی داشته باشد، 
قطعا آسیب پذیر خواهد بود و شهید بهشتی نیز در تالیفات و جلسات خود به 
این موضوع می پرداخت و کاش مدیران و بزرگان جامعه ما، با همان حساسیت، 

این موضوعات را دنبال می کردند تا امروز دچار مشکلات اقتصادی نمی شدیم.
مجتهدین  از  یکی  را  بهشتی  شهید  قم،  استان  دادگستری  کل  رئیس 
جامع الشرایط از حوزه علمیه توصیف و ابراز کرد: او از طرف علما مأموریت یافت 
به مرکز اسلامی هامبورگ برود زیرا هم تحصیلات بالای حوزوی داشت و هم 
تحصیل در دانشگاه را پی گرفته بود و این تلفیق آموزه ها، از او شخصیتی ساخته 

بود که به شهادت رهبر معظم انقلاب، بی نظیر و حداقل کم نظیر بوده است.
این مقام قضایی به تشریح ماهیت حکومت غرب و شیوه  ها و اصول حکمرانی 
و  جنایات  آثار  ما  انقلاب  تاریخ  جای  جای  در  کرد:  تصریح  و  پرداخته  آنها 
خسارت های حامیان دروغین حقوق بشر به وضوح مشخص است و امروزه 
نهادهای به حسب ظاهر موجه اما به حسب باطن خبیث حقوق بشری که در 
قالب سازمان های بین المللی متبلور می شوند، با فریب مردم و جامعه بشری، در 
عمل به جای نجات ملت ها و ایجاد فضایی امن برای مردم دنیا، به تباهی ملت ها 

منجر شده اند.
در پایان این مراسم از خانواده شهدای هفتم تیر تقدیر به عمل آمد و مزار 
شهدای بزرگوار آن حادثه تروریستی در گلزار شهدای شیخان  و حرم مطهر 

حضرت معصومه )س( گلباران و عطرافشانی شد.

مدیرکل امور اتباع استانداری قم:

اتباع خارجی در قم باید مسائل اسلامی را 
رعایت کنند 

مدیرکل امور اتباع و مهاجران خارجی استانداری قم گفت: اتباع خارجی در قم باید 
مسائل اسلامی را رعایت کنند و احساس می کنیم در برخی موارد گاها این مسائل 

رعایت نمی شود.
علی اکبر زارعی اظهار داشت: مرکزی در استان قم تشکیل شده است در این مرکز 
از فارغ التخصیلان اتباع خارجی در رشته روانشناسی استفاده می شود که بر روی 

اقشار آسیب پذیر اتباع خارجی کار روانشناسی صورت گیرد.
وی بیان کرد: مهاجران آسیب هایی را بعضا به ارمغان آورده اند و مدیریت این آسیب 
ها با اداره کل اتباع و مهاجران خارجی است، از این رو در حوزه های حجاب و عفاف، 
تربیت فرزند، آموزش های قبل و بعد از ازدواج و پیشگیری از ابتلا به مواد مخدر 

آموزش هایی به آن ها ارائه می شود.
کارت های آمایش 17 و هویت 16 اتباع خارجی تا اطاع بعدی معتبر است 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم هم چنین از صدور بخشنامه 
ای به تمامی دستگاه های اجرایی استان نسبت به معتبر بودن کارت های آمایش 17 

و هویت 16 اتباع خارجی تا صدور کارت هوشمند مهاجرین خبر داد.
زارعی افزود: روز سه شنبه ششم تیرماه، بخشنامه وزیر کشور مبنی بر اعتبار کارت 
های مهاجران خارجی تا شروع اجرای فرآیند صدور کارت هوشمند را به دستگاه 
های اجرایی ابلاغ کردیم. وی گفت: در این ابلاغیه آمده است با توجه به طراحی 
و پیاده سازی نظام حکمرانی هوشمند و ضرورت ایجاد هماهنگی های لازم فرا 
دستگاهی اعلام می شود کارت های آمایش 17 و هویت 16 اتباع خارجی تا اطلاع 
بعدی معتبر است، لذا به منظور جلوگیری از ایجاد وقفه در ارائه خدمات مقرر شد 

مراتب به واحدهای مرتبط در هر وزارتخانه ابلاغ شود.
ایرانیان و اتباع خارجی به فرهنگ های هم احترام بگذارند

زارعی ادامه داد: ایرانیان و اتباع خارجی چون با یکدیگر زندگی می کنند باید به 
فرهنگ های هم احترام بگذارند و مهم تر این که در شهر کریمه اهلبیت)ع( زندگی 
می کنیم و نگاه همه جهان به این شهر معطوف است، لذا همه اتباع ساکن قم این 
را مهم بدانند که رعایت شئونات اسلامی را به خصوص در حال حاضر که رسانه های 

دشمن با تمام توان در حوزه حجاب و عفاف وارد شده اند در نظر داشته باشند.
مدیرکل امور اتباع و مهاجران خارجی استانداری قم ابراز داشت: بسترهای لازم 
فراهم شده است که ارتباط و همزیستی مسالمت آمیزی با مهاجران خارجی داشته 
باشیم اما اگر قوانین از طرف آنان رعایت نشود برخوردهای جدی از طرف قوه 

قضاییه با آن ها صورت می گیرد.
وی توصیه کرد: اتباع خارجی در قم باید مسائل اسلامی را رعایت کنند و احساس 

می کنیم در برخی موارد گاها این مسائل رعایت نمی شود.
 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم :

گوشت بیش از هزار رأس دام میان 
نیازمندان قم توزیع می شود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با تاکید بر اینکه در طرح نذر 
نیازمندان خدمت  به  به عنوان خادمان حضرت ولی عصر)عج(  قربانی خیرین 

می کنند، گفت: در استان قم ذبح بیش از هزار رأس دام هدف گذاری شده است.
محسن مسعودیان راد پیش از ظهر روزپنجشنبه  در همایش نذر قربانی که در 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد، فرا رسیدن دهه امامت و ولایت و اعیاد قربان و 
غدیر را تبریک گفت و اظهار کرد: از مسئولان گرانقدری که در نقاط مختلف ایران 
اسلامی همراه با این همایش هستند تقدیر می کنیم و امیدواریم بتوانیم در این 

همایش گام دیگری را در راستای خدمت رسانی به نیازمندان برداریم.
وی اضافه کرد: خداوند را سپاسگزارم که همزمان با عید قربان توانستیم دومین 
اجلاسیه نذر قربانی را به نیت سلامتی و فرج امام زمان)عج( در سراسر ایران اسلامی 
با محوریت مسجد مقدس جمکران برگزار کنیم. در این همایش با مشارکت بیش 
از هشت هزار مرکز نیکوکاری، هدف گذاری بالغ بر 70 هزار رأس قربانی را دنبال 
می کنیم. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با بیان اینکه قربانی 
نخستین انفاق الهی در کره زمین است، گفت: فرهنگ قربانی را باید به یک جریان 

دائمی تبدیل کنیم تا بتوانیم برکات آن را در زندگی محرومان جاری کنیم.
وی با اشاره به بعد معرفتی و قرآنی قربانی اشاره کرد و گفت: گوشت و پوست و 
خون قربانی به خداوند متعال نخواهد رسید بلکه اقدامات ایمان افزا، تقواافزا و معرفت 
افزاست که ارزش بسیاری دارد و اینکه قربانی به نام حضرت حجت)عج( انجام 
می شود تمام خیرین به خادمان حضرت تبدیل می شوند و نگاه به خانواده محرومان 
کرامتی است نه حقارتی و این هم از برجستگی های نگاه فرهنگی و پیوست معنوی 
قربانی است. مسعودیان راد گفت: مناسک قربانی ظرفیت جهانی و بین المللی شدن 
را دارد و ما باید این فرهنگ را بیشتر مورد عنایت و توجه قرار دهیم چراکه موجب پیوند 
عاطفی امت اسلامی و همچنین موجب پیوند امامت و امت است و تجربه نگاری ها و 
تضارب افکار و رفع مشکلات مشترک را به دنبال خواهد داشت. وی از رویکرد متفاوت 
کمیته امداد در حوزه فقرزدایی یاد کرد و گفت: امیدواریم بتوانیم به سمتی حرکت 

کنیم که مددجویان از فقر و مشکلات هر چه زودتر رهایی یابند.
 

ازعید قربان تا عید غدیر در قم صورت می گیرد؛

برگزاری ۱۸ برنامه در پویش
 »به عشق امیرالمومنین«

مسئول اجرایی پویش »به عشق امیرالمومنین«، از برگزاری 18 عنوان برنامه در 
راستای اجرای این پویش از عید سعید قربان تا عید سعید غدیر خم در قم خبر داد.

داود فراهانی اظهار داشت: جمعی از نهادهای مردمی قم بتازگی دور هم گرد آمدند 
تا بررسی کنند که برای بزرگداشت عید غدیر خم چه فعالیت هایی را می توان انجام 

داد که جنس مردمی داشته باشد و کارهای جدید انجام دهیم.
وی بیان کرد: در ابتدا این نهادهای مردمی، 70 عنوان برنامه را معرفی کردند و از 
تیم های جهادی دعوت به همکاری صورت گرفت و در نهایت 18 عنوان برنامه برای 

اجرایی شدن تصویب شد.
وی افزود: از جمله کارگروه های تشکیل شده برای این پویش می توان به اصناف،  
خانواده  تکریم  زندانیان،   آزادی  فرزندان،  به  پدر  جوایز  اهدای  درمان،  نذرخون،  

شهدای سادات و ایاب و ذهاب و حمل و نقل صلواتی، اشاره کرد.
فراهانی ادادمه داد: کارگروهی نیز تشکیل شده است که جشن های محلی و 

خیابانی در محلات محروم حاشیه شهر برگزار کند.
وی ابراز داشت: برای جشن خیابانی 12 نقطه را در محلات حاشیه ای آسیب پذیر 
شهر قم تعیین کرده ایم و از همکاری شهرداری و کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان قم نیز بهره مند خواهیم شد. وی هم چنین از تشکیل کارگروه های اسکان 
زائران و اطعام زائر خبر داد و افزود: تجربه قبلی ما در عید نیمه شعبان سال گذشته 
نشان داد که باید در این زمینه نیز ورود کنیم. فراهانی عوامل اجرایی پویش به عشق 

امیرالمومنین را بالغ بر 150 نفر عنوان کرد.
 

رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور خبرداد:

توزیع گوشت ۷۰ هزار راس دام در دهه 
امامت و ولایت بین نیازمندان

رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور از اجرای طرح قربانی برای سلامتی 
و فرج امام زمان )عج( خبر داد و گفت: به مناسبت عید سعید قربان و دهه امامت و 

ولایت، 70 هزار راس گوسفند قربانی و بین نیازمندان توزیع می شود. 
سید مرتضی بختیاری صبح روز پنجشنبه  با حضور در کشتارگاه مسجد مقدس 
جمکران از نحوه اجرای طرح »قربانی برای سلامتی و فرج امام زمان )عج(« بازدید 

کرد. 
بختیاری در این بازدید گفت: در عید قربان امسال و در دهه امامت و ولایت به نیت 
سلامتی و فرج امام زمان )عج(، 70 هزار راس گوسفند قربانی و بین نیازمندان توزیع 

می شود.

اجتماعی

خطیب نماز عید قربان در قم با بیان اینکه امروز 
جهان بحران مدیریت دارد گفت: غدیر و محتوا و پیام 
این روز بزرگ تنها نسخه سعادت بشر و راه حل بحران 

مدیریت جهانی است.
پنجشنبه  روز  سعیدی  محمد  سید  آیت الله 
امام   شبستان  در  قربان  عید  نماز  خطبه های  در 
تبریک  با  معصومه )س(  حضرت  حرم  خمینی)ره( 
آغاز دهه امامت و ولایت افزود: مدیریت جهانی امر 
مهمی است، پیامبر اکرم )ص( به امر خدا می خواست 
این مشکل را حل کند، ماجرای غدیر، ماجرای تعیین 
ولی  است  جهانی  مدیریت  برای  قاعده  و  ضابطه 
فرصت طلبان و طاغوت ها نگذاشتند، این امر محقق 

شود.
وی بیان داشت: اکنون نیز برخی ها نمی خواهند 
راه  مشتاقان  گوش  به  اسلامی  جمهوری  صدای 
گوش  به  غدیر  پیام  رساندن  امروز  برسد،  حقیقت 

جهانیان وظیفه همگانی است.
عضو مجلس خبرگان رهبری تاکید کرد: طاغوتیان 
چه بخواهند یا نخواهند روزی یک نفر از شجره طیبه 
محمد و آل محمد برای احیای غدیر، نجات انسان ها و 

تحقق حکومت جهانی خواهد آمد.
عید  خود،  سخنان  از  دیگری  بخش  در  سعیدی 
دانست  به خدا  تقرب  از فرصت های  یکی  را  قربان 

و گفت: این عید مسیر زندگی انسان مومن و خدا 
باور و توحید گرا را به خوبی مشخص می کند، چون 
در بندگی خالصانه، برای گذشتن از همه چیز حتی 

فرزند، آمادگی دارد.
تولیت حرم حضرت معصومه اظهار کرد: عید قربان 
با توجه به ماجرای حضرت ابراهیم )ع( و فرزندش نوید 
حضرت  می دهد،  را  تاریخ  در  پرامتداد  جریان  یک 
ابراهیم و کسانی که با او بودند، همان طور که در قرآن 

بود، سرمشق همه موحدان جهان قرار داده شدند.
سعیدی گفت: عید سعید قربان را جشن می گیریم 
تا رفتاری که حضرت ابراهیم داشت را گرامی بداریم، 
و  ایمان  بزرگ،  عبرت های  و  درس ها  از  همچنین 
داشت،  وجود  صحنه  در  که  فداکاری  و  اخلاص 

استفاده کنیم.
حضرت  رفتار  و  سیره  چند  هر  داد:  ادامه  وی 
ابراهیم و حضرت اسماعیل و هاجر به مذاق برخی 

مادی گرایان و دنیاطلبان خوش نیاید.
امام جمعه قم یادآور شد: خانواده شهیدان و اُمت 
حضرت  و  ابراهیم  حضرت  رفتار  و  سیره  ایثارگر، 
اسماعیل و هاجر را هم فهمیدند هم پسندیدند و عمل 
کردند و عمل می کنند، رهبر معظم انقلاب فرمودند 
شهدا قهرمان کشورند و از لحاظ ارزش گذاری نظام 
ارزشی اسلام خانواده های شهدا در رتبه بسیار بالایی 
قرار دارند و فضیلتشان از فضیلت دیگر مومنان بیشتر 
است. سعیدی عید قربان را حقیقت خدا باوری و خدا 
گرایی برشمرد و بیان کرد: کسی از مومنان نیست که 
خدا را باور یا دوست نداشته باشد، این حقیقت باید 
در عرصه زندگی و عمل نشان داده شود، همان طور 
که حضرت ابراهیم و حضرت اسماعیل در عمل و در 
صحنه و امتحانی سخت نشان دادند که خدا محور و 

خدا باور هستند.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز عید قربان درقم:

برخی نمی خواهند صدای جمهوری اسلامی به گوش جهانیان برسد

عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به اینکه نماز عید در حقیقت تجدید 
پیمان با خدای متعال، رسول الله)ص( و ائمه اطهار)ع( است، اظهار کرد: 
نمازهای جماعت، اجتماع حول امام است و در این نمازها تمرین اقتدای به امام 

معصوم و دور ایشان جمع شدن را انجام می دهیم.
آیت الله محسن اراکی در خطبه های نماز عید سعید قربان در مسجد مقدس 
جمکران اظهارداشت: اگر مردم دور امامی که رفتار، شخصیت و گفتارش بر 
اساس عدل الهی و تجسم راه درست است جمع می شدند؛ امروز جامعه ای 

سراسر مهربانی، عدل و تقوی را تجربه می کردیم.
عضو مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه از مهمترین تجلیات شخصیت 
ائمه اطهار)ع( این است که همه دارایی خود را فدای مردم می کردند، ابراز کرد: 
از مهمترین جلوه های رفتاری ائمه اطهار)ع( ایثار است و باید ببینیم در جامعه 

ما چه میزان این جلوه ها ترویج شده است.
اراکی با بیان اینکه شهدا برترین جلوه ایثار هستند، گفت: شهدا برای امنیت 
و آسایش مردم از جان خود گذشتند و وظیفه ماست تا این ویژگی را در جامعه 
ترویج کنیم. سیدالشهدا)ع( برجسته ترین نماد ایثار در تاریخ بشریت هستند و 

امیدواریم خدا توفیق دهد پیروان درستی برای ائمه اطهار )ع( باشیم که معنی 
ایمان، پیروی دقیق از حضرات معصومین)ع( است.

وی همچنین با تاکید بر اینکه آنچه دین ما می گوید همان است که عقل می 
گوید و دین ما دین عقلا، دانشمندان و انسان های فهیم است، ابراز کرد: نماز، 
روزه، حج، حجاب و همه احکام اسلامی خردمندانه است؛ چراکه خدا تمام 
نیازهای پیدا و ناپیدای ما را می داند. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه 
داد: فرهنگ منحط غرب کجا و فرهنگ ناب اسلام که انسان را خلیفه خدا می 
داند و ماموریت بزرگی همچون به کمال رساندن بشریت را برعهده اش گذاشته 

است.
اراکی با اشاره به اینکه بی خردهای غربی؛ زنان شهوتران، آلوده دامن، بی 
حیثیت و برده گونه زندگی کردن را به عنوان الگو برای جوانان ما مطرح می 
کنند، گفت: زنانی که اسلام پرورش داده زنانی همچون حضرت زهرا)س( و 
حضرت زینب)س( هستند که در عالم نمونه و بی مثالند و دختران و زنان ما 
برای رسیدن به سعادت حقیقی باید از رفتار، منش و سیره این بانوان بزرگ عالم 

هستی الگو بگیرند.

آیت الله اراکی خطبه های نماز عید قربان در مسجد مقدس جمکران:

 احکام اسلامی عقلایی و خردمندانه هستند

رئیس کل دادگستری استان قم:

پیگیری دغدغه های اقتصادی شهید بهشتی رفع کننده مشکلات امروز است

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع(، فعالیت 
بارزترین  از  را  مؤمنانه  خدمات  و  جهادی  های 

مصادیق اُمیدافزایی در سطح جامعه برشمرد.
در  سخنانی  طی  موحد،  محمدرضا  سردار 
مراسم اختتامیه جشنواره هنری، ادبی و خبری 
"روایت جهاد" که در قم برگزار شد اظهار داشت: 
به عنوان  به گروه های جهادی  در سال های اخیر 
گروه های فعال در عرصه محرومیت زدایی نگاهی 
ویژه شده است چرا که این گروه ها با توکل بر خدا 

به دستاوردهای بسیاری رسیده اند.
وی افزود: نیاز به انتقال تجربه ها، ایده ها و به ویژه 
محوری  مساله  واقع  در  و  رسانه  و  هنر  حوزه  در 
تخصصی برای گفتمان سازی این جریان مقدس 

نیازمند برگزاری چنین جشنواره هایی است.
وی همچنین گفت: رهبر معظم انقلاب در پیام ۹ 
بندی خویش در سال ۹8 بر لزوم این امر تأکید کرده 
و بیان داشتند "کارهای خود، پیشرفت های خود، 
را  خود  روزافزون  توانایی های  خود،  موفّقیّت های 
به شکل هنرمندانه به اطّلاع همگان برسانید. نشان 

دهید که جهادِ موفّق شما که فقط بر گوشه ای از 
ظرفیّتهای انسانی کشور متّکی است، چقدر زیبا و 

شوق انگیز است".
راستای  در  داد:  ادامه  قم  استان  فرمانده سپاه 
روایت  جشنواره  نخستین  فرمایشات  این  تحقق 
جهاد در سه بخش هنری، ادبی و خبری از آذرماه 
سال گذشته آغاز بکار کرد و به جمع آوری آثار در 2 
رشته شامل طراحی، فیلم کوتاه، فیلم داستانی، 
مورد  که  کرد  غیره  و  نماهنگ  کلیپ،  عکس، 
استقبال طیف گسترده ای از جهادگران قرار گرفت.
دبیرخانه  به  اثر   750 ارسال  به  اشاره  با  وی 
جشنواره، ابراز داشت: با توجه به سطح بالای آثار 
آثار توسط  از داوری  در بخش های مختلف، پس 
اساتید برجسته رسانه و ادب، بیش از 150 اثر حائز 
اثر   44 درنهایت  و  شناخته شده  لازم  ویژگی های 

رتبه های برتر را از آن خود کردند.
موحد همچنین افزود: مجموعه های شهرداری، 
صداوسیما، فرهنگ و ارشاد اسلامی، نهاد پیشرفت 
بنیاد علوی، بهزیستی، کمیته امداد و غیره در این 

جشنواره همکاری و هم افزایی داشتند.
وی با بیان این که جشنواره روایت جهاد قم تداوم 
خواهد یافت و دبیرخانه جشنواره به صورت دائمی 
فعال خواهد بود، گفت: علیرغم همه تلاش های 
اسلامی  انقلاب  گذشته  سال   44 طی  دشمن 
مانند نوری در منطقه و جهان می درخشد، با این 
حال باید توجه داشته باشیم که اگر درصحنه های 
مختلف جهاد قرار نمی گرفتیم قدرتمند نمی شدیم، 
اگر میدان های صعب و پرخطر را طی نمی کردیم 
شکل  اسلامی  نوین  تمدن  طیبه  شجره  هرگز 

نمی گرفت.
وی با بیان اینکه دشمنان در فتنه اخیر تمام توان 
هدایت های  با  ما  افزود:  آوردند،  کار  پای   را  خود 
نبوی، علوی، حسینی و حسنی و با امداد و نصرت 
الهی موفق شدیم عظیم ترین فتنه های جهان را 
خاموش کنیم؛ هدف دشمنان از فتنه اخیر شکست 
انقلاب و خاموش کردن نور اسلام بود اما با هدایت و 
نصرت الهی با حضور مردم درصحنه فتنه های آن ها 

خنثی شد.

فرمانده سپاه استان قم:

فعالیت های جهادی و خدمات مؤمنانه از بارزترین مصادیق اُمیدافزایی است
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اتفاقی عجیب در تعیین دستمزد کارگران؛

 رقم دستمزد دوباره تغییر می کند؟

یک کارشناس بازار کار گفت: وقتی که تورم در طول سال افزایشی است و خود 
دولت مبادرت به افزایش قیمت کالاها و تعرفه خدمات می کند، مطرح شدن 
مساله بازنگری دستمزد نیز از طرف کارگران کاملا مشروع و قانونی است، اما 

متاسفانه هیچ گاه دولت زیر بار این کار نرفته و همیشه مقاومت کرده است.
حمید حاج اسماعیلی اظهارداشت  کارگران در خصوص دستمزد، درخواستی 
قدیمی است که از گذشته هم این مساله وجود داشته و هیچ گاه دولت زیر بار آن 
نرفته است. وی افزود: در سال های گذشته هر بار با افزایش تورم، کارگران خواستار 

بازنگری دستمزد بودند که دولت این کار را قبول نمی کرد.
این کارشناس بازار کار عنوان کرد: به نظر من وقتی که تورم در طول سال افزایشی 
است و خود دولت مبادرت به افزایش قیمت کالاها و تعرفه خدمات می کند، این 
مساله در خصوص بازنگری دستمزد نیز از طرف کارگران کاملا مشروع و قانونی 
است، اما متاسفانه هیچ گاه دولت زیر بار این کار نرفته و همیشه مقاومت کرده 
است. حاج اسماعیلی تصریح کرد: در خصوص سال جاری، موضوع جنبه های 
متعددی دارد که باید مورد توجه قرار گیرد. اولین نکته این است که دولت دنبال 
سرکوب دستمزد بوده و این را در قالب یک سناریو از پیش تعیین شده انجام 
داد و متاسفانه نمایندگان کارگری، فریب خوردند و کاملا تحت مدیریت دولت، 
به مساله فرآیند تعیین دستمزد تن دادند و آن را امضا کردند؛ برخلاف شرایط و 

شاخصه های اقتصادی که ماده 41 قانون کار بر آن ها تاکید می کند.
وی متذکر شد: متاسفانه دولت هدفی را که برای تعیین دستمزد در سال جاری 
طراحی کرده بود، محقق کرد. آنچه که باید در این مساله مورد تذکر قرار گیرد و به 
آن اشاره شود، دو سه جنبه متفاوت است. اول این که اعتراض کارگران نباید جدی 
گرفته شود؛ آن هم به دلیل این که آنها تحت یک شرایط خاص با مدیریت دولت 
مصوبه دستمزد را امضا کردند و با دولت همراه شدند و این برخلاف شرایط قانونی 
بود. این کارشناس بازار کار بیان کرد: اعتراض آنها جدی نیست و این ناشی از آن 
است که نمایندگان کارگری در ایران مستقل نیستند و کاملا تحت مدیریت دولت و 
نهادهای خاص حاکمیتی فعالیت می کنند. سوم این که نهادهای کارگری در ایران 
به شدت ضعیف و زرد هستند و امکان پیگیری مطالبات کارگران را ندارند، بنابراین 
اعتراض آنها در روزهای اخیر بیشتر جنبه تبلیغی و سیاسی دارد. حاج اسماعیلی 
متذکر شد: در خصوص دولت نیز کاملا پافشاری وجود دارد و امکان این که در 
دستمزد تجدیدنظر کند، وجود ندارد. وی یادآور شد: براساس سوابق قبلی دیوان 
عدالت اداری، وقتی یک طرف دعوا دولت و یک طرف مردم باشند، به طور معمول 
دیوان به نفع مردم و به ضرر نهادهای حاکمیتی و دولت موضع گیری نکرده است.

 
وزیر نفت اعام کرد:

درآمد سالانه ۵ میلیار دلاری از فاز ۱۱ 
پارس جنوبی

وزیر نفت گفت: ظرف چند هفته آینده با حضور رئیس جمهور این فاز با تولید 
روزانه 12 تا 15 میلیون متر مکعب به بهره برداری می رسد.

جواد اوجی در حاشیه مراسم نصب سکوی فاز 11 پارس جنوبی با بیان اینکه 
نصب سکوی این فاز با موفقیت توسط کارشناسان و متخصصین شرکت ملی 
نفت به نتیجه رسید، اظهار داشت: نصب این سکو کار با دریات و خلاقانه ای 
بود که انجام شد، تولیدی که 3 سال زدوتر از برنامه از یک میدان مشترک گازی 
بوده است. وی افزود: سالانه 4 تا 5 میلیارد دلار عایدات از فاز 11 پارس جنوبی 
کشور بهره مندی می شود، فاز 11 فازی بود که در سال ۹6 شرکت توتال و سی 
ان پی سی قرارداد 4.۹ میلیارد دلاری منعقد کرده بود و بعد تحریم پروژه را رها 
کردند، در این شرایط سخت تحریم با اتکا به خداوند و استفاده از همه ظرفیت 
های مجموعه شرکتهای تابعه شرکت ملی نفت، متخصصین و کارگران داخلی از 

صفر تا صد پروژه انجام شد.
  وزیر نفت گفت: امروز شاهد عملیات موفقیت آمیز نصب سکو بودیم و ظرف 
چند هفته آینده با حضور رئیس جمهور این فاز با تولید روزانه 12 تا 15 میلیون متر 
مکعب به بهره برداری می رسد و به تدریج که چاهها اضافه شوند برنامه است که 
تولیداز این فاز به 50 میلیون متر مکعب در این میدان مشرک برسیم. وی اعلام 
کرد که ایران اکنون در ساخت پالایشگاه و پتروشیمی و توسعه میدان های نفت و 

گاز خودکفا شده است. 
اوجی با بیان اینکه چهار حلقه چاه آن عملیاتی شده است و دو چاه دیگر تا 
چند ماه آینده به بهره برداری می رسد، از تولید گاز فاز 11 پارس جنوبی به منظور 
کمک به ناترازی گاز در زمستان و افزایش درآمد کشور خبر داد و گفت: پتروپارس 
در اجرای فاز نخست طرح توسعه میدان گازی پارس جنوبی نقش داشته و 
اکنون ثمره نیروهای متخصص و توانمندش در اجرای پروژه های این میدان قابل 

مشاهده است. 
به گفته وی؛ مطالعات در زمینه فشارافزایی فازهای پارس جنوبی با شرکت های 
داخلی و خارجی هم رو به اتمام است. وزیر نفت یادآور شد: صنعت نفت ایران 
اکنون در ساخت پالایشگاه و پتروشیمی و توسعه میدان های نفت و گاز خودکفا 

شده و استفاده از ظرفیت پالایشگاه های فراسرزمینی را آغاز کرده است.

معاون بنیاد مسکن اعام کرد؛

نوسازی ۲۸۰ هزار مسکن روستایی
 در دولت سیزدهم

معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره به آغاز 
عملیات نوسازی 280 هزار واحد روستایی در دولت سیزدهم، گفت: سهم مسکن 
مقاوم نسبت به کل واحدهای روستایی امروز با حمایت دولت به 53 درصد رسیده 

که این رقم در سال 1384 تنها پنج درصد بوده است.
مجید جودی با اشاره به عزم دولت برای نهضت مقاوم سازی روستایی، اظهار 
داشت: از دی ماه سال گذشته، روند خوبی برای مقاوم سازی خانه های روستایی 
آغاز شد که با توجه به ابلاغ اعتبار برای نوسازی این واحدها در تیرماه امسال، 
نسبت به دولت های گذشته در این رابطه در یک مسیر بهتری قرار خواهیم گرفت.
وی با بیان اینکه در سال 84 از 5 میلیون و 600 هزار واحد مسکن روستایی، تنها 
5 درصد از آن مقاوم سازی شده بود، افزود: امروز این رقم به 53 درصد رسیده به 
طوری که تاکنون 2 میلیون و 800 هزار واحد مقاوم سازی شدند که با حمایت های 
دولت می توانیم ادعا کنیم که تا سال 1410 دیگر مسکن غیر مقاوم روستایی 

نخواهیم داشت.
معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب با بیان اینکه عملیات 
نوسازی 280 هزار واحد روستایی به همت دولت سیزدهم آغاز شده است، گفت: 
از این تعداد 140 هزار واحد به اتمام رسیده و 140 هزار واحد دیگر نیز در دست 

ساخت داریم.
جودی با اشاره به ارسال پیش نویس سهمیه 200 هزار واحد برای سال 1402 به 
هیات وزیران، اعلام کرد: در صورت ابلاغ سریعتر این مصوبه و همکاری بانک ها، 
تا پایان سال نه تنها 200 هزار واحد سال گذشته را به پایان خواهیم رساند بلکه در 

کنار آن بخش عمده 200 هزار واحد امسال را نیز اجرایی خواهیم کرد.

بررسی اهداف و مسیر حرکت صنعت قم در شرایط کنونی نشان می دهد این بخش 
به دنبال جذب حداکثری شرکت های دانش بنیان بوده و با تقویت توان تولید خود 

طی سال  گذشته توانسته رکورد صادرات استان را جا به  جا کند.
براساس این گزارش ؛هر ساله در دهه تولید و تجارت)یکم تا دهم تیرماه(، وضعیت 
بخش صنعت، معدن و تجارت در سطح ملی و استانی مورد توجه بیشتری قرار 
می گیرد و مسئولان مرتبط با این بخش به ارائه عملکرد خود و تبیین برنامه های مورد 

نظرشان در خصوص پیشرفت های صنعتی و افزایش سطح تولید می پردازند.
در همین با توجه به گزارش ارائه شده از سوی مسئولان سازمان صمت استان و 
همچنین سایر مدیران دستگاه های اجرایی و علمی مرتبط با این حوزه در خصوص 
مهم  بخش  این  وضعیت  آخرین  به  نگاهی  قم،  صنعت  حرکت  مسیر  و  برنامه ها 

اقتصادی استان و برخی موفقیت های آن داشت.
کرد:  بیان  موضوع  این  پیرامون  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس 
فعالیت های صنعتی در استان قم رو به افزایش است و ما تلاش داریم با تسهیل حضور 
سرمایه گذاران، در بخش تولید محصولات دانش بنیان و فناور و همچنین صنایع پاک، 
به جایگاه  مطلوب دست یابیم. اکبر ابدالی افزود: استقرار صنایع دانش بنیان و فناور 
را در قم به صورت جدی دنبال خواهیم کرد و در همین راستا آماده ارائه تسهیلات 
لازم و سایر حمایت های مورد نیاز به سرمایه گذاران علاقه مند به فعالیت در این بخش 
هستیم. وی ادامه داد: همچنین به منظور حفاظت بیشتر از محیط زیست، اجازه 
استقرار صنایع آلاینده را در استان نخواهیم داد و به جای آن از هرگونه سرمایه گذاری 
برای احداث صنایع پاک، کم آب بر و با ارزش افزوده بالا در شهرک های صنعتی قم، 

استقبال خواهیم کرد.
ابدالی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی فعالیت های صورت 
گرفته توسط سازمان، صنعت، معدن و تجارت قم در سال گذشته، بیان کرد: در سال 
1401،  616 فقره جواز تاسیس با پیش بینی میزان سرمایه گذاری 18 هزار میلیارد 

تومان در قم صادر شد.
وی افزود: همچنین در سال گذشته 124 مورد پروانه بهره برداری با سرمایه گذاری 
3 هزار و 500 میلیارد تومان و ظرفیت ایجاد اشتغال برای 3  هزار و 688 نفر در بخش 
صنعت و 11 فقره پروانه بهره برداری با ظرفیت استخراج 416 هزار تُن و اعتباری بالغ 

بر 25 میلیارد تومان در بخش معدن استان صادر شد.
وی ادامه داد: همچنین در این سال 65 واحد صنعتی راکد استان با 700 میلیارد 
تومان سرمایه گذاری و اشتغالزایی برای 800 نفر در قم احیا شد که مجموع این 
اقدام ها نقش موثری در توسعه صنعتی قم و افزایش سهم فعالیت های تولیدی در 

اقتصاد استان داشت.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، گفت: در استان قم 427 طرح تولیدی 

با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد وجود دارد که امیدواریم با تامین اعتبارات لازم از 
سوی بخش خصوصی و کمک های دولتی این طرح ها که برای 13 هزار نفر اشتغال 

ایجاد خواهد کرد، هرچه سریعتر به نتیجه برسد.
وی افزود: امسال 2 هزار و 200 میلیارد تومان تسهیلات برای بخش تولید قم 
مصوب شده است که امیدواریم با همکاری بانک های عامل اعتبار مورد نظر تامین و 
این میزان تسهیلات به متقاضیان پرداخت شود چرا که این موضوع نقش مهمی در 

توسعه فعالیت های صنعتی و تولیدی استان خواهد داشت.
فعالیت های صنعتی در قم مطابق سند آمایش سرزمین گسترش می یابد

رییس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم نیز در این خصوص 
گفت: توسعه فعالیت های صنعتی در قم مطابق سند آمایش سرزمین استان و 

همچنین اسناد ملی بالا دستی با اولویت ایجاد واحدهای پاک پیگری می شود.
جواد ناطق بیان کرد: در همین رابطه به دنبال استقرار صنایع با فناوری پیشرفه و برتر 
در شهرک های صنعتی قم هستیم تا علاوه بر دستاوردهای اقتصادی همچون افزایش 
سطح تولید محصولات و اشتغالزایی برای استان، ملاحظه های محیط زیستی نیز در 
این خصوص رعایت شود. وی با اشاره به برنامه های اقتصادی استان درحوزه  صنعت، 
افزود: راهبرد سازمان صنعت، معدن و تجارت قم عمق بخشیدن به فعالیت های 
صنعتی در استان است و در این ارتباط افزایش سطح کیفیت تولید محصولات با نگاه 

به شرایط زیست محیطی خاص قم در اولویت قرار دارد.
وی ادامه داد: پروانه بهره برداری برای انجام فعالیت های صنعتی در قم با اجازه 
محیط زیست استان صادر خواهد شد و حتی برای صدور جواز صنعتی نیز با نظر 

محیط زیست اقدام می شود.
شهرک های  در  پاک  صنایع  استقرار  به  نسبت  بالایی  حساسیت  گفت:  ناطق 
صنعتی استان قم داریم و در جذب سرمایه گذاران علاقه مند به فعالیت در حوزه تولید 

محصولات صنعتی و حمایت از آنان، این نکته را ملاک عمل قرار دادیم.
وی در ادامه با اشاره به برنامه ریزی های دقیق برای توسعه فعالیت های صنعتی 
دانش بنیان در استان قم، افزود: برای حمایت مادی و معنوی از صنعتگران و استقرار 

صنایع پیشرفته در قم از همه ظرفیت های استان استفاده خواهیم کرد.
دانشگاه صنعتی قم به دانش بنیان شدن اقتصاد استان کمک می کند

همچنین رییس دانشگاه صنعتی قم در این رابطه گفت:  با استفاده از ظرفیت های 
علمی و فناوری ایجاد شده در دانشگاه، به دانش بنیان شدن و توسعه اقتصادی 

استان کمک می کنیم.
جلال رضایی نور بیان کرد: دانشگاه صنعتی قم، در سال های اخیر علاوه بر انجام 
ماموریت علمی،  برای ارتقا جایگاه فعالیت های صنعتی و تولیدات دانش بنیان در 
استان با پشتیبانی نیروی انسانی متخصص و بهره گیری از سال های پژوهش میدانی 

در این عرصه ها، به میدان آمده و در کنار فعالان اقتصادی برای توسعه روزافزون 
بخش های یاد شده،  تلاش می کند.

با سه  اکنون  تأسیس شد،  در سال 1387  که  قم  دانشگاه صنعتی  افزود:  وی 
دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر، مهندسی مکانیک، و فنی و مهندسی، با 70 عضو 
هیات علمی نخبه و بیش از 2 هزار دانشجوی خلاق از ایران و سایر کشورها در مسیر 

توسعه اقتصاد دانش بنیان و ارزش آفرین حرکت می کند.
وی ادامه داد: در همین راستا دانشگاه صنعتی قم برای نخستین بار در کشور اجرای 
طرح همیار صنعت و همچنین راه اندازی سامانه صدا ) صنعت، دانشگاه، اعتلا( را 
دنبال کرد که هر کدام از آن ها نقش موثری در افزایش ضریب دانش در مجموعه های 

صنعتی و تولیدی مورد نظر را ایفا می کند.
رضایی نور گفت:  در طرح همیار صنعت گروه های دانشجویی به واحدهای صنعتی 
استان مراجعه می کنند و با آسیب شناسی مشکلات بخش های مختلف، راهکارهای 

مناسب برای برطرف شدن موانع تولید در قم را ارائه می دهند.
صنعت  همکاری  دفتر  راه اندازی  با  قم  صنعتی  دانشگاه  همچنین  افزود:  وی 
و دانشگاه با نام سامانه صدا )مخفف صنعت، دانشگاه و اعتلا( در شهرک  صنعتی 
شکوهیه، بستری را ایجاد کرد تا برقراری ارتباط میان دانشگاهیان و صنعتگران در 

استان بیش ازپیش تسهیل شود.
وی ادامه داد:  دانشگاه صنعتی قم به دلیل اجرای طرح های یاد شده و همچنین 
انجام سایر اقدام ها در نزدیک ساختن هرچه بیشتر صنعت و دانشگاه در استان،  
علاوه بر کمک به بخش تولید، توانسته رتبه های برتر ملی در زمینه اشتغال دانشجویان 

را نیز کسب کند.
رکورد زنی صادرات کالاهای تولید شده در قم

مدیرکل گمرکات قم نیز در این رابطه گفت: در سال گذشته، 347 میلیون و 743 
هزار و 651 دلار کالا از طریق گمرکات استان به کشورهای مختلف جهان صادر شد 
که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن بیش از 22 درصد رشد داشت و در 

نوع خود یک رکورد به شمار می آید.
اسفندیار دریکوندی بیان داشت: این میزان صادرات در قالب تعداد هشت  هزار و 
264 اظهارنامه و به وزن 37۹ هزار و 707 تُن انجام شده است که در این شاخص نیز 
صادرات استان در سال 1401 نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن بیش از 28 درصد 

رشد را نشان می دهد.
وی افزود: گمرکات قم در زمینه ترانزیت کالا نیز با سایر گمرکات کشور تعامل 
گسترده ای دارد و در همین خصوص در سال گذشته تعداد سه  هزار و 844 مورد کالا 
به وزن ۹4 هزار و 472 تُن به گمرکات قم وارد و 272 مورد کالا نیز در قالب سه هزار و 

280 تُن از آن خارج شد.
وی ادامه داد: همچنین وضعیت واردات قم در سال گذشته نشان دهنده فعال بودن 
حوزه تجارت استان برای تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و نیز لوازم و تجهیزات 

مورد استفاده در واحدهای تولیدی و صنعتی است.
دریکوندی گفت: در همین راستا در سال گذشته 376 میلیون و 620 هزار و 246 
دلار کالا در قالب سه هزار و 546 اظهارنامه و به وزن 71 هزار و 511 تُن از طریق 

گمرکات استان قم وارد کشور شده است.
گفتنی است شهرک های صنعتی قم امکانات فنی و زیرساختی مناسبی برای 
فعالیت های تولیدی در حوزه های مختلف دارند و سرمایه گذاران با استفاده از این 
ظرفیت و نیز نزدیک بودن این شهرک ها به پایتخت و عمده بازارهای مصرف کشور 
و همچنین صادرات به کشورهای هدف می توانند فعالیت اقتصادی سودآوری را در 

این استان ایجاد کنند.
در بخش صنعت، قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 
ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آن ها موقعیت 

ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارند.
گزارش: محمد جنابان

گزارشی به مناسبت روز صنعت ؛

صنعت قم در مسیر دانش بنیان شدن و رکورد زنی صادرات

یک اقتصاددان با اشاره به شرایط تورمی در کشور، می گوید: زندگی در یک جامعه ی 
تورمی خلق و خوی مردم ایران را تغییر داده است.

سیامک قاسمی با اشاره به اینکه تورم مهمترین بحران است و باید تمامی سیاست ها در 
راستای مهار تورم باشد، گفت: امسال احتمالا ششمین سالی خواهد بود که روند فزاینده 

تورم را داریم. ما الان با چیزی روبه رو هستیم که من به آن »ترس از دست دادن« می گویم.
»ترس از دست دادن« به عنوان یک رفتار عمومی در جامعه ایران تبدیل شده است. 
این نتیجه زندگی تورمی است که دائما شما نگران هستید که نکند عقب بیفتید. از منظر 

موقعیت اجتماعی، نکند جا بمانید و ارزش دارایی هایتان کمتر شود.
من یک بار مثالی زده بودم و گفته بودم زندگی در یک جامعه تورمی مثل راه رفتن روی 
تردمیل می ماند. واقعا همین هم هست. هر چه دور تردمیل بیشتر می شود، شما بیشتر باید 
بدوید، بیشتر حرص بزنید و بیشتر بترسید. چون اگر بایستید، تردمیل شما را به بیرون پرت 

می کند. این اتفاق در جامعه هم افتاده است.
امروز خدایی نکرده با یک بیماری سهمگین و هزینه درمان بالا، طبقه اجتماعی افراد 
تغییر می کند. یعنی از یک دهک، به دهک دیگری منتقل می شوید. برای همین هم 
جامعه ایران، جامعه آرامی نیست. »ترس از دست دادن« وجود دارد که زیست تورمی، 
آن را ایجاد کرده است. واقعا مهم ترین شاخص اقتصادی ایران که خلق و خوی فرهنگی، 
رفتاری و... را تحت تاثیر قرار داده، تورم های بسیار بالاست. وی معتقد است: واقعیت این 
است که ما طبقه متوسط شهری به آن معنا و تعریفی نداریم که میلتون فریدمن در کتاب 
آزادی و دموکراسی داشت. یعنی طبقه متوسطی که سالانه بتواند دو سفر جدی برود و 

نیازهای آموزشی و زیستی را تامین کند. در حال حاضر جامعه ایران دوقطبی شده است. 
یک گروهی توانستند روی موج تورم سوار شوند و بالا روند و بخشی قابل توجهی از هرم 
جمعیتی هم عملا از تورم جا مانده اند. ما دور و بر خودمان می بینیم که الگوی مصرف 

مردم خیلی تغییر کرده است و نسبت به 3، 4 سال گذشته جور دیگری زندگی می کنند.
به نظر من جامعه ایران، یک جامعه فقیر و دوقطبی شده که یک گروهی توانستند روی 

تورم سوار شوند و بالا روند و یک هرم قابل توجهی هم درگیر فقر هستند.
آقایان اعلام کردند  زمانی  نگران کننده است. یک  آمارهایی هم که اعلام می کنند، 
که حداقل 60 میلیون نفر از جمعیت ایران نیاز به دریافت یارانه دارند. این، آمار بسیار 
خطرناکی از جامعه است. خودشان امروز اعلام می کنند که حداقل 55 درصد جمعیت 

ایران، حتی یک خودرو سواری هم ندارند.
ابرتورم یا تورم سه رقمی

است،  ناراضی  تورم  از  دولت  تورمی،  شرایط  در  که  سئوال  این  به  پاسخ  در  قاسمی 
تولیدکننده ناراضی است و مردم نیز به شدت از تورم گلایه دارند. به نظر شما منتفعان این 

تورم چه کسانی هستند؟ چه کسانی از تورم نفع می برند؟
او در جواب تاکید کرد: واقعیت این است که بخش زیادی از همین کسانی که شما 
نام می برید، از تورم راضی هستند. شما فرض کنید همین امروز در ایران دولت بخواهد 

سیاست پولی انقباضی در پیش بگیرد.
مثالی می زنم. هم اکنون نرخ سود سپرده یک ساله 23 درصد است. فرض کنید بانک 
مرکزی فردا بگوید من این نرخ را 40 درصد می کنم. در این جا کل بازار بورس ایران فریاد 

خواهند زد که ما بیچاره می شویم، بازار می ریزد، همه پول هایمان از دست می رود و بانک 
مرکزی نباید سیاست انقباضی در پیش بگیرد؛ در صورتی که این سیاست برای کنترل تورم 

لازم است. حالا نه به این اندازه، ولی سیاست انقباضی لازم است.
وی در جواب این سوال که آینده تورم در ایران را چگونه پیش بینی می کنید؟ گفت: 
باید سناریوسازی کنیم. من بارها گفته ام مستقل از سناریوهای سیاسی نمی توانید به 
پیش بینی برسید. اقتصاد سیاسی و روند چشم انداز مذاکرات برجام، خوش بینی هایی که 
در رفع تحریم ها وجود دارد، می تواند تاثیرگذار باشد. اتفاقی که دارد می افتد، این است که 

سال 2024 دوباره انتخابات ریاست جمهوری آمریکا اتفاق می افتد و روز از نو و روزی از نو.
اثرات این انتخابات از اواخر امسال شروع می شود، یعنی این که از اواخر امسال عملا 
صحبت  خصوص  این  در  آمریکا  در  الان  می شود.  شروع  آمریکا  انتخابات  زمزمه های 
می کنند که احتمالا دوره ریاست جمهوری بایدن هم مشابه ترامپ، تک مرحله ای باشد و 
دوباره ریاست جمهوری به سمت جمهوری خواهان بازگردد. متاسفانه این یعنی آغاز راند 
جدیدی از انتظارات تورمی در ایران. او در جواب به سوال کلیشه ای  "علم بهتر است یا 

ثروت؟" گفت: اصلا تردیدی نکنید که ثروت بهتر است. با ما کلا شوخی کردند.
در جامعه ایران خیلی ریشه ها و تفکرات غیرسرمایه داری به ویژه در دهه 60 و 70 جریان 
داشته و به دلیل این که جامعه غیرسرمایه داری بوده، برای همین تلاش می کرده که 

ایده های غیرسرمایه داری در ذهن ما جا بیندازد.
شاخص های جهانی هم نشان می دهد که هر چه ثروت بالاتر باشد، هر چه درآمد سرانه 

بالاتر باشد، احساس شادی و احساس خوشبختی در جوامع بیشتر است.

یک اقتصاد دان:

 جامعه ایران فقیر و دوقطبی شده است

بازپرداخت وام  بازار مسکن معتقد است:  یک کارشناس 
۹60 میلیون تومانی در حدی نیست که افراد با درآمدهای 
معمولی از پس آن برآیند، بنابراین کمک می کند که گروهی 
که به قصد سرمایه گذاری به دنبال خرید مسکن هستند، 
اجاره  را  خانه ها  این  نهایت  در  و  کنند  استفاده  وام  این  از 

می دهند.
در حالی وام مسکن از 480 به ۹60 میلیون تومان افزایش 
پیدا کرده که اقتصاددانان و کارشناسان اعتقاد دارند که فقط 
طبقه ای محدود می توانند از این وام استفاده کنند؛ آن هم 
گروهی که بیشتر به دنبال سرمایه گذاری در بخش مسکن 
هستند و نه این که نیاز واقعی داشته باشند. این یعنی بخش 
مصرفی واقعی مسکن به حاشیه رفته و بر سوداگری دامن زده 
می شود. بر همین اساس، تحلیلگران بازار مسکن تاکید دارند 

که وام ۹60 میلیون تومانی صرفا یک نمایش است.
اما چرا نگاه خوشبینانه ای به وام ۹60 میلیون تومانی مسکن 
وجود ندارد؛ این به رقم احتمالی بازپرداخت وام برمی گردد. 
محاسبه بازپرداخت اقساط وام جدید نشان می دهد اقساط 
ماهانه وام ۹60 میلیون تومانی مسکن، 1۹.3 میلیون تومان 
است. کل بازپرداخت وام نیز 2 میلیارد و 780 میلیون تومان 
و کل سود وام بیش از 1.8 میلیارد تومان است؛ عددی که 
بسیاری از متقاضیان حوزه مسکن را به تعجب وا داشته است. 
البته این نکته هم مطرح است و این که باید مبلغ خرید اوراق 

حق تقدم را به هزینه های وام خرید اضافه کرد.
به عبارتی، می توان گفت در حال یک متقاضی مسکن برای 

دریافت وام ۹60 میلیون تومانی، باید به اندازه خرید یک خانه 
50 متری که تقریبا متری 56 میلیون تومان است، هزینه کند 

تا به اندازه یک سوم آن خانه بتواند خانه بخرد.
وام 96۰ میلیون تومانی مسکن برای پولدارهاست

فردین یزدانی، کارشناس بازار مسکن در همین رابطه در 
این که وام مسکن  با خبرگزاری خبرآنلاین درباره  گفت وگو 
به بازار مسکن کمک می کند؟ می گوید: باید گفت که وام 
مسکن به بازار کمک می کند؛ منتها به خرید مسکن توسط 

اقشار با درآمد بالا.
وی توضیح می دهد: بازپرداخت وام ۹60 میلیون تومانی در 
حدی نیست که افراد با درآمدهای معمولی از پس آن برآیند، 
بنابراین کمک می کند که گروهی که به قصد سرمایه گذاری 
به دنبال خرید مسکن هستند، از این وام استفاده کنند و در 

نهایت این خانه ها را اجاره می دهند.
به  وام  این  این که  بر  تاکید  با  بازار مسکن  کارشناس  این 
بخش مصرف واقعی کمک نمی کند، عنوان می کند: در حال 
حاضر کمتر مصرف کننده ای می تواند بازپرداخت اقساط 1۹ 

میلیون تومانی را داشته باشد.
این کارشناس بازار مسکن با اشاره به این که رقم تعیین شده 
بازار همخوانی ندارد، تصریح  با قیمت ها  برای وام مسکن 
می کند: نکته مهم این جاست که این عدد کم هم باشد، در 
حال حاضر کسی توان خرید مسکن ندارد. فکر نمی کنم 
در حال حاضر کمتر از متری 60 میلیون تومان بتوانید خانه 
در تهران پیدا کنید. یک خانه 50 متری هم 3 میلیارد تومان 

قیمت دارد. این وام یک سوم این رقم را پوشش می دهد.
یزدانی متذکر می شود: مهم این است که راه حل مبتنی 
بر وام در بازار مسکن جواب گو نیست. در حال حاضر بخش 
مسکن راه حلی ندارد جز این که از اساس همه چیز درست 
شود. وی بیان می کند: خانه از پای بس ویران است و باید 
این ویرانه ها را درست کرد. یعنی باید از اقتصاد کلان، نظام 
حکمرانی شروع کرد تا اقتصاد کشور از نابه سامانی خارج 
شود. این کارشناس بازار مسکن تاکید می کند: راه حل بازار 
مسکن در درون بخش مسکن نیست، ساماندهی به اقتصاد 
کلان شرط لازم است تا بتوانید به بخش مسکن سامان دهید.

با حقوق 12 میلیونی چطور می توان اقساط 19 
میلیونی را پرداخت؟

رقم تعیین شده برای بازپرداخت وام مسکن، حتی صدای 
که  طوری  به  است؛  آورده  در  هم  را  مجلس  نمایندگان 
رحمت اله فیروزی، عضو کمیسیون عمران مجلس درباره 

اقساط 1۹ میلیون تومانی وام ۹60 میلیون تومانی خرید 
مسکن می گوید: واقعیت این است که من به عنوان نماینده 
برای  تومانی  میلیون  پرداخت قسط 1۹  توان  مجلس هم 
وام خرید مسکن را ندارم، چه برسد به کارگر و کارمندی که 

صاحبخانه نیستند.
وی با تاکید بر اینکه مطمئن هستم کسی نمی تواند اقساط 
1۹ میلیون تومانی را پرداخت کند، می افزاید: آنهایی که 
درباره طراحی مدل این تسهیلات و مبلغ اقساط آن تصمیم 
می گیرند، باید توجه داشته باشند که با این شرایط خانوار 

چگونه از عهده پرداخت اقساط این وام ها برمی آیند.
عضو کمیسیون عمران مجلس تصریح می کند: در حال 
حاضر میانگین حقوق کارمندان 12 میلیون تومان است، 
اما بسیاری از متقاضیان مسکن و اقشاری که صاحب خانه 
نیستند، از قشر کارگر هستند یا اینکه شغلی ندارند بنابراین 

دریافت این وام برای اغلب مردم نشدنی است.

چرا وام 96۰ میلیون تومانی مسکن نمی تواند کمکی به متقاضیان واقعی مسکن کند؟

دولت فقط به پولدارها وام مسکن می دهد؟ 
سرمایه داران وام را می گیرند، خانه می خرند و در آخر به مردم اجاره می دهند
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فوتبال ایران پر شده از ستاره؛ اما نه ستاره های واقعی؛

عشق های چندگانه ستاره های کاغذی
 ۵۰ میلیارد ناقابل برای یک فصل

فوتبال ایران پر شده از ستاره؛ اما نه ستاره های واقعی بلکه ستاره هایی که اکثر آنها 
از جنس کاغذ هستند؛ نه می درخشند و نه می توانند در اوج بایستند!

است  داغ  شدت  به  ایران  فوتبال  انتقالات  و  نقل  ،فصل  گزارش  این  براساس 
و تیم های لیگ برتری و به خصوص تیم های متمول برای جذب بازیکنان مورد 
نظرشان رقابت سختی را با یکدیگر آغاز کرده اند. امسال نسبت به سال گذشته ارقام 
درخواستی بازیکنان افزایش چند برابری داشته و بازیکنی که قرارداد فصل قبلش به 
یک میلیارد نمی رسید، حالا تقاضای قرارداد 20 میلیاردی می کنند. گفته می شود 
بالاترین رقم قرارداد در فصل جدید را یکی از تیم های پایتخت نشین به بازیکن 

ملی پوش خود پرداخت خواهد کرد و این رقم حدود 50 میلیارد تومان است.
بازیکنان هم که دلالان به خوبی به آنها یاد داده اند چگونه رقم قراردادشان را 
افزایش دهند با بازارگرمی و همینطور استفاده از پیج ها و کانال های هواداری، 
به دنبال دریافت بهترین پیشنهاد مالی هستند. آنها که هیچ تیم خارجی حتی درجه 
چندم و عربی هم تمایلی به جذب آنها ندارند، در فوتبال ایران، پول پارو می کنند. در 
این میان مدیران باشگاه های متمول هم برای اینکه خودشان را محبوب هواداران 
آنها دیده نشده دریغ  در  باشگاه  منافع  یکطرفه که  قراردادهای  از بستن  کنند 
نمی کنند؛ چرا که این پول ها از جیب آنها نمی رود و با خیال آسوده حاتم بخشی 

می کنند.
لیگ بی کیفیت فوتبال ایران پر شده از بازیکنانی که یک روز عنوان می کنند از 
بچگی عاشق و دلباخته یک تیم بودند؛ اما وقتی از تیمی دیگر پیشنهاد دیگری 
فوتبال  در  نمی روند.  خود  گذشته  حرف های  بار  زیر  دیگر  می کنند،  دریافت 
نتیجه گرای ایران، هواداران بدون توجه به مصالح تیم محبوب شان فقط به دنبال 
مقابل  باشگاه  مدیرعامل  کافیست   هستند.  ممکن  طریق  هر  به  نتیجه  کسب 
زیاده خواهی های بازیکنان بایستد؛ آن وقت است که باید شاهد اعتراض هواداران 
باشد و در نهایت هم به خاطر اینکه نتوانست هواداران را راضی کند از سمتش کنار 

برود.
فوتبال ایران ستاره های زیادی دارد؛ اما نه ستاره های واقعی بلکه ستاره هایی که 
اکثریت شان از جنس کاغذ هستند. نه می درخشند و نه می توانند در اوج بایستند. 
به لطف دلالان و البته مدیران عامل کم سواد و گاها بی سواد باشگاه ها با پایین ترین 

سطح فنی، قراردادهای چندین میلیاردی می بندند.
همین اوضاع آشفته است که باعث شده تیم بزرگی همچون استقلال نتواند 
مجوز حرفه ای دریافت کند و سایر تیم ها هم با هزار ارفاق، موفق به کسب مجوز 
حرفه ای شوند. این مسئله را می توان حل کرد و آن هم پاسخگو کردن مدیران 
باشگاه ها در خصوص عملکردشان است. اگر آنها برای هر ریالی که هزینه می کنند 
پاسخگو باشند اینگونه با بیت المال خوش رقصی نمی کنند و برای خودشان اعتبار 
نمی خرند. بدهی های چند صد میلیاردی استقلال و پرسپولیس که دو باشگاه 
بزرگی کشور هستند، محصول ندانم کاری همین مدیران است و حالا هم این مدیران 

پاسخگوی این وضعیت نیستند.
در حال حاضر صحبت از سقف بودجه است و فدراسیون فوتبال اعلام کرد که 
تیم های لیگ برتری نهایتا تا 250 میلیارد تومان می توانند برای یک فصل هزینه 
کنند و این رقم برای تیم هایی که در لیگ قهرمانان آسیا شرکت می کنند نهایتا 400 
میلیارد تومان خواهد بود. آن چیزی که از همین حالا قطعی ست عدم رعایت این 
سقف بودجه توسط تعداد زیادی از تیم هاست. همین الان تیم هایی در لیگ برتر 
هستند که برای جذب سه چهار بازیکن خود، 200 میلیارد تومان هزینه می کنند. 
با این ارقام درخواستی بازیکنان، چگونه می توان توقع داشت که باشگاه ها بیشتر از 

سقف بودجه هزینه نکنند؟
فدراسیون فوتبال باید پیش از اینکه چنین قانونی را برای سقف بودجه ابلاغ 
هواداران  از  صحبت   الان  می بست.  هم  را  قانون  این  زدن  دور  راه های  می کرد 
میلیاردری است که حاضرند برای تیم محبوب شان دست به جیب شوند. بعید است 
که این اتفاق بدون اینکه باشگاه ها دخیل باشند انجام شود. سال ها پیش که قانون 
ناموفق سقف قرارداد وضع شده بود هم برخی از مدیران عامل باشگاه ها با حواله 
خودرو و تیرآهن، تفاوت بین مبلغ درخواستی بازیکنان با مبلغ داخل قرارداد را 

جبران می کردند.
در آینده ای نه چندان دور یک بار دیگر باشگاه ها با معضل بدهی های چندین 
میلیاردی روبه رو خواهند شد. می توان انتظار داشت شاکیان آینده این باشگاه ها، 
همان هواداران میلیاردر باشند که قرار بود به خاطر علاقه شان به تیم، کمک مالی 
کنند؛ اما با سند ثابت خواهند کرد که از باشگاه طلبکار هستند. آن روز دیر نیست 
و باید هر چه زودتر متولیان فوتبال کشور فکری برای این موضوع کنند. در غیر این 

صورت دیگر چیزی از لیگ ورشکسته فوتبال کشور نخواهد ماند.

مسئول مدارس فوتبال استان قم :

مدارس فوتبال استقلال و پرسپولیس
 غیر مجاز هستند 

مسئول مدارس فوتبال استان قم گفت: تنها 6 مدرسه فوتبال و 2 مدرسه فوتسال 
دارای مجوز فعالیت هستند.

عباس زارعی مسئول مدارس فوتبال استان قم با اشاره به اینکه در تعطیلات 
تابستان بازار مدارس فوتبال گرم است گفت: مدارس فوتبال ستارگان هلال، مشعل 
و هلال احمر، افشید، هما، رضایی، نوینو و مدارس فوتسال حسن زاده و بهفر دارای 

مجوز از سوی هیات فوتبال استان قم هستند. 
وی ادامه داد: مدارس فوتبال تیم های بزرگی همچون استقلال و پرسپولیس 
غیر مجاز هستند؛ زیرا این تیم ها تاکنون درخواستی برای برپایی مدرسه فوتبال - 

فوتسال در استان قم نداشته اند.  
سال گذشته نیز 27 مدرسه فوتبال و فوتسال در استان مجوز های لازم را از هیات 

فوتبال اخذ کرده بودند.

رئیس هیئت کبدی استان قم خبرداد:

حضور کبدی کار قمی در اردوی تیم ملی
رئیس هیئت کبدی استان قم از حضور یافتن یکی از کبدی کاران این استان در 

اردوی آماده سازی تیم ملی خبر داد.
محمدرضا رجایی اظهار داشت: اردوی آماده سازی تیم ملی کبدی ایران در حالی 

برگزار می شود که یکی از کبدی کاران قمی نیز در این اردو حضور یافته است.
رئیس هیئت کبدی استان قم افزود: یازدهمین اردوی آماده سازی تیم ملی کبدی 
ایران تا 11 تیرماه در استان گلستان برگزار می شود و جوان خوش آتیه قمی هم در 

این اردو حضور دارد.
وی ابراز داشت: حمید میرزایی نادر از قم در حالی به اردوی تیم ملی دعوت شده 
است که تیم کشورمان برای حضوری پر قدرت در مسابقات المپیک آسیایی هانگژو 

چین 2023 آماده می شود.
رجایی بیان کرد: همه ما امیدواریم بازیکن ارزنده استان قم در لیست نهایی تیم 
ملی کبدی، اعزامی به این مسابقات قرار گیرد تا افتخاری دیگر برای کبدی قم رقم 

بخورد.

ایمان / گزارش / رضا ملکی ؛وقتی به مسیر زندگی بعضی از انسانها نگاه می 
کنیم که در طول حیات خود توانسته اند اثر گذار باشند ودستگیر مردمان بی 
بضاعت،با خود می اندیشی که پروردگار تبارک و تعالی به وجود چنین انسانهای 
با گذشت و عاشق خدمت به مردم برخود می بالد که خالق کسانی است که 

زندگی خود را مصروف جوانان و کمک رسانی به آنان قرار داده است.
 یکی از این چهره ها اثر گذار و بی بدیل ورزش و فوتبال قم حسین جاوید فر 
ملقب به بی تا میباشد که جامعه ورزشی قم به افتخار وجود نازنین او سر تعظیم 

فرو می آورد و به وجود چنین فرد شریف، دلسوز و دست و دل باز در هواداران 
خود بالیده و نیم قرن تلاش خالصانه او را در مسیر مستطیل سبز پاس بدارد. 
حسین بی تا چندی است دچار بیماری مزمنی گردیده است و با وجود تلاش 
بسیار پزشکان در ایران و آلمان جهت مداوا هنوز در رنج این بیماری به سر می 

برد.
50 سال عاشقی کردن برای جوانان شهر،50 سال خدمت به مردم نیک 
سرشت قمی، 50 سال حضور مشتاقانه در شادی و غمهای دوستان از او چهره 

ای ساخته که همگان از او عنوان نماد اخلاق و معرفت یاد می نمایند.
 نگارنده که خود بیش از 40 سال افتخارت شاگردی و همراهی او را در تیم 
خوب میلادی داشتم از نزدیک شاهد کارهای خیر و خداپسندانه او در قبال 

مردم غریب و ناشناخته بودم.
مجلس عزادی در قم نمی دیدی که او در آن حضور نداشته باشد و به احترام 
دوستان در تمام مجالس شرکت می کرد تا درس معرفت و بزرگی را به ما بیاموزد.
 حسین بی تا از آن جنس آدمهائی است که لبخند از لبانش و چهره بشاشش 
هیچگاه خاموش نگردیده و زنده دلی و سیمای خوش یادگار عمر شریف نزدیک 

به 70 سال و کار در میان مردم می باشد.
حالا حسین بی تا در بستر بیماری است دوستان خوبش هیچگاه اورا تنها نمی 
گذارند.اسماعیل آگاه یار و یاور 50 ساله او با عشقی بی حد و وصف به او همه 

روزه در کنارش است تا او احساس دلتنگی ننماید.
برای مردی که از صبحگاهان تا شامگاهان با انرژی وصف ناپذیری در جامعه 
حضور داشت و کلید دار رازهای مردم و گشانیده دردها و گرفتاری آنان بود، چه 
سخت است که در بستر بیماری باشی و آن جوش وخروش گذشته به ناخودآگاه 

تبدیل به خانه نشینی گردد.
دست دعا بر می داریم برای مردی که با معرفت و مردانگی خود درس  عشق 
و مهرورزی را به ما آموخت.از پروردگار یکتا می خواهیم تا با نگاه به او و عبور از 
این بیماری بار دیگر حسین بی تا را شاداب و خندان در کنار خود در میادین و 

جامعه مشاهده نمائیم.
همسر گرانقدرش که افتخار بیش از 50 سال همراهی او را دارد برداشتن 
چنین همسری برخود می بالد.فرزندان برومندش از داشتن چنین پدری بر 
خود افتخار کرده و خدمت خالصانه به پدر را در ایام بیماری با عشقی بی نظیر 
دنبال کرده تا انشاءالله با همت توانای پدرشان بار دیگر فرمانده خود را سرحال 

و قبراق بالای سرخود ببیند.
 بر حسب وظیفه به همراه دوست وهمکار قدیمی مطبوعاتی رسول خادم به 
دیدار استاد حسین بی تا رفتیم و با ثبت عکس یادگاری استاد در کنار فرزند 
برومندش محمد، دوست و یار دیرینیش اسماعیل آگاه و رسول خادم و چاپ آن 
در روزنامه وزین ایمان بر این باور هستیم که هر چه زودتر استاد از بستر بیماری 

برخواسته و چونان گذشته با محبت خود دل دوستداران خود را شاد سازد.

مرد خستگی ناپذیر فوتبال قم در بستر بیماری؛

»حسین بی تا «بزرگمرد فوتبال قم واسوه اخلاق و معرفت

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 24 /7 / 1678 اصلی واقع در 
بخش دو ثبت قم اراضی خارج دروازه معصومه )نیروگاه توحید 1 کوی اول پلاک 2( که بنام آقای اسمعلی چهرقانی فرزند 
محمد رفیع میباشد در جریان ثبت است که به علت اشتباه در آگهی های قبلی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون 
ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بنا به تقاضای مالک مذکور به وارده 8454 - 30/ 03/ 1402 تحدید حدود اختصاصی 
پلاک مذکور در روز دوشنبه مورخ 0۹/ 05/ 1402 ساعت 5/ 8 الی 5/ 12 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد 
بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور 

حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات 
مالکین و مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 25/ 2/ 

73 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع
ذیصاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند ./ ن )م الف 16511(
تاریخ انتشار آگهی : شنبه 1۰/ ۰4/ 14۰2
عباس پور حسنی
رئیس ثبت استاد بخش دو قم

بین  مرکز  تاسیس  تکواندو،  فدراسیون  رئیس 
المللی تکواندو در استان قم را یکی از برنامه های 
ظرفیت  قم  گفت:  و  کرد  عنوان  فدراسیون  این 
و  است  دارا  را  ملی  های  تیم  اردوهای  از  میزبانی 
امیدواریم در آینده ای نه چندان دور این اتفاق رخ 

دهد.
به همراه سرپرست  روز چهارشنبه  هادی ساعی 
دبیرکلی و مدیرتیم های ملی تکواندو و جمعی دیگر 
از مسئولان فدراسیون در دیدار با استاندار قم ضمن 
ارائه گزارشی از شرایط تکواندو از برنامه های آینده 

این رشته توضیحاتی ارائه کرد.
وی هم چنین در خصوص تکواندو استان قم مواردی بیان کرد و عنوان داشت: سطح تکواندو استان در کشور قابل قبول 
است و داوران قمی برای اعزام به رقابت های بین المللی دعوت شده اند که برای قضاوت در این رقابت ها باید از سوی 
مسئولان استان حمایت شود. رئیس فدراسیون تکواندو در بخش دیگری از سخنان خود در مورد برگزاری نخستین کنگره 

شهدای تکواندوکار، برنامه های مربوطه و اقدامات انجام شده توضیح داد.
اصغر رحیمی سرپرست دبیر کلی فدراسیون تکواندو نیز در این دیدار بیان کرد: در رابطه با برگزاری نخستین کنگره 

شهدای تکواندوکار چندین جلسه برگزار شده و مقدمات کار در حال پیگیری است.
استاندار قم نیز در این دیدار اظهار کرد: برگزاری چنین برنامه ای با توجه به تعداد قابل توجه شهدا در رشته تکواندو می 

تواند اثرات زیادی داشته باشد ولی باید با تدارک ویژه و برنامه ریزی دقیق صورت گیرد.
سید محمدتقی شاهچراغی ادامه داد: به معاون سیاسی امنیتی استاندار قم اعلام می کنیم ستاد این کنگره تشکیل و 
امور مربوطه پیگیری شود و با توجه به شرایط موجود زمان آن مشخص شود. استاندار قم همچنین در خصوص راه اندازی 

مرکز بین المللی تکواندو مسائلی مطرح کرد و عنوان داشت همکاری لازم را خواهد داشت.

کنگره  برگزاری  اینکه  بیان  با  علمیه  مدیر حوزه های 
بیان  است  ای  ارزنده  بسیار  کار  تکواندوکار  شهدای 
داشت: برگزاری کنگره شهدای تکواندوکار موج آفرین 

خواهد بود.
آیت الله علیرضا اعرافی روزچهارشنبه  در دیدار هادی 
ساعی رئیس فدراسیون تکواندو که در دفتر مدیر حوزه 
برگزاری  اینکه  بیان  با  شد،  برگزار  قم  در  علمیه  های 
کنگره شهدای تکواندوکار کار بسیار ارزنده ای است بیان 
داشت: برگزاری کنگره شهدای تکواندوکار موج آفرین 

خواهد بود.
با این  مدیر حوزه های علمیه افزود: توصیه می کنم 

رویکرد پیش بروید تا اثر گذاری آن در بین علاقه مندان به ورزش در نسل جوان باعث جذب حداکثری شود. ضمن اینکه تولید 
محتوا خوب در این بخش قبل و بعد از کنگره خیلی موثر است.

وی همچنین با حمایت از برنامه فوق عنوان داشت: هر کمکی لازم باشد انجام خواهیم داد و در بخش تولید محتوا و نشر آثار 
کنگره همکاری خواهیم داشت.

در ابتدای این دیدار رئیس فدراسیون تکواندو در خصوص برگزاری کنگره ملی شهدای تکواندوکار گفت: سال های گذشته این 
برنامه به صورت یادواره برگزار می شد که برای سال جاری تصمیم گرفتیم تحت عنوان کنگره، در ابعاد گسترده، در بخش های 

مختلف و با هدف ارج نهادن به مقام شامخ شهدا و تجلیل از خانواده معزز این عزیزان با شکوه خاصی برگزار کنیم.
هادی ساعی همچنین از آیت الله اعرافی دعوت کرد به عنوان یکی از میهمانان ویژه در این کنگره سخنرانی نماید. وی همچنین 

گزارشی از برگزاری مسابقات تکولندو در المپیاد ورزشی طلاب که با استقبال خوبی همراه بود ارائه نمود.
ساعی نیز اظهار کرد: در تلاشیم اگر هماهنگی های لازم انجام شود در روز برگزاری کنگره، شهید گمنام تشییع و خاکسپاری 

انجام شود تا به عنوان یکی از اعضای خانواده تکواندو شناخته شود و بتوانیم از برکات آن بهره ببریم.

رئیس فدراسیون تکواندو دیدار با استاندار قم: 

مرکز بین المللی تکواندو در قم تاسیس می شود
آیت الله اعرافی در دیدار رییس فدراسیون تکواندو:

برگزاری کنگره شهدای تکواندوکار موج آفرین خواهد بود

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 140160330001013۹34 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001582مربوط به تقاضای 
آقای مهدی ایزدی فرزند پرویز در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 135 مترمربع پلاک شماره 10458 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 58۹۹7 مورخ 1401/10/01 دفترخانه 26 قم)م الف 

)172۹5
2- رای شماره 140260330001001134 مربوط به پرونده کلاسه 140111443000100087۹مربوط به تقاضای 
آقای اکبر سلیم فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 10854/34 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 146 صفحه 52 خریداری به موجب به 

موجب سند رسمی شماره 38777 مورخ 1400/12/12 دفترخانه 44 قم )م الف 172۹6(
3- رای شماره 14026033000100157۹ مربوط به پرونده کلاسه 14021144300010000۹1مربوط به تقاضای 
آقای رضا زندخانه شهری فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 178/50 مترمربع پلاک شماره 
10۹33/316 و 10۹34 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم اسناد رسمی شماره 1۹1728 مورخ 

13۹8/03/08 و 1۹50۹2 مورخ 13۹۹/03/10 دفترخانه 3 قم )م الف 172۹۹(

به  مربوط   1401114430001001101 کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001002064 شماره  رای   -4
تقاضای آقای جواد امیری نژاد فرزند خداداد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 56/38 مترمربع پلاک شماره 
11512/۹41 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباد اله قرنلی 
سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 30۹ صفحه 85 خریداری به موجب سند رسمی شماره 44333 مورخ 136۹/02/17 

دفترخانه 2 قم )م الف 17303(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به 

این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و راه مردم(
نوبت اول: 14۰2/۰۳/24
نوبت دوم: 14۰2/۰4/1۰
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003215 شماره  رأی   -1
لو  تقی  جلال  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002002254
فرزند حسن درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 45/50 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 
2147 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از حسین خازنی صفحه 535 دفتر 118 )م 

الف172۹7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003216 شماره  رأی   -2
1401114430002002255 مربوط به تقاضای خانم راضیه بهلولی فرزند 
ابوعلی درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 45/50 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2147 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از حسین خازنی صفحه 535 دفتر 118 )م الف172۹8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003081 شماره  رأی   -3
1401114430002001۹۹6 مربوط به تقاضای آقای محمد نصرتی فرزند 
جلیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
120 مترمربع پلاک شماره 85 فرعی از 1873 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 41521 مورخ 

13۹6/12/26 دفترخانه 35 قم )م الف17300(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003222 شماره  رأی   -4
14011144300020021۹0 مربوط به تقاضای آقای عظیم فاطمی فرزند 
به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ازششدانگ  درقسمتی  زیادعلی 
مساحت 123 مترمربع پلاک شماره 38 فرعی از 1۹18 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

33185 مورخ 13۹3/12/18 دفترخانه 35 قم )م الف17301(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003282 شماره  رأی   -5
محمدی  مجتبی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002001882
فرزند سلام اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 

به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 116 فرعی از 1۹7۹ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

احمد و قاسم قراگوزلو )م الف17302(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و راه مردم(
نوبت اول: 14۰2/۰۳/24
نوبت دوم: 14۰2/۰4/1۰
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر مطرح کرد؛

»عدم اجرای قانون« و »عدم صداقت
 با مردم« دو آفت بزرگ دولت 

نماینده مردم شاهین شهر در مجلس گفت: دو ایراد و آفت بزرگی که می توان به دولت 
وارد دانست این است که اولا قانون را اجرا نمی کند و دوم اینکه باید به مردم راستش را 

بگوید.
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به سوالی درخصوص تورم شدید در کالاهای مصرفی و اقلام 
اساسی مورد نیاز خانواده ها و تورمی که بعد از حذف ارز ترجیحی 4200 به سفره های 
تحمیل شده، گفت: اگر بخواهیم یک نگاه انتقادی به دولت سیزدهم داشته باشیم، با 
دو اشکال اساسی در این دولت مواجه هستیم؛ یکی از دو آفت و عیب بزرگی که در این 
دولت که ما هم به نوعی آن را همفکر خودمان می دانیم، وجود دارد این است که قانون 

را اجرا  نمی کند.
ایراد مهمی است، خصوصا در  این موضوع عدم اجرای قانون یک  ادامه داد:  وی 
موضوع قانون کالابرگ الکترونیکی که مرتبط با سفره، اقتصاد و معیشت مردم است، هم 

سال گذشته و هم امسال به قانون عمل نشد.
عضو مجمع نمایندگان استان اصفهان تصریح کرد: ما در بودجه سال گذشته گفته 
بودیم که اگر بناست ارز 4200 تومانی را حذف کنید، لازمه اش این است که آنچه بابت 
این حذف ارز 4200 تومانی بر سفره مردم اثر دارد و به معیشت مردم آسیب می زند، در 
قالب کالا به قیمت شهریور 1400 برای مردم تامین شود که خب متاسفانه این کار انجام 
نشد. وی افزود: امسال هم در قانون بودجه 1402 ما این را آوردیم و به دولت اجازه دادیم 
که بتواند برای 25 قلم کالا ثبات قیمت ایجاد کند و در این موضوع هم ما جدیتی در 

دولت نمی بینیم.
حاجی دلیگانی با اشاره به اصل ششم قانون اساسی و برگزاری انتخابات در اسفند 
ماه سال جاری، خاطرنشان کرد: بنده در روز دوشنبه هفته جاری اخطاری که به صحن 
مجلس دادم این بود که براساس اصل ششم قانون اساسی که گفته است اداره کشور 
باید براساس آراء مردم باشد و از این جهت که سال پایانی مجلس یازدهم است و انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری بناست برگزار شود، ضرورت دارد که 
بالاخره ما حداقل کاری نکنیم که افرادی ناراحت شوند از اینکه در انتخابات شرکت کنند.
وی ادامه داد: بر همین راستا وظیفه داریم که هم برای اصل مردم و هم برای حضورشان 
در انتخابات یک قدمی برداریم، یکی از قدم هایی که باید برداشته شود همین موضوع 
معیشت مردم است که باید اصلاح شود می تواند اصلاح شود. حداقل اگر به این جهت 
هم شده اصلاح و بهبود معیشت مردم آغاز شود و بعد هم تلاش کنیم تا بتواند استمرار 
پیدا کند. نماینده مردم شاهین شهر در مجلس درخصوص دومین ایراد وارد به دولت 
اظهار داشت: یک ایراد دیگری که می توان به دولت وارد دانست این است که باید »به 
مردم راستش را بگوییم«، یعنی اگر مثلا شما به عنوان یکی از اصحاب رسانه سوالی مطرح 
می کنید و من مسئول دولتی نمی توانم پاسخ بدهم یا می دانم که حرفی که می زنم قابلیت 
اجرایی ندارد، خب این حرف را نزنم. وی ادامه داد: این یعنی با مردم روراست باشیم و 
بگوییم که این کار را می توانیم انجام دهیم یا آن کار را نمی توانیم انجام دهیم؛ خود این 

مساله می تواند سرمایه اجتماعی فراهم کند.
حاجی دلیگانی در پایان گفت: بنابراین خواسته ما از دولت این است، ما همه جوره از 
دولت حمایت کردیم به خاطر اینکه بتواند مشکلات مردم را رفع کند، بخاطر اینکه به مردم 
خدمت کند و از این بابت هم انتظار داریم که قانون را اجرا کند؛ در غیر اینصورت طبیعتا 

ما باید تکلیف نظارتی مان را انجام دهیم.
 

یک کارشناس مسایل بین الملل مطرح کرد:

پوتینِ بعد از »شورش واگنرها«
یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: شورش واگنر یک جرقه اساسی بود و با توجه به 
شرایط جنگ میان روسیه و اوکراین، نباید اجازه داد که واگنرها به سمت اقدام انتحاری 
بروند و از سویی شرایط برای اینکه پوتین تصمیمات واقع گرایانه اتخاذ کند بیشتر از قبل 

فراهم شده است.
با ایسنا درباره شورش گروه واگنر و واکنش  حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو 
پوتین و غرب به این اتفاق گفت: شورش گروه واگنر چالش بین روسیه و غرب را با چند 
ملاحظه جدی رو به رو کرد. یکی از این ملاحظات این است که پوتین یکی از مهم ترین 
نقاط ضعفش در طول قدرت گیری اش را تبدیل به عامل تهاجمی کرد و دلهره ای را 
به جان غربی ها انداخت؛ اینکه اگر غرب و آمریکا، پوتین را تحمل نکنند ممکن است 
گرفتار این مساله شوند که یک گروه جانی سازمان یافته کلید سلاح های هسته ای یکی 
از قدرت های هسته ای دنیا را در اختیار بگیرد. این مساله تا جایی نگران کننده است که 
افرادی مثل ترامپ و نومحافظه کاران در اروپا و آمریکا معتقدند که نباید جنگ اوکراین تا 

جایی پیش رود که امکان ایجاد شرایط پیش بینی ناپذیر به وجود آید.
وی ادامه داد: دومین ملاحظه ای که به واسطه شورش گروه واگنر پوتین از آن استفاده 
کرد این بود که سعی کرد با فرار به جلو، فرمانده واگنر و بدنه طرفدارانش را به بلاروس 
منتقل کند و این کار چند روز بعد از ارسال تجهیزات حساس و موشک های هسته ای به 
بلاروس انجام شد و دلهره ای را در مرز اروپا ایجاد کرد و برای اولین بار جهان را به شروع 
جنگ نامتقارن با دسترسی به تسلیحات هسته ای توسط یک گروه غیردولتی رو به رو کرد.
جنگ  طرفدار  جریان  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
اوکراین اقدام گروه واگنر را یک رخنه در سد پوتین دیدند و بر این نظرند که شاید پوتین 
در شرایط روسیه 1۹17 میلادی قرار گیرد و بپذیرد که از پیش روی های انجام داده 
عقب نشینی کند. اگر این را بپذیرد حداقل اوکراین از زیر بار جنگ خلاص می شود. 
آنها امیدوارند با این شرایط پوتین با حفظ خودش و گذر از بحران به یک سازش تن 
دهد. شورش گروه واگنر دو راه را در پیش روی پوتین می گذارد اینکه پوتین را به سمت 
واقع گرایی ببرد یا به سمت انتحار. اما من معتقدم اینکه پوتین به سمت واقع گرایی 

حرکت کند، بیشتر است.
وی خاطرنشان کرد که ایران در این میان باید برای این شرایط خود را آماده کند چرا که 

امکان کاهش تنش بین روسیه و اوکراین و غرب به شدت افزایش یافته است.
فلاحت پیشه گفت: شرایط انتظار در جنگ اوکراین شکل گرفته است و جنگ مقداری 
فروکش کرده است و روسیه به مسایل داخلی خودش متوجه است و غرب و اوکراین سعی 
دارند به آتش جنگ و گسترش شرایط ناپایدار که ممکن است پوتین را به سمت انتحار 

ببرد یا به سمت در اختیار گرفتن کلید هسته ای دامن نزنند.
این کارشناس مسایل بین الملل افزود: اگر بپذیریم که بعد از دو سال پوتین به سمت 
واقع گرایی می رود، شورش واگنر یک جرقه اساسی بود و این امکان الان فراهم است 
که غرب اجازه ندهد واگنر به سمت انتحار برود و پوتین را به سمت یک عقب نشینی 

مسالمت آمیز و آبرومند سوق دهند. 
وی تصریح کرد که امکان رسیدن به شرایط آتش بس اکنون بیشتر از قبل است و باید 

نسبت به این مساله با حساسیت برخورد کرد.

ارزیابی اقدام جدید آمریکا؛ 

کنار گذاشتن رابرت مالی چه پیامی دارد؟
تغییر رابرت مالی این احتمال را تقویت می کند که دولت آمریکا برای دستیابی به 

توافقاتی با تهران مجبور به محدود کردن برخی افراد شده است.
براساس این گزارش، هفته هاست که گمانه زنی ها در مورد غیبت راب مالی نماینده 

امریکا در خصوص ایران به گوش میرسد.
40 روز قبل اولین جلسه محرمانه دولت جو بایدن برای تمامی سناتورها با محوریت 
ایران برگزار شد اما مالی در آن جلسه غایب بود و معاونش ابرام پالی صندلی او را پر کرده 

بود.
حالا دولت آمریکا رسما اعلام کرده راب مالی در مرخصی است و معاون او ابرام پالی 
وظایف او را انجام میدهد. در مدت غیبت مالی خبرها در خصوص توافق تبادل زندانیان 
و همچنین آزادی اموال ایران قوت گرفته و رسانه های گوناگون غربی این خبر را اعلام 

کرده اند.
اتفاقی که این احتمال را تقویت می کند که دولت آمریکا برای دستیابی به توافقاتی با 
تهران مجبور به محدود کردن برخی افراد شده است. چند روز قبل تر هم مرندی خبر داده 

بود علی واعظ دوست رابرت مالی از مذاکرات کنار گذاشته شده است.
سابقه نشان داده در دو سال اخیر تغییرات در تیم مذاکره کننده امریکایی منجر به 
بهبود وضعیت مذاکرات شده است. خارج شدن ریچارد نفیو معمار تحریم های ضدایرانی 
و شاپیرو سفیر اسبق آمریکا در رژیم صهیونیستی و معروف به "نجواگر اسرائیل" از تیم 
مذاکره کننده که بر "توافق قوی تر و طولانی تر" تاکید داشتند و رویای برجام های 2 و 3 را 

میدیدند به کاهش نسبی تنش ها انجامید.
این تغییرات در کنار حل برخی مسائل ایران و آژانس و عدم انتشار قطعنامه ضدایرانی 
در شورای حکام در ماه های اخیر معنادار است. اخبار یک ماه اخیر نشان می دهد، تعلیق 

رابرت مالی مذاکرات را از حالت معلق خارج کرده است.

وزیر اطاعات:

امنیت موضوعی نیست که ایران بر سر آن معامله کند

وزیر اطلاعات به همه کشور هایی که در مورد جمهوری اسلامی ایران خیال خام 
در سر می پرورانند و در اغتشاشات اخیر نقش داشتند، هشدار داد و گفت: امنیت 

موضوعی نیست که ایران بر سر آن معامله کرده و یا نسبت به آن کوتاه بیاید.
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل خطیب در همایش بزرگداشت هفته 
قوه قضائیه در سازمان بازرسی کل کشور، گفت: شخصیت های بزرگی در حزب 
جمهوری اسلامی به شهادت رسیدند که وجود و حضورشان سرمایه هایی برای 
پیشرفت و توسعه کشور بود و در نظام مقدس جمهوری اسلامی نقش مؤثری 
داشتند و به برکت وعده الهی که می فرمایند »عِندَ رَبّهِمْ یُرْزَقُونَ«، ناظر و حامی این 

نظام مقدس و بیمه گران نظام هستند.
وزیر اطلاعات با گرامیداشت هفته قوه قضائیه گفت: هفته عدالت، هفته ای 
و  باشد  بیشتر  نواندیشی  و  خلاقیت  هم فکری،  زمینه ساز  می تواند  که  است 

مجاهدت واقعی این است که همکاری و تفاهم در همه سطوح نظام پیاده شود.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب ابراز امیدواری کرد که در این فرجه زمانی و 
شرایط حاکم و وضعیت جهانی در جهت فراگیری جبهه انقلاب اسلامی و تقویت 
اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی، هم افزایی و مشارکت موفقی حاصل شود.

ناآرامی های  و  به اغتشاشات  با اشاره  از اظهارات خود  وی در بخش دیگری 
سال گذشته در کشور که با نقشه دشمنان پی ریزی و با تدابیر عالمانه مقام معظم 
رهبری و بصیرت مردم و مسئولان خنثی شد، گفت: پس از پایان اغتشاشات و 
شکست استکبار جهانی، تلاش دشمن در این جهت قرار گرفت که براندازی را 
به نحو دیگری دنبال کند و تغییر ماهیت جمهوری اسلامی را مبنای کار خود قرار 

داده اند.
داد: دشمن،  ادامه  توطئه های دشمنان  اول  تبیین محور  در  وزیر اطلاعات 
شبکه سازی ها، فعالیت های سیاسی، اجتماعی، رسانه ای و روانی خود را در جهت 
تغییر ماهیت نظام به کار گرفت و عده ای در داخل شعار های اصلاح ساختار، تغییر 
یا تحول ساختاری را مطرح می کنند و عده ای دیگر نیز با تلاش گسترده در جهت 
هنجارشکنی اجتماعی قدم برداشته و برخی نیز تلاش خود را در بی ثبات سازی و 
مشغول سازی نیرو های امنیتی کشور بکار گرفته اند. هر سه اقدام در جهت اهداف 

دشمن است.
قرار  برای  دشمن  برنامه ریزی  به  اشاره  با  خطیب  حجت الاسلام والمسلمین 
دادن کشور در شرایط اجتماعی و ایجاد تقابل و قطبی سازی در جامعه یادآور 

در  دشمنان  توطئه های  خنثی سازی  باهدف  را  موضوع  این  مسئولان  شد: 
تصمیم گیری ها موردتوجه قرار دهند.

وی در ادامه با یادآوری برخی از مصادیق محور دوم گفت: دشمن به دنبال تقابل 
بین قوا، اقشار اجتماعی، قومی و مذاهب و ادیان و در زمینه مسائل اجتماعی و 
جاری مانند حجاب و امثالهم است و این سیاستی تدوین شده و در حال دنبال 

شدن از سوی دشمنان است.
وزیر اطلاعات با بیان اینکه دشمن تمام تلاش خود را در جهت بی ثبات سازی 
به کار گرفته است، وقوع برخی اقدامات ایذایی در شرایط امروز جامعه را ناشی از 
این موضوع دانست و تصریح کرد: از ابتدای امسال تا امروز بیش از ده ها گروه و 
دسته که قصد بی ثبات سازی در کشور را داشته اند توسط دستگاه های اطلاعاتی 
مختلف کشور دستگیر شده اند که عمده آن ها وارداتی هستند و امروز به برکت 
تفاهم و همکاری میان نیرو های مسلح و دستگاه های اطلاعاتی شاهد هستیم هر 
تیمی که وارد کشور می شود به لطف الهی بدون استثنا در دام یکی از دستگاه های 
اطلاعاتی می افتد و علی رغم تلاش های دشمن، وقتی با دستگیری ها و برخورد 

با تیم هایی که روی آن ها سرمایه گذاری کرده روبرو می شوند شکست می خورند.
دشمن قصد دارد به  طور مستقیم در انتخابات تاثیر بگذارد

وی محور سوم نقشه دشمن را ناظر به انتخابات آینده ایران دانست و افزود: 
دشمن قصد دارد با زمینه سازی و شبکه سازی، تأثیرگذاری خود را به طور مستقیم 

در انتخابات بگذارد و به شکل غیرمستقیم تداوم بخش فتنه های گذشته باشد.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب با اشاره به تشکیلات کشور های متخاصم 
دستگاه  ده ها  در  گفت:  انتخابات،  مانند  ایران  داخلی  امور  در  دخالت  برای 
اطلاعاتی کشور های خارجی، میز ایران وجود دارد و رژیم صهیونیستی تشکیلات 
وسیعی در این جهت به راه انداخته و سال ها شاهد اقدامات ضد امنیتی آنان در 

کشور بوده ایم.
وزیر اطلاعات تأکید کرد: از برکت خون شهدا و حضور مردم و نقش امامین 
انقلاب، امنیت امروز کشور مثال زدنی است و تا زمانی که این سه عامل مهم در 

اختیار است دشمنان موفقیتی به دست نمی آورند.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب با اشاره به اقدامات دولت مردمی و انقلابی 
آیت الله رئیسی در توسعه ارتباطات با کشور های همسایه و دیگر کشور ها گفت: 
فرزندان این ملت در دولت مردمی، تمام تلاش خودشان را به کار گرفته اند تا با 

برقراری روابط با کشور های همسایه و حاشیه خلیج فارس، حلقه ای که به اذعان 
رژیم غاصب صهیونیستی مدتی دور ایران ایجادشده بود، بشکنند.

و  پایگاه ها  انتقال  و  فرار عوامل ضدایرانی  امروز شاهد  وی خاطرنشان کرد: 
عوامل و سرپل های رژیم صهیونیستی از اقلیم کردستان به برخی کشور های دیگر 

هستیم.
ایشان تصریح کرد: کار دیگری که در کنار این امنیت افزایی شروع شد و به 
سرانجام رسید این بود که ایران امنیت خودش را قطعاً در هرکجا که باشد چه در 

درون خاک های خود و چه در بیرون از خاک خود دنبال خواهد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب ضمن حمایت از هرگونه اقدام ضد تروریستی، 

از اقدام مستقلانه کشور آلبانی و دیگر کشور های اروپایی تقدیر کرد.
وزیر اطلاعات به همه کشور هایی که در مورد جمهوری اسلامی ایران خیال خام 
در سر می پرورانند و در اغتشاشات اخیر نقش داشتند، هشدار داد و گفت: امنیت 

موضوعی نیست که ایران بر سر آن معامله کرده و یا نسبت به آن کوتاه بیاید.
امنیت و حفظ آرامش و آسایش مردم برای جمهوری اسامی اولویت دارد

وی با بیان اینکه هر کشوری که در اغتشاشات نقش داشته باید تاوان اقدامات 
تروریستی خود را پس دهد، افزود: کشور هایی که از تروریست ها و امثالهم حمایت 
می کنند باید توجه داشته باشند که امنیت ایران و حفظ آرامش و آسایش مردم برای 

جمهوری اسلامی اولویت دارد.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب با اشاره به همراهی برخی عوامل داخلی با 
دشمن گفت: زمانی که سیستم های الکترونیک منافقین در اثر حمله پلیس آلبانی 
قطع شد، شاهد بودیم کامنت گذاری برخی رسانه های دشمن در خارج از کشور 
و برخی رسانه های داخلی سقوط کرد که این نشان می دهد متأسفانه برخی در 

داخل مستقیم یا غیرمستقیم در مسیر دشمن حرکت می کنند.
وزیر اطلاعات با اشاره به اهمیت نقش مردم در توسعه ارتباطات بین المللی 
از  بعد  دولت  و  اسلامی  جمهوری  با  جدی  تعاملات  و  تماس ها  اکثر  گفت: 
راهپیمایی 22 بهمن شکل گرفت و این راهپیمایی و حضور مردم بود که نشان داد 
تمام سرمایه ای که دشمن در این مدت هزینه کرده ثمره ای برای آن نداشته است.

محور سامت انتخابات شورای نگهبان است وظیفه داریم
 از آن حمایت کنیم

وی راهبرد دشمن در بحث انتخابات را سرمایه گذاری برای افزایش ناامیدی 
بین مردم عنوان کرد و خطاب به همه مسئولان کشور، خدمت رسانی مطلوب و 
گام برداشتن در جهت امید افزایی را به منظور خنثی سازی این نقش دشمن 
مورد تأکید قرار داد و گفت محور سلامت انتخابات شورای نگهبان است و همه 
ما برای این که بتوانیم از ماهیت و موجودیت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 

پشتیبانی کنیم وظیفه داریم از شورای نگهبان حمایت کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب در بخش دیگری از اظهارات خود پیرامون 
موضوع نظارت و بازرسی سخن گفت و با اشاره به این که خداوند در قران کریم 
خود، رسول و مؤمنان را ناظر بر اعمال همه دانست، خطاب به بازرسان سازمان 
بازرسی خاطرنشان کرد: شما در سازمان بازرسی کل کشور به عنوان یکی از 
متولیان رسمی و حقوقی این نظارت عمومی شناخته می شوید، بنابراین تولیت 
و نظارت سازمان بازرسی به موجب قانون، برخاسته از نظارت عمومی است و 
جهت گیری این نظارت باید موجب ارتقای مدیریت کارآمد، اثرگذار و اجتماعی در 

کشور باشد.
وزیر اطلاعات با تأکید بر این که جنبه های مثبت نظارت امید زایی و امیدبخشی 
و بیش از برخی آسیب ها و هزینه ها و تبعات آن است، افزود: در رأس جنبه های 
مثبت نظارت، مبارزه با فساد و راستی آزمایی عملکرد و سنجش اعمال برای 

رسیدن و کامیابی اهداف و سیاست ها قرار دارد.
وی ابراز امیدواری کرد که با اتخاذ تدابیر مناسب، وزارت اطلاعات از طریق 
در  نظارتی  نهاد  این  اثرگذار  نقش  افزایش  در  بازرسی،  سازمان  با  هم افزایی 

اثربخشی ها تأثیرگذار باشد.
شورای  ظرفیت  از  استفاده  بر  همچنین  خطیب  حجت الاسلام والمسلمین 

دستگاه های نظارتی برای پیشبرد امور در کشور و رفع مشکلات تأکید کرد.

 نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر پرهیز از ایجاد دو 
دستگی در جامعه در سال منتهی به انتخابات گفت: بزرگان جناح های سیاسی 
کشور، چارچوب نظام را حفظ کنند و اجازه بدهند در محیط های دانشگاهی، 

موضوعات به نقد گذاشته شود.
فریدون عباسی در گفت وگو با ایرنا درباره اظهارات اخیر حجاریان درباره دولت 
سیزدهم اظهار داشت:مشکلات دولت ها را معمولًا با دو دیدگاه می توان مورد بررسی 
قرار داد؛دیدگاه نخست این است که ببینیم شرایط جهانی چگونه است و نظریه ای 
که دولت ها به لحاظ اقتصادی به آن معتقدند، چیست که بتوان از شرایط جهانی در 

جهت منافع کشور از آن استفاده کرد.
وی افزود: مساله دوم این است که آنها چه چیزی را از دولت قبل به ارث برده اند و 
اینکه دولت قبل چگونه با شرایط اقتصادی برخورد و آن را به دولت بعد منتقل کرده 

است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: اگر به شرایط جهانی 
نگاه کنیم، درمی یابیم که همه دولت های جمهوری اسلامی ایران با بحث تحریم ها 
و کارشکنی های خارجی مواجه بوده اند؛ موضوع تحریم همواره مطرح بوده اما در 
دوره ای سهل تر و در دوره ای سخت تر گرفته شده است نه اینکه به طور کامل از میان 

برداشته شده باشد.

عباسی با تاکید بر اینکه سیاست کشورهای متخاصم با جمهوری اسلامی ایران 
کاملا مشخص است، اظهار داشت: آنها در جهت تغییر نظام و از بین بردن انقلاب 
اسلامی حرکت می کنند و فرقی نمی کند که چه دولتی سر کار باشد و فقط نسبت 
به دولت هایی که در ایران به نظریه مقاومت معتقد هستند، سختگیری بیشتری 

می شود.
وی بیان کرد: دولت اول احمدی نژاد و آیت الله رئیسی دولت هایی هستند که به 
نظریه مقاومت نزدیک  هستند؛ اما دولت روحانی به بحث تهدیدزدایی توجه نداشت و 

بیشتر دنبال نظریه تنش زدایی بود و اساساً نظریه مقاومت را قبول نداشت.
نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: دولت های غربی با 
دولتی که قابل مماشات تر است و در مختصات فکری آنها حرکت می کند، همراهی 

دارند.
رییس اسبق سازمان انرژی اتمی ایران افزود: غربی ها بر دولتی که قاعده بازی 
آنها حرکت کرده و در تنش زدایی از اصول غربی استفاده کند، مسلط تر هستند و 
به همین دلیل اینگونه دولت ها در ظاهر موفق تر به نظر می رسند که چنین بلایی در 

مواجهه با غربی ها بر سر دولت یازدهم و دوازدهم آمد.
عباسی تاکید کرد: در شرایط کنونی به دلیل اینکه نظریه مقاومت پررنگ تر شده  
است و ما توانسته ایم دستاوردهایی را در منطقه و سیاست خارجی به دست آوریم، 

فشار اقتصادی و تهاجم رسانه ای و فرهنگی از سوی کشورهای متخاصم علیه دولت 
فعلی بسیار است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی افزود: در چنین شرایطی بهتر است 
هر کسی از بزرگان و جناح های جریان سیاسی، شرایط زمان خودش را بشناسد و 

درک درستی از آن داشته باشد.
نماینده مردم کازرون در مجلس گفت: از جناح های سیاسی انتظار می رود نسبت 

به تضعیف دولت اقدام نکنند و اجازه بدهند دولت کار خود را به درستی انجام دهد.
عباسی با تاکید بر اینکه همه باید باهم در چارچوب نظام حرکت کنیم، افزود: 
جریان های سیاسی باید از بیان حرف های کلی گرایی و حزب گرایی خودداری کنند.
این نماینده مجلس با یادآوری اینکه دو قطبی سازی در جامعه ضربه به انسجام 

کشور است، تاکید کرد: اکنون کشور به وحدت و انسجام بیشتری نیاز دارد.
وی از تئوری پردازان و چهره های سیاسی خواست تا دیدگاههای خود را در بُعد 
اندیشه و نظریه پردازی در دانشگاه ها به بحث بگذارند و بی جهت این موارد را به 

صحنه مطبوعات نکشانند تا به انسجام جامعه خدشه وارد نکند.
عباسی افزود: از بزرگان جناح های سیاسی کشور انتظار می رود چارچوب نظام را 
حفظ کنند و اجازه بدهند در محیط هایی که نظریات کارشناسی بررسی می شود، 

در همان محیط نظریات به نقد گذاشته شود و کار به سطح جامعه کشیده نشود.

فریدون عباسی:

 جناح های سیاسی، از ایجاد دو دستگی در جامعه بپرهیزند

کارشناس مسائل منطقه گفت: از آنجایی که در طول دو 
سال گذشته به دلیل سیاست های حکیمانه دولت سیزدهم 
توافق میان دو قدرت منطقه ای ایران و عربستان صورت 
بیشتری هم میان کشورهای  تعاملی  گرفته، یک فضای 

دوسوی خلیج فارس به وجود آمده است.
حسن هانی زاده کارشناس مسائل منطقه در خصوص 
ایده تشکیل مجمع گفتگو و همکاری های منطقه ای )خلیج 
داشت:  اظهار  ایران،  اسلامی  جمهوری  سوی  از  فارس( 
سازمان  دبیرکل  سوی  از  که  فراگیر  گفت وگوهای  طرح 
ملل متحد مطرح شده در چهارچوب سیاست های دولت 

سیزدهم برای ایجاد همگرایی منطقه ای بوده است.
وی گفت: از آنجایی که در طول دو سال گذشته به دلیل 
سیاست های حکیمانه دولت سیزدهم توافق میان دو قدرت 
منطقه ای ایران و عربستان صورت گرفته، یک فضای تعاملی 
بیشتری هم میان کشورهای دوسوی خلیج فارس به وجود 

آمده است.
این کارشناس مسائل منطقه تصریح کرد: این همگرایی و 
وفاقی که ایجاد شده طبیعتاً به توسعه پایدار میان کشورهای 

منطقه کمک خواهد کرد.
هانی زاده افزود: منطقه غرب آسیا و خلیج فارس در طی 
چهار دهه گذشته هزینه های سنگینی به دلیل بهره برداری 
قدرت های فرامنطقه ای از شکاف های موجود در دیدگاه 
کشورهای دو سوی ساحل خلیج فارس، پرداخته اند که این 

منجر به تاخیر افتادن توسعه این کشورها شده است.
وی با بیان اینکه هزینه های مالی و انسانی سنگینی بر 

کشورهای این منطقه مهم و به خصوص کشورهای حوزه 
جامعه  رویکرد  افزود:  است،  شده  تحمیل  فارس  خلیج 
جهانی به خصوص سازمان ملل به این سمت و سو هست 
که از شرایط پایدار موجود و وفاق و همدلی که میان ایران 
به وجود آمده  و کشورهای همسایه حاشیه خلیج فارس 

پیشنهادی جهت همگرایی بیشتر ارائه داده است.
این کارشناس مسائل منطقه بیان داشت: طبیعی هست 
که جمهوری اسلامی ایران از طرح ایجاد همگرایی بیشتر 
در کشورهای منطقه از سوی سازمان ملل استقبال کرده و 
به نظر می رسد منطقه ما به سوی صلح و آرامش در حرکت 

است.
در  که  صلحی  و  آرامش  وضعیت  این  گفت:  هانی زاده 
منطقه ای  کشورهای  میان  متعدد  توافقات  اثر  بر  منطقه 
ایجاد شده، منجر به این خواهد شد که حضور قدرت های 

خارجی در منطقه خلیج فارس کاهش یابد.
وی با بیان اینکه اخیراً پیشنهاد تشکیل ائتلاف دریایی 
میان ایران، عربستان، امارات و پادشاهی عمان مطرح شده 
است، افزود: اگر این ائتلاف دریایی در خلیج فارس شکل 
بگیرد و عملیاتی شود امنیت و ثبات در خلیج فارس بومی و 

دست آمریکا از این منطقه کوتاه خواهد شد.
این کارشناس مسائل منطقه تصریح کرد: طبیعی است 
که هرچه اختلافات میان کشورهای منطقه و حوزه خلیج 
فارس کاهش پیدا کند، هم منجر به خروج آمریکا از منطقه 
می شود و هم انزوای سیاسی آمریکا در منطقه را به دنبال 

خواهد داشت.
هانی زاده عنوان کرد: ریشه های گفتمانی در منطقه وجود 
غالبا  که  خارجی  قدرت های  دخالت  دلیل  به  اما  داشته 
دخالت های تخریبی هم بوده این گفتمان میان کشورهای 
ایران  اسلامی  جمهوری  اخیراً  اما  نگرفت،  شکل  منطقه 
با رویکرد جدید دولت سیزدهم تمام تلاش خود را دارد تا 
کشورهای منطقه ذیل گفتگو و همکاری با یکدیگر به امنیت 

و صلح پایدار دست یابند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: وضعیت ثبات، صلح و آرامش 
در منطقه می تواند منجر به شکوفا شدن و افرایش هرچه 

بیشتر تعاملات تجاری کشورهای منطقه شود.

 هانی زاده کارشناس مسائل منطقه مطرح کرد:  

ساسیت دولت ایجاد فضای تعاملی میان کشورهای دوسوی خلیج فارس 
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چه بسا که بینا در دیدن راه 
درست خویش ، خطا می کند !

 شنبه -10 تیر ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5756

. غرر الحکم : ح 5368 .

 آبشار مارگون

شهردار قم گفت: تمام بخش های شهرداری برای خدمت رسانی به شهروندان 
و برگزاری هر چه باشکوه تر برنامه های فرهنگی و معنوی در» 15 روز شاد آسمانی 

« در صحنه هستند.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای مدیران شهرداری قم با تأکید بر 
حرکت در مسیر ولایت در نقش های مختلف اجتماعی اظهار داشت: حفظ خط 
راستین ولایت فقیه کلید اصلی شکست دشمن در بخش های مختلف ازجمله 

تلاش برای ناامید ساختن مردم است. 
وی ضمن گرامیداشت هفته قوه قضاییه و تقدیر از فعالیت های ارزشمند این 
نهاد افزود: ششم تیرماه سالروز ترور مقام معظم رهبری ازجمله روزهایی است که 

تو خالی بودن شعار حقوق بشر غرب را برای افکار عمومی روشن ساخته است. 
شهردار قم با تأکید بر توجه به روز عرفه و عید قربان به عنوان دو مناسبت مهم 
فرهنگی و معنوی اضافه کرد: نیروهای شهرداری در کنار خدمت پرشور و توجه به 
زمینه سازی برای حضور سهل مردم در حرم مطهر، مسجد جمکران، هیئت های 

مذهبی و مساجد، نسبت به حظ معنوی از این روزها توجه داشته باشند. 
پرهیز از توجه به حواشی 

وی در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر پرهیز از توجه مباحث حاشیه ای 
در مدیریت شهری، خواستار حرکت پرقدرت و خالصانه مجموعه شهرداری قم 
بر اساس برنامه های بالادستی و برنامه زمان بندی شد.  سقائیان نژاد تصریح کرد: 
مسیرهای فرعی نباید کارکنان شهرداری را از رفتن به سمت  صراط مستقیم که 

همان حرکت در مسیر خدمت و بر اساس برنامه است، بازدارد. 
وی با تأکید بر اهمیت تزریق روحیه امید به مردم گفت: جهاد تبیین در مجموعه 
شهرداری قم و بیان خدماتی که به مردم ارائه می شود، یکی از راه های تزریق 

روحیه امید در جامعه است. 
وجود انسجام در مجموعه شهرداری قم

شهردار قم با اشاره به افتتاح چند پروژه بزرگ شهری در آینده نزدیک اظهار 

داشت: از تمامی کارگران، مهندسان، کارمندان، مدیران و پیمانکاران برای تلاش 
مضاعف که منجر به اقدامات بزرگ در مجموعه شده تشکر می کنم.  

وی با اشاره به انسجام قابل تحسین در بخش های مختلف، گفت: این انسجام 
در تمام بخش های شهرداری قم مشهود است که عملکرد مجموعه بخشی از ثمره 

آن محسوب می شود. 
حمایت از گروه های جهادی 

سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه شهرداری خود را در کنار گروه های جهادی فعالین 
فرهنگی و متولیان مساجد و هیئت های مذهبی می داند ادامه داد: شهرداری 
بر اساس شیوه نامه اجرایی در اختیار خودش و چارچوب های مصوب شورای 
اسلامی شهر قم، از برنامه های مساجد و دیگر گروه ها در حوزه اوقات فراغت 
اضافه کرد:  فراغت  اوقات  اهمیت موضوع  بر  تأکید  با  حمایت می کند.  وی 
برنامه ریزی واحد و اصولی میان دستگاه های متولی در این زمینه موردنیاز است تا 

ظرفیت تمام دستگاه ها به صورت بهینه استفاده شود. 

دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد:

تدارک ویژه شهرداری قم برای » 15 روز شاد آسمانی «

علت بازداشت نوه مولوی عبدالحمید مشخص شد
طی روزهای گذشته خبری مبنی بر دستگیری عوامل انتشار و پخش شایعه تلاش برای مسمومیت عبدالحمید 
منتشر شد. پیگیری های خبرنگار تسنیم نشان می دهد یکی از این عوامل عبدالنصیر شه بخش، نوه مولوی 
عبدالحمید بوده است. از زمان اغتشاشات سال گذشته، برخی نزدیکان آقای اسماعیل زهی اقدام به فعالیت های 
ضد امنیتی همچون ارتباط و همکاری با رسانه های معاند کرده بودند که نوه وی در همین راستا بازداشت شده 
است. در تحقیقات اولیه از این افراد مشخص شد که بدون استناد و داشتن مدارک قانونی و صرفا با هدف ایجاد 
التهاب و آشوب در استان سیستان وبلوچستان دست به انتشار این شایعه زده بودند که پرونده قضایی برای آن ها 

تشکیل شده است.

رکورد مصرف برق در قم شکست
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: روز چهارشنبه 7 تیرماه، ماکزیمم پیک 
مصرف مشترکین برق در استان قم به عدد ۹07 مگاوات رسید.مهندس یوسف صادقی افزود: ۹07 مگاوات مصرف 
برقی که در روز 7 تیرماه در استان ثبت گردید، رکورد بالاترین مصرف سال گذشته در استان را زده است، به طوریکه 
سال گذشته ماکزیمم مصرف در دوره پیک تابستان عدد ۹04 مگاوات ثبت شده بود.صادقی تصریح کرد: مصرف 
برق در کشورمان امروز با عبور از 68 هزار مگاوات رکوردی تازه از خود برجای گذاشت که مهمترین دلیل این افزایش 
مصرف، افزایش دمای هوا در روزهای اخیر در کشور است و همین امر به روند افزایشی مصرف برق دامن زده است.

وزیر ارتباطات: در سرعت اینترنت عقب گرد نداریم!
عیسی زارع پوروزیر ارتباطات در جمع خبرنگاران در خصوص رفع کندی اینترنت با تاکید بر اینکه این روند رو 
به بهبود است، افزود: ما در نمایشگاه ملاحظه می کنید، سرعت های اینترنتی که برای مردم فراهم می کنیم، 
سرعت های چندصد مگابایت بر ثانیه است. وی ادامه داد: 10 تا 15 سال است که در ارتباطات ثابت سرمایه گذاری 
نشده بود و عقب بود و 10 سال است که ارتباطات ثابت در رده یکصد و چهلم جدول در بین 180 کشور دنیا هستیم 
و با اجرای این پروژه وضعیت ما بهتر خواهد شد. زارع پور با بیان اینکه ولی نسبت به گذشته به هیچ وجه عقب گرد 
نداریم و وضع ما روز به روز بهتر شده است، افزود: ولی نسبت به آنچه که باید باشیم، عقب هستیم و شبانه روزی 

تلاش می کنیم تا بهترین ها را برای مردم فراهم کنیم. 

ازهر دو ازدواج یک طلاق!
داده های موجود در سایت سازمان ثبت احوال نشان می دهد نسبت طلاق به ازدواج در سه ماهه ابتدایی سال 
جاری به شدت افزایش یافته است.از ابتدای سال تاکنون 79260 ازدواج و 37701 طلاق ثبت شده که نسبت 
طلاق به ازدواج را به عدد 5/47 درصد رسانده است.نسبت طلاق به ازدواج در استان هایی چون البرز، مازندران، 
سمنان، تهران و مرکزی بحرانی تر از سایر نقاط کشور است.در 12 استان کشور به ازای هر دو ازدواج حداقل یک 

طلاق ثبت شد.

کنایه داماد روحانی به زاکانی
کامبیز مهدی زاده، داماد حسن روحانی در توئیتی به اظهارات اخیر علیرضا زاکانی که در پاسخ به سوالی درباره 
خبراستعفای خود گفته بود »برخی آرزوهایشان را بیان می کنند«، واکنش نشان داد. او در توئیتی نوشت: زاکانی 
گفته این هایی که شایعه استعفای منو پخش کردن از آرزو های خودشان گفتن. آخه یعنی تو فکر کردی آرزو های 
ما اینقدر کوچیکه؟ تو هر چقدر اونجا باشی ما بیشتر خوشحال می شیم. مردم خوب میشناسن که کیا ساختمان 

بهشت رو جهنم کردن! 

معاون دیوان محاسبات: نمی دانیم اقتصاد کشور دست کیست؟
محسن برزوزاده معاون فنی و حسابرسی امور اقتصادی و زیربنایی دیوان محاسبات کشور با اشاره به مشکلات 
موجود در بخش اصلاحات ساختار بودجه گفت: دولت باید انتشار عمومی در بحث اصلاح ساختار بودجه و مالیه 
عمومی را در اولویت قرار دهد. وی ادامه داد: ما همچنان نمیدانیم اقتصاد کشور دست کیست؟ دست دولت است 
یا دست وزارت اقتصاد و بانک مرکزی یا سازمان برنامه و بودجه کشور! جواب سوال را نمیدانیم، چون سیاست مالی 

نداریم. 

آیا انسداد کدملی بی حجاب ها ممکن است؟
رئیس اداره وکالت تخصصی مرکز وکلا قوه قضائیه، انسداد کدملی را یک اقدام نشدنی دانست. یوسفی با بیان 
اینکه کدملی عدد شناسه ی هویت فرد است، بیان کرد: به طور مثال ممکن است به تعداد زیادی افرادی به نام »علی 
حسینی« داشته باشیم، از همین رو نام و نام خانوادگی شناسه یکتای هویتی فرد نیست، اما کدملی شناسه یکتای 

هویتی فرد است و زمانی که شناسه هویت هر فرد مسدود شود، عملا هویت را از او سلب کرده ایم.

 توجه معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد :

تشدید نظارت بر مشاوران املاک 
معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان از تشدید نظارت ها و بازرسی مشاوران املاک همزمان با آغاز 

فصل تابستان و جابجایی ها خبر داد.
نیرومند اظهارداشت : بازرسان سازمان های صمت، تعزیرات، اصناف و راه و شهرسازی بر فعالیت 
این واحد ها نظارت می کنند. وی با اشاره به تعداد بالای مشاوران املاک در استان و شهر قم گفت: 
حدود هزار و 500 واحد صنفی مشاور املاک در قم فعالیت می کنند که 350 مغازه و واحد صنفی 
مشاور املاک فاقد پروانه صنفی هستند. معاون اجرایی تعزیرات افزود: نظارت و رصد کمیسیون های 
مشاورین املاک، ارائه مبایعه نامه، فاکتور های خرید و فروش، قولنامه ها و... از جمله مواردی هستند 
که بازرسان در بازدید های خود بر آن ها نظارت می  کنند. گفتنی است شهروندان می توانند در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف از جمله درخواست کمیسیون خارج از عرف می توانند با شماره تلفن 135، 

بازرسی تعزیرات و یا تلفن گویای 124 بازرسی سازمان صمت تماس بگیرند.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف تریلی حامل ۷ خودروی قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه تریلی خودرو بر حامل 7 خودروی 

قاچاق در این استان خبر داد.
سرهنگ ولی ترابی گفت: مأموران یگان تکاوری استان حین انجام وظیفه یک دستگاه تریلی خودرو بر 
را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی هماهنگی با مقام قضائی استان تریلی 
موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل و در بررسی به عمل آمده مشخص 
شد 7 خودرو همگی فاقد مجوز و قاچاق بوده است. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان افزود: در 
این رابطه یک نفر بازداشت و متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی شد. سرهنگ ترابی خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند هرگونه گزارش خود را از طریق سامانه 

110 مرکز فوریت های پلیسی یا از طریق سامانه 1۹7 دفتر نظارت همگانی اعلام کنند.

سرپرست سازمان توسعه عمران شهرداری قم مطرح کرد: 

فعال بودن تمام جبهه های کاری
 در پروژه ادامه تونل غدیر

سرپرست سازمان توسعه عمران شهرداری قم با اشاره به تلاش این سازمان 
برای تکمیل هر چه سریع تر پروژه ادامه تونل غدیر گفت: هیچ نقطه ای در کارگاه 

نیست که بشود در آن کار انجام داد و پیمانکار نداشته باشد.
مسعود بخشی در جلسه بررسی پروژه های عمرانی شهرداری قم با اشاره به 
اینکه پروژه تونل غدیر باوجود مواجهه با انبوهی از معارضات ملکی و تأسیساتی 
که اکثر آن رفع شده است، با قوت پیش می رود اظهار داشت: تلاش ما فعال 
نگه داشتن حداکثری کارگاه است و بارها مطرح شده که هرقدر که ممکن است 

باید این پروژه فعالیت داشته باشد.
 وی تأکید کرد: هیچ نقطه ای در کارگاه نیست که بشود در آن کار انجام داد و 

پیمانکار فعال نداشته باشد. 
سرپرست سازمان توسعه عمران شهرداری قم افزود: در این پروژه با توجه به 
پراکندگی و وسعت جبهه های مختلف کاری در داخل تونل و روی سطح و رمپ 
ورودی، در هرکدام از محدوده های کاری با اکیپ های اجرایی مجزا، عملیات 

اجرایی در حال اقدام است.
وی با اشاره به اینکه شروع تابستان و کمبود برق در تولید و عرضه سیمان و 
بتن مشکلاتی ایجاد کرده است اظهار داشت: بااین وجود پروژه در قسمت های 
اجرای دیواره های بتنی داخل تونل، رمپ ورودی، خاک برداری رمپ و داخل 
تونل، جدول گذاری روی سطح صفر و احداث انهار روی سطح صفر، زیرسازی 
سطح صفر، رفع معارض برق فشارقوی و سایر جبهه های دیگر با چندین اکیپ 

اجرایی در حال فعالیت است.
مترمکعب  هزار   100 تونل  خاک برداری  حجم  اینکه  به  اشاره  با  بخشی 
است اظهار کرد: درصورتی که عملیات دیواره سازی تونل به بعد از تکمیل 
خاک برداری موکول می شد، حدوداً سه ماه بعد ناچار به شروع دیواره سازی 
بودیم اما اجرای هم زمان خاک برداری و دیواره سازی باوجود سختی در اجرا، 

زمان تکمیل پروژه را کوتاه تر می کند.
 وی با اشاره به فعال بودن سه اکیپ خاک برداری در پروژه گفت: عملیات 
خاک برداری با استفاده از دو قرارداد بخش خصوصی و یک گروه ماشین آلات 

سازمان توسعه و عمران در حال انجام است. 

رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی شورای اسامی شهر قم مطرح کرد:

حمایت مدیریت شهری از اجرای 
طرح حجاب و عفاف در بوستان ها

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم از حمایت مدیریت شهری 
در اجرای طرح عفاف و حجاب در 7 بوستان شهر قم خبر داد و گفت: امروز 
ما با مطالبه مردم در خصوص کنترل فضای شهر و بوستانها مواجه هستیم و 

نمی توانیم نسبت به دغدغه مردم انقلابی و مومن قم بی تفاوت باشیم.
مصطفی ملایی در نود و دومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم 
که در ساختمان شهید باکری برگزار شد به اهمیت اجرای برنامه های فرهنگی 
در شهر اشاره کرد و گفت: مدت هاست مردم دغدغه مند،انقلابی و مومن قم از 
ما درخواست کرده اند فضای بوستانها ساماندهی شود و از رفتارهای ناهنجار 
عده ای به ستوه آمده اند و مدیریت شهری نیز نسبت به این شرایط اعتراض 
دارد. رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم کمک شهرداری 
به قرارگاه پر افتخار ،کارآمد و قوی 1۹ دی را در راستای مطالبه مردم برای 
ساماندهی فضای بوستان ها دانست و تصریح کرد: قرارگاه 1۹ دی با کمک 
7 میلیارد ریالی شهرداری 7 بوستان را تحت پوشش قرارداده و ازنظر فرهنگی 
و اجتماعی ساماندهی خواهد کرد. وی ضمن تشکر از اقدامات روابط عمومی 
شهرداری قم، سازمان فرهنگی و سازمان تاکسیرانی در حوزه عفاف و حجاب 
خواستار تقدیر از آن ها شد و تأکید کرد: این کمک بخشی از اقدامات شهرداری 
و بخش های مختلف  و سازمان ها  بوده  و عفاف  در حوزه فرهنگ حجاب 

شهرداری در برنامه های زیادی تدراک یا مشارکت دارند.
وی در ادامه طرح کمیسیون فرهنگی و اجتماعی در خصوص دستورالعمل 
کمیته حمایت از مساجد، هیئت، حسینیه ها و مراکز فرهنگی را نیز مطرح 
کرد و گفت: این طرح به کمک اعضای کمیسیون فرهنگی و سازمان فرهنگی 

اجتماعی شهرداری در مدت 4 ماه تدوین شده است.

دستور مدیر کل بازرسی و حقوق شهروندان وزارت راه و شهرسازی:

اتصال متقاضیان مسکن ملی ۵۶۰ 
هکتاری قم تا پایان تیر به پیمانکار

مدیر کل بازرسی و حقوق وزارت راه و شهرسازی، گفت: متقاضیان مسکن در 
طرح 560 هکتاری قم باید تا پایان تیر ماه به پیمانکار وصل شوند.

مذنب در جلسه شورای تامین مسکن استان قم اظهارداشت : مدیر کل راه و 
شهرسازی استان موظف است تا پایان تیر ماه تمامی متقاضیان مسکن ملی در 

طرح 560 هکتاری را به پیمانکار وصل و تعیین تکلیف کند.
وی با اشاره به دستور رئیس جمهور برای تشکیل تیم بازرسی متشکل از 
اعضایی از وزارت راه و شهرسازی و وزارت کشور در خصوص پیگیری طرح 
نهضت ملی مسکن در کشور، گفت: استان قم 15 امین استانی است که مورد 
بررسی قرار می گیرد و هدف ما از این پیگیری ها آن است تا مسائلی که در استان 
قابل حل است را بر طرف کنیم و آن دسته از مشکلاتی که نیاز به پیگیری ملی 

دارد را مورد پیگیری قرار دهیم.
وی با اشاره به مشکلات پیش روی طرح 560 هکتاری مسکن ملی در قم 
گفت: بر اساس اظهارات مدیر کل راه و شهرسازی استان، قرارداد 27 هزار واحد 
بسته شده است و طی بازدید های انجام شده تاکید کردیم کار با سرعت بیشتری 
پیش رود و از طرفی بانک ها هم موظفند آورده و سهم خودشان را هر چه زودتر 

ارائه دهند تا طرح با سرعت بیشتری پیش رود.
مذنب در پاسخ به سوالی مبنی بر تعیین تکلیف نشدن پیمانکار حدود 6 
هزار متقاضی طرح 560 هکتاری علیرغم وعده های مکرر مدیران استانی در 
ماه های اخیر گفت: مدیر کل راه و شهرسازی استان موظف است تا پایان تیر 

ماه تمامی متقاضیان را تعیین تکلیف و به پیمانکار وصل کند.
وی در ادامه از لزوم تعیین تکلیف طرح 27 هکتاری گفت و افزود: این موضوع 

در سطح ملی پیگیری می شود.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

واحدهای سنگ کوبی ضلع جنوبی 
شهر قم جا به جا می شوند

سنگ کوبی  واحدهای  گفت:  قم  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
ابتدای جاده اراک حدفاصل امامزاده شاه جمال)ع( تا بیمارستان امام رضا)ع( 

پس از انجام مقدمات لازم، به شهرک تخصصی منتقل خواهند شد.
محمدحسین بازگیر در جلسه کارگروه انتقال واحدهای آلاینده استان قم 
با اشاره به وجود برخی واحدهای آلاینده در بافت مسکونی شهر قم گفت: 
توسعه و گسترش شهر قم به ویژه در ضلع جنوبی، موجب همجواری برخی 
واحدهای آلاینده با مناطق مسکونی شده است.  وی با اشاره به اقدامات اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان قم در راستای ساماندهی واحدهای آلاینده 
پیرامون شهر، خاطرنشان کرد: طبق تصریح ماده 14 قانون هوای پاک، مراکز 
آلاینده صنعتی، تولیدی، معدنی، خدماتی، عمومی و کارگاهی که فعالیت 
آنها در مناطق مسکونی سلامت ساکنان آن مناطق را به خطر بیاندازند، باید 
منتقل شوند.  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در ادامه افزود: صنایعی 
همچون گچ، آهک و سنگ کوبی ها که در مناطق مسکونی شهر قم واقع شده 
اند، علاوه بر ایجاد آلودگی هوا و آلودگی صوتی، منظر شهر قم را نیز بر هم زده 

و نازیبا ساخته اند که باید برای رفع این معضل اقدامات اساسی انجام شود. 

عکس:حنا خلج مارگون مجموعه ای از آبشارهاست که در سپیدان استان فارس و دهستان مارگون واقع شده است. 

گفت:  قم  استان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
دیگر  به  نسبت  استان  این  نانوایی  واحدهای 
اصناف بیشترین تخلف های ثبت شده در تعزیرات 
خود  به  را   1401 سال  در  قم  استان  حکومتی 

اختصاص داده اند.
مهدی ریاضی روز چهارشنبه در نشست خبری 
به مناسبت هفته قوه قضاییه اظهار داشت: این که 
بیشترین تخلف های ثبت شده استان قم در حوزه 
نانوایی بوده به خاطر این است که مردم نسبت به 
های  تخلف  جمله  از  و  هستند  حساس  موضوع 
فروشی  آرد  و  فروشی  به کم  توان  ها می  نانوایی 

اشاره کرد.
وی خاطر نشان کرد که تخلف های ثبت شده 
نانوایی ها 20 درصد کل پرونده های ثبت شده در 
تعزیرات حکومتی قم در سال گذشته را شامل می 
شود. وی بیان کرد: 850 واحد نانوایی در سطح 

و  منصف  ها  آن  بیشتر  که  دارد  وجود  قم  استان 
زحمت کش هستند اما برخی سوء استفاده می 
کنند و طی سال جاری پنج واحد تعطیلی قطعی 

نانوایی ها را توسط تعزیرات حکومتی داشته ایم.
ریاضی ابراز داشت: شعبه های تعزیرات حکومتی 
خدمات،  و  کالا  های  بخش  در   1401 سال  در 
قاچاق کالا و بهداشت 14 هزار و 240 فقره پرونده 
را مختومه کردند که میزان جزای نقدی آن ها 2 هزار 

و 563 میلیارد ریال بوده است.
وی ادامه داد: از این تعداد پرونده مختومه ۹ هزار 
و 87 پرونده وارد چرخه اجرای احکام شد و میزان 
جزای نقدی وصول شده به صندوق دولت یک هزار 

و 1۹6 میلیارد ریال بوده است.
رسیدگی به سه هزار و 6۰۰ فقره پرونده 

درسه ماهه فصل بهار
وی گفت: در سه ماه اول سال جاری سه هزار و 

600 فقره پرونده وارده به تعزیرات حکومتی استان 
را داشتیم که سه هزار و 57۹ فقره پروند مختومه 
 370 و  هزار   2 نقدی  جزای  ها  آن  برای  و  شده 

میلیارد ریالی تعیین شد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: در 
مقایسه میزان پرونده وارده به این اداره کل در سه 
ماه ابتدایی سال جاری با سال گدشته 30 درصد 

آمار پرونده ها کاهش داشته است.
وی افزود: در سه ماه ابتدایی سال جاری 116 
گشت مشترک توسط تعزیرات حکومتی قم با سایر 
دستگاه ها صورت گرفته است که در این تعداد از 
یک هزار و 45 واحد در قم بازرسی شده است و از 

این تعداد 365 واحد دارای تخلف بوده اند.
وی بیان کرد: گشت های مشترک بیشتر در زمینه 
واحدهای عرضه کننده مرغ و تخم مرغ، عرضه 

لاستیک، قند و شکر، مسکن و لبنیات بوده است.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:
نانوایی ها صدرنشین بیشترین تخلفات صنفی 

فراخوان مناقصه عمومی بصورت یک مرحله ای شماره 1402/2/ق.م )نوبت اول( 

 در نظر دارد از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای فرآیندهای جمع آوری، آماده سازی و قبول مرسولات تبصره 40 خود را مطابق با شرایط 
و مفاد مندرج در اسناد مناقصه به مدت یکسال به پیمانکار واجد صلاحیت )موضوع اصلی فعالیت آن با موضوع مناقصه مطابقت داشته و 

دارای مجوز از مرجع ذیربط در امور حمل و نقل می باشد( واگذار نماید.
کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir    انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي،  مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. لازم به ذکر است شماره فراخوان 

مذکور در سامانه ستاد 2002001124000003می باشد.
1-تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: ساعت ۹  روز شنبه مورخ 1402/04/10 می باشد.

2-مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه: از تاریخ انتشار لغایت ساعت  18  روز چهارشنبه مورخ 1402/04/14
3-مهلت زمانی ارسال پیشنهاد: ساعت 1۹ روز شنبه مورخ 1402/04/24

4- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:
5- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 1.300.000.000 ریال)به حروف: یک میلیارد و سیصد میلیون ریال( است که به یکی از دو 

روش ذیل می باشد:
5/1- ارائه ضمانتنامه بانکی از یکی از بانکها یا موسسات مالی تحت نظارت بانک مرکزی با اعتبار سه ماهه و قابل تمدید.

5/2- فیش واریزی بابت تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به حساب شبای شماره IR 320100004101047771208007 بانک 
مرکزی بابت شرکت در مناقصه.

6- زمان و مکان افتتاح پاکت ها : ساعت 10 روز یکشنبه مورخ 1402/04/25 در محل اداره کل پست استان قم.
* حضور پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پاکتها )بررسی قیمت های پیشنهادی( بلامانع است.

*هزینه درج آگهی فراخوان بعهده برنده مناقصه می باشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه:

نشانی: قم- بلوار 15 خرداد- بلوار محتشم کاشانی- اداره کل پست استان قم- واحد حقوقی تلفن: 025-37786441
تلفن مرکز راهبری و پشتیبانی سامانه ستاد جهت دریافت اطلاعات: 1456

اداره کل پست استان قم

شناسه آگهی : 1520949  
شناسه آگهی: 148668۰ 

اداره کل پست استان قماداره کل پست استان قم


